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مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت :  ساعت 13:30 روز سه شنبه تاریخ 1400/09/29 
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)بلالی(

پژوهشی  امور  به  بیشتر  توجه  ضرورت  بر  قم  شهردار 
حل  و  نیازها  رفع  باهدف  شهری  مدیریت  مباحث  در 
معضلات و مشکلات شهری تأکید کرد. دکتر سید مرتضی 
سقائیان نژاد در نوزدهمین جلسه رسمی و علنی شورای 
شورای  اعضای  و  رئیس  حضور  با  دوشنبه  روز  قم  شهر 

مدیران  و  شهرداری  معاونین  از  برخی  شهر،  اسلامی 
باکری برگزار  شهری در سالن جلسات ساختمان شهید 
شد با اشاره به ۲۷ آذرماه روز وحدت حوزه و دانشگاه عنوان 
کرد: هدف از وحدت حوزه و دانشگاه این بود که روح حوزه 
در دانشگاه دمیده شود و دانشگاه ها بر مبنای آن نسبت به 

مشاغل  ساماندهی  و  تره بار  و  میوه  سازمان  مدیرعامل 
شهری شهرداری قم گفت: در راستای رفع دغدغه های 
زیست محیطی و ساماندهی مشاغل شهری و همچنین 
شهید  تره بار  و  میوه  میدان  املاک  تملک  به  تکلیف 

مطهری، مصمم به توافق با مالکین هستیم.
علیرضا مظفری با اشاره به تلاش مجموعه مدیریت شهری 
برای ساماندهی میدان شهید مطهری اظهار داشت: پروژه 
شهید  تره بار  و  میوه  میدان  باقیمانده  پلاک های  تملک 

روزنامه

شهردار قم تاکید کرد:

ضرورت توجه به مباحث پژوهشی 
برای حل مشکلات شهری

رئیس سازمان نظام پرستاری استان قم :

امنیت شغلی نگرانی آزاردهنده پرستاران است
4

8

مالکین و مستاجرین هرچه سریع تر برای توافق مراجعه کنند؛

ضرب الاجل برای تعیین تکلیف 
غرفه های میوه و تره بار میدان مطهری 

8

8

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

انهدام باند کلاهبرداری با ارسال پیامک جعلی سامانه ثنا
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نگهداری  صرف  که  بالایی  هزینه های  به  قم  شهر  اسلامی  شورای  سخنگوی 
شهر می شود اشاره کرد و گفت: سالانه ۴۰۰ میلیارد تومان برای نگهداری شهر 
هزینه می شود. محسن محرری در گفت وگویی ، همکاری جهاد دانشگاهی با 
مجموعه شهرداری در بخش های مختلف را امری مهم تلقی کرد و گفت: نتایج این 
نظرسنجی به بهبود عملکرد شهرداری کمک می کند. وی با اشاره به فعالیت های 
پژوهشی شورای اسلامی شهر قم، تصریح کرد: با استفاده از ظرفیت پژوهشی 
جهاد دانشگاهی در بحث اشتغال در رشته های معماری و شهرسازی می توان به 

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم گفت: در 15 
سال گذشته تعداد خودروهای شخصی 3 برابر شده و سهم سفرهای شهری 
دهناد  حسین  سیدمحمد  است.   رسیده  برابر  دو  به  شخصی  خودروهای  از 
در  و علنی شورای اسلامی شهر قم  نوزدهمین جلسه رسمی  روزدوشنبه در 
سالن جلسات ساختمان شهید باکری اظهار داشت:حمل ونقل یکی از مهم ترین 
عرصه های مدیریت شهری بوده که تمام شهروندان روزانه به صورت مستقیم یا 
غیرمستقیم با آن سروکار دارند و در قم روزانه ۲ میلیون سفر درون شهری انجام 

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم:
سالانه ۴۰۰ میلیارد تومان هزینه نگهداری شهرقم می شود

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم :
سهم ناوگان عمومی در سفرهای شهری کاهش یافته است

88
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رئیس قوه قضاییه:
اتفاقات ارزی سال های اخیر 

نباید مجدد تکرار شود
امنیــت  عالــی  شــورای  دبیــر 
ملی گفت: شــراکت راهبــردی با 
همســایگان از اولویت های اصلی 
جمهوری اســلامی ایران اســت. 
دریابان علی شمخانی در نشست 
عصر روز دوشــنبه سفرا و رؤسای 
نمایندگی های ایران در کشورهای 
همسایه طی ســخنانی با اشاره به 
2وضعیــت جهانی و تاثیــرات آن بر  2

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات:
بدنبال مسدودسازی و 

محدودیت فضای مجازی نیستیم
رئیس قوه قضائیه با اشــاره 
به اخــلال در بــازار ارز گفت: 
اتفاق ســال های ۹۶ و ۹۸ که 
ابتــدا اعلام شــد اخــلال در 
نظام ارزی بوده و سپس بانک 
مرکزی محتوای نامه رسمی 
خود را تغییر داد، نباید مجدد 
تکرار شــود.  حجت الاسلام 
غلامحســین  والمســلمین 

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
با بیان اینکه تنها راه نجات کشور، 
اطلاعــات  فنــاوری  از  اســتفاده 
اســت، گفــت: مــا به هیــچ وجــه 
بدنبال مسدودسازی و محدودیت 
فضای مجازی نیستیم و نگاه های 
تنگ نظرانــه به این حــوزه نداریم. 
»عیســی زارع پور« در جشــنواره 
پژوهــش و فنــاوری که بــا حضور  2

لایحه بودجه  و سهم 
سازمان تامین اجتماعی 

وقتی صحبت از بدهی جاری می شود دو رقم مدنظر ما 
است؛ اول رقمی است که دولت باید بابت سهم سه درصدی 

که در مقام کارفرما برعهده گرفته – مثل سهم بیمه زنبوردارها، باربرها، کارگاه های زیر 5نفر 
و… – بپردازد که این بدهی برای سال 1400 رقمی حدود 60هزار میلیارد تومان است و دوم 
هزینه ی مربوط به همسان سازی است. این دو رقم بدهیِ مربوط به سازمان در سال 1400 

است که جمعا حدود 120هزار میلیارد تومان می شود. 
پس حتی اگر باتوجه به شرایط اقتصادی کشور 400هزار میلیارد تومان بدهیِ کلیِ دولت 
به سازمان تامین اجتماعی - که در دولت های مختلف انباشت شده است - را کنار بگذاریم، 

نمی توانیم از بدهی جاری بگذریم. 
3هزار میلیارد تومانی که در لایحه ی بودجه 1401 به عنوان سهم دولت برای حق بیمه 
اقشار خاص در نظر گرفته شده است که این مبلغ هیچ مشکلی از سازمان تامین اجتماعی 
حل نمی شود. تامین اجتماعی فقط ماهی 6هزار میلیارد تومان از بانک تعهد می گیرد، 
چگونه 3هزار میلیارد تومان بابت یک سال سهم دولت برای حق بیمه اقشار خاص در نظر 

می گیرند؟! 
آقای نوبخت نیز همین دیدگاه   را داشتند که بدهی ها نباید بیشتر از این شود. برآیند این 
دیدگاه این بود که بیمه ی برخی از این اقشار – به مدت 4 سال بیمه رانندگان و 5سال نیز بیمه 
قالیبافان - حذف شد. این سیاست باعث شد که نه تنها برای این اقشار بیمه پردازی نشد 
بلکه بیمه ی قدیمی ها نیز حذف شد؛ به طور مثال زمانی 600هزار قالیبافِ بیمه شده در 

کشور وجود داشت اما الان این رقم بسیار کاهش پیدا کرده است. 
ما مخالف این دیدگاه بودیم و همان زمان هم بارها مقابل سازمان برنامه و بودجه تجمع 
کردیم. متاسفانه نه بابت پرداخت حق بیمه راهکار درستی ارائه می دهند و نه وظایف خود را 
به درستی انجام می دهند. یعنی حتی به تعهدات خود در قبال وظایفی که مجلس و دولت 
برعهده صندوق گذاشته نیز عمل نمی کنند و حتی راهکار جایگزینی هم برای آن نمی بینند. 
اینکه این سهم را از بودجه حذف کنند یا مبلغ آن را تا این اندازه پایین بیاورند راحت ترین کار 
است یعنی می خواهند از جیب مردم هزینه کنند. تخصیص3هزار میلیارد تومان برای بیمه 

اقشار خاص در بودجه واقعا شگفت آور است. 
طبق برنامه ششم توسعه قرار بود هرساله دولت 50هزار میلیارد تومان بابت بدهی به 
صندوق پرداخت کند که این پول صرفا برای صندوق تامین اجتماعی بود اما برخی از 
نمایندگان مجلس در بودجه صندوق های دیگر را در این مبلغ سهیم کردند و مشتری های 
مختلف برای آن رقم پیدا شد. متاسفانه دولت آقای روحانی به تعهدات خود عمل نکرد. قرار 
بود در طول برنامه پنج ساله بدهی دولت به صفر برسد. ما راهکارهای بی شماری هم داده 
بودیم که خیلی از آن ها بار مالی خاصی برای دولت نداشت و از جنس امتیازدهی به صندوق 
بود. به طور مثال بحث دادن امتیازات ویژه به سازمان تامین اجتماعی در حوزه ی نفت و گاز و 
پتروشیمی و همچنین واگذار کردن منطقه ی آزاد مکران به سازمان تامین اجتماعی از جمله 

این پیشنهادها بود که اجرایی نشد. 
در واقع نه دولت بدهی خود را پرداخت کرد و نه امتیازاتی برای این صندوق قائل شد که 
نتیجه ی آن افزایش بدهی های دولت به صندوق و قرار دادنِ این صندوق در وضعیتِ بحرانی 

بود. 
باید دید مجلس چه تصمیمی در خصوص بودجه ی امسال می گیرد. آیا مشکلات و 
تنگنای این سازمان را درک می کند یا همچنان معتقد است باید از بانک ها برای پرداخت 

تعهدات خود قرض بگیرد؟
وقتی بدهی دولت به سازمان بابت همین سه درصد حق بیمه هایی که دولت باید پرداخت 
کند 60هزار میلیارد تومان است، حداقل کاری که باید انجام شود این است که این رقم در 
بودجه دیده شود. وقتی این رقم هم آورده نمی شود یعنی دولت قصد پرداخت بدهی ها را 
ندارد.  ما 7 - 8 سال پیش هشدار دادیم که مراقب باشید سازمان وارد بحران نشود. تقریبا 
از نیمه ی دوم دولت آقای روحانی، تامین اجتماعی وارد بحران شد. الان می گوییم مواظب 

انفجار باشید یعنی بحث از بحران گذشته. 
ضریب پشتیبانی ما به رقم 5.4 رسیده درحالیکه وقتی ضریب پشتیبانی از 6.1 کاهش 
پیدا کند یعنی وارد بحران شدیم. از طرفی همانطور که گفتم بحث منابع مالی و بدهی دولت 

به تامین اجتماعی مطرح است که وضعیت مناسبی ندارد. 
مجموع تصمیماتی که گرفته می شود باید در راستای رفع بحران سازمان تامین اجتماعی 
باشد اما تاکنون اینگونه نبوده است  همسان سازی و ترمیم دستمزد بازنشستگان جزو 
وظایف دولت است. دولت باید عقب ماندگی مزدیِ بازنشسته ای که سی سال کار کرده را 
جبران کند اما دولت این کار را بر روی دوش صندوق تامین اجتماعی گذاشته و می گوید 
تامین اجتماعی از فروش اموال خود هزینه ی همسان سازی حقوق را بپردازد و بعد همین را 
هم تورم زا می داند.  متاسفانه مسئولان درک درستی از وضعیت مردم ندارند. آن ها درگیر فقر 
نبوده اند بنابراین متوجه وضعیتِ کارگران و بازنشستگان نیستند؛ نمی دانند گسترش فقر چه 

تبعات جبران ناپذیری دارد و چه مشکلات بزرگی برای دولت به وجود می آورد.
عضو پیشین هیئت امنای صندوق تامین اجتماعی

اکبر شوکت*

شمخانی در نشست سفرای کشورهای همسایه: 
شراکت راهبردی با همسایگان؛ 

از اولویت های اصلی ایران 

مدیرکل میراث فرهنگی،گردشگری و صنایع دستی استان قم :

تالاب بهشت معصومه قم ثبت ملی شد

مدیرکل میراث فرهنگی،گردشگری و صنایع دستی استان قم:

تالاب بهشت معصومه قم ثبت ملی شد 
مدیرکل میراث فرهنگی،گردشگری و صنایع دستی استان قم گفت :تالاب بهشت 

معصومه و سه میراث طبیعی دیگر در استان قم در فهرست آثار ملی به ثبت رسیدند. 
علیرضا ارجمندی اظهارداشت: در آخرین جلسه کمیته  ملی ثبت میراث  طبیعی که با 
حضور کارشناسان، صاحب نظران و مسئولان مربوطه برگزار شد، تالاب بهشت معصومه 
قم، درخت چنار روستای سنجگان، درخت بید علی آباد و مجموعه درخت های توت 

سرخده واجد ارزش ثبت در فهرست ملی میراث طبیعی شناخته شدند.
او با بیان این که تالاب بهشت معصومه از مهمترین تالاب های استان است، ادامه 
داد: دائمی بودن آب در این تالاب، موجب گردیده تا پوشیده از گونه های مختلف 
گیاهی باشد. ارجمندی با اشاره به حضور گونه های جانوری و انواع پرندگان آبزی در 
تالاب بهشت معصومه افزود: وجود زیبایی های طبیعی در تالاب بهشت معصومه آن را 
به جاذبه گردشگری تبدیل کرده است که با توجه به نیاز حفاظتی از این تالاب، ثبت این 

اثر را در فهرست میراث طبیعی کشور را بیش از پیش ضروری می کرد.
به ثبت درخت چنار کهنسال روستای سنجگان گفت: درخت چنار  با اشاره  او 
روستای سنجگان درختی بسیار قطور و بزرگ که تاج گسترده آن یکی از بزرگ ترین 
این درخت در  قرار گرفتن  تاج های موجود در درختان کهنسال استان قم است، 
حاشیه روستا و در کنار جوی آب، وضعیت زیستگاهی مطلوبی را برای درخت چنار 
سنجگان فراهم کرده است. او بیان کرد: درخت بید کهنسال دره علی آباد نیز درختی 
بسیار با شکوه، بزرگ و با صلابت است که به دلیل به دلیل سن بالا و قرار گرفتن در فاز 

دیرزیستی، تنه اصلی درخت شدیداً دچار درون پوسیدگی شده است.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم با اشاره به مجموعه درختان 
توت سفید کهنسال روستای سرخده و ثبت آن در فهرست آثار طبیعی تصریح کرد: این 
درختان از جمله درختان توت قدیمی استان محسوب می شوند که با وجود سن بالا در 

مجموع از سلامت نسبی خوبی برخوردار هستند.
  

معاون میراث فرهنگی قم :

مرمت امام زاده ابوطالب کاسوا به پایان رسید
معاون میراث فرهنگی قم از پایان مرمت امام زاده ابوطالب کاسوا در این استان خبر 
داد. عمار کاوسی با اشاره به این که مرمت بقعه امامزاده ابوطالب از محل اعتبارات 
ملی انجام شد، اظهار کرد: برای مرمت این اثر تاریخی و مذهبی مبلغی حدود 500 
میلیون ریال هزینه شده است.« معاون میراث فرهنگی قم ادامه داد: این مرمت شامل 
کف سازی آجری، حذف الحاقات، اجرای اندود کاه گِل و احیای طاق نماهای داخلی 
بنا است. کاوسی با بیان این که بنای امامزاده ابوطالب در روستای کاسوا، بخش قاهان 
و در شهرستان جعفرآباد قرار داد، افزود: قدمت بقعه ابوطالب به دوره صفوی می رسد و 
مورد توجه خاص اهالی روستای کاسوا قرار دارد. او تصریح کرد: پوشش گنبد امامزاده 
از خارج یک هرم 12 ضلعی و مصالح اصلی آن از آجر است، این اثر تاریخی در سال 

1380 با شماره 4859 در فهرست آثار ملی به ثبت رسیده است.

رییس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان قم:

۲ تن در حادثه رانندگی قم 
جان خود را از دست دادند

 رییس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان قم گفت: در حادثه رانندگی که صبح 
روزدوشنبه در این استان رخ داد، 2 تن جان باختند. 

سرهنگ مختار پناهی ،  افزود: در این حادثه ساعت 07:30 صبح روزدوشنبه در 
کیلومتر 35 محور سلفچگان به سمت دلیجان، بر اثر خروج یک دستگاه پژو 405 از 
جاده رخ داد. وی اضافه کرد: بر اثر این حادثه راننده و سرنشین خودرو فوت کردند 
و یک تن مصدوم شد. به گفته وی، عدم توجه به جلو، خستگی و خواب آلودگی علت 
حادثه بوده است. پناهی با اشاره به کاهش شیوع کرونا، حذف محدودیت ها و افزایش 
تردد و شلوغی محورها، به راننده ها توصیه کرد: به جلو توجه داشته باشند و حتما هر دو 
ساعت یک بار استراحت کنند، تا شاهد کاهش حوادث رانندگی باشیم. وی خاطرنشان 
کرد: آذرماه جاری در مقایسه با هفت ماه گذشته سال جاری شاهد بیشترین تعدد 
فوتی ها بودیم،  به طوری که با افزایش ترددها و بی توجهی راننده ها،  تاکنون 17 نفر در 

این بازه زمانی در محورهای مواصلاتی استان جان باخته اند.

شناسه آگهی:1۲۴۰۴35
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کاسبان خارجی تحریم 
ایران را بشناسیم

کم نیستند کشورهائی که سالهاست از تحریم ایران 
از  اند.  کرده  پا  و  دست  خود  برای  پرسودی  کاسبی 

میان آنها دو کشور روسیه و چین از بقیه برجسته تر هستند. آنچه این دو را از دیگر 
کاسبان تحریم ایران متفاوت تر می کند، تلاش مزورانه و ظریف آنها برای استمرار 

تحریم هاست. 
برای روسیه از زمان تزارها، کمونیست ها و دوران اخیر، همواره وجود یک  ایران 
ضعیف، بهترین وضعیت  بوده است. در 200 سال اخیر با وجود سه بار عوض شدن 
رژیم سیاسی آنها، به کلیت استراتژی ایران ضعیف، در هر سه رژیم عمل شده است. 
سیاست "ایران ضعیف" به این معناست که ایران نباید آنقدر قوی باشد که منافع ملی 
روسیه را به چالش بکشد و نه آنقدر ضعیف شود که منجر به فروپاشی آن شود. به 
دلیل طولانی بودن بحث، امکان توضیح دلایل رژیم های تزاری و کمونیستی سابق 
برای ضعیف نگه داشتن ایران، در این مقال کوتاه وجود ندارد اما لازم است دلایل 

استمرار این سیاست در دوره پوتین  را کمی موشکافی کنیم.
روسیه به جز سه کالای نفت، گاز و اسلحه کالای مهم دیگری برای عرضه در 
بازارهای جهانی ندارد. به همین دلیل شما هیچ وقت نمی توانید یک جاروی برقی 
و یا یک ریش تراش روسی را در بازار پیدا کنید. وجود یک ایران قوی چالش بزرگی 
برای فروش کالاهای سه گانه روسی در بازارهای جهانی است. هرگاه تحریم خرید 
نفت ایران اوج می گیرد، روسیه بلافاصله بخش عمده سهم ایران در این بازار را می 
گیرد و در صورت رفع تحریم ها باید سهم ایران را پس بدهد. روسیه بزرگ ترین صادر 
کننده گاز طبیعی بویژه به اروپاست. ایران هم پس از روسیه دارای دومین ذخایر 
گاز دنیاست، اما ایران به جز صادراتی محدود به ترکیه، سهمی در این بازار ندارد. 
وابستگی انحصاری اروپا به گاز طبیعی روسیه بزرگ ترین اهرم فشار این کشور علیه 
اروپائی هاست، شاید این وابستگی برای روسیه بیش از منافع مادی آن اهمیت 
داشته باشد. رسیدن گاز ایران به اروپا به معنای از بین رفتن انحصار عرضه گاز روسیه 
است. خاورمیانه آرام و کم تنش بازار فروش اسلحه روسیه را به شدت کساد می کند، 
پس بهتر است ایران به عنوان مهمترین کشور خاورمیانه همواره با کشورهای این 

منطقه در چالش باشد.
چین به جز ونزوئلای به شدت بی ثبات، متحدی که دارای منابع نفتی قابل 
ملاحظه ای باشد ندارد، خودش هم فاقد منابع نفتی و در عین حال بزرگترین وارد 
کننده نفت دنیاست. چین تنها کشوری است که می تواند بخشی از تحریم های 
آمریکا را نادیده بگیرد، بنابراین ایران همیشه تحریم، که مجبور است برای دور زدن 
تحریم ها نفت را ارزان تر بفروشد و در مقابل آن تهاتری از کشور خریدار کالا وارد کند 
برای چین بهترین وضعیت ممکن است. چین همچنین از شعله ور شدن جنگ 
در خلیج فارس به عنوان منبع اصلی انرژی فسیلی دنیا در هراس است، به همین 
دلیل چین سعی می کند، فشار آمریکا به ایران تا آنجا پیش نرود که منجر به جنگی 
گسترده در منطقه شود. به علاوه به هر میزانی که ایران از مروادات اقتصادی با 
کشورهای غربی به دور باشد، به چین نزدیکتر خواهد شد. وقتی کشوری تحت فشار 
ابرقدرتی به ابرقدرتی دیگر رو می آورد طبیعی است کشور تحت فشار به ابرقدرت 

حامی امتیاز بدهد.
بدون تردید چین و روسیه در استراتژی ایجاد محدویت برای برنامه هسته ای ایران 
با آمریکا و غرب کاملًا همداستان هستند، تفاوت آنها فقط در تاکتیک هاست. رای 
مثبت این دو به شش قعطنامه شورای امنیت علیه ایران به خوبی اشتراک نظر آنها 
با آمریکا و غرب در این موضوع را نشان می دهد. چون زحمت مقابله با برنامه هسته 
ای ایران را آمریکا خود به تنهایی می کشد، چین و روسیه ضرورتی برای مقابله علنی 

با ایران نمی بینند. 
بنابراین وضعیت استخوان لای زخم روابط ایران و غرب و استمرار تحریم ها کاملًا 
مطلوب این دو کشور است. خط قرمز همراهی تاکتیکی اینها با ایران تا نقطه ای 
است که روابط آنها با آمریکا آسیب جدی نبیند، چین هیچ وقت صادرات 450 
میلیارد دلاری به آمریکا را با 20 میلیارد دلار صادرات به ایران دچار مخاطره نخواهد 
کرد. ایران قوی و باثبات که روابط عادی و عاری از تحریم با همه دنیا داشته باشد، 

تضاد معناداری با منافع اقتصادی روسیه و چین دارد.
استاد دانشگاه وتحلیلگرمسائل بین الملل

فرمانده نیروی هوایی ارتش :

در مقابل هر گونه تجاوز، جواب دندان 
شکنی به دشمن خواهیم داد

فرمانده نیروی هوایی ارتش گفت : قصد تجاوز به هیچ کشوری را نداریم، ولی با 
آمادگی کامل و قدرت تمام در مقابل هر گونه تجاوز، جواب دندان شکنی به دشمن 

خواهیم داد.
امیر سرتیپ خلبان حمید واحدی در جمع فرماندهان و اساتید دانشگاه هوایی 
شهید ستاری و پایگاه شهید اکبری )کوشک نصرت( گفت: ما در مجموعه نیروی 
هوایی در راستای ارتقای توان و آمادگی های رزم برای پاسخگویی هوشمندانه به هر 

سطح و نوع از تهدید هوایی از هیچ تلاشی فروگذار نخواهیم کرد.
وی ادامه داد: رشد سرمایه انسانی با رویکرد ساخت نیروی هوایی دانشمندِ تراز 
نظام اسلامی از اصول مهم نیروی هوایی در تعامل با سایر بخش های لشکری 
با اشاره به نقش دانشگاه شهید ستاری  و کشوری است. امیر سرتیپ واحدی 
افزود: برای رسیدن به نقطه مطلوب نباید از نقش دانشگاه علوم و فنون هوایی 
شهید ستاری غافل شویم چرا که این دانشگاه فضایی برای تربیت افسران متعهد، 
متخصص و ولایت مدار است که در رسیدن به اهداف متعالی نقش بسیار مهم و 
پررنگی را ایفا می کند. وی در ادامه با بیان اینکه ما قصد جنگ با هیچ کشوری را 
نداریم خاطر نشان کرد: دکترین ما دفاعی است و قصد تجاوز به هیچ کشوری 
را نداریم، ولی با آمادگی کامل در مقابل هر گونه تجاوز با قدرت تمام و پشیمان 
کننده ایستاده و جواب دندان شکنی به دشمن نظام مقدس جمهوری اسلامی 
ایران خواهیم داد. فرمانده نیروی هوایی در پایان با اشاره به قدرت پهپادی ارتش 
گفت: پهپاد ها فن آوری پیشرفته، در دسترس، ارزان و دارای کاربرد های متنوعی 
هستند. این فنآوری به یکی از مؤلفه های مهم جنگ های غیر متقارن تبدیل شده و 
به لطف خدا به پیشرفت های قابل توجهی در حوزه پهپاد رسیده ایم. فرمانده نیروی 
هوایی در پایان با اشاره به قدرت پهپادی ارتش گفت: پهپاد ها فن آوری پیشرفته، 
در دسترس، ارزان و دارای کاربرد های متنوعی هستند. این فنآوری به یکی از 
مؤلفه های مهم جنگ های غیر متقارن تبدیل شده و به لطف خدا به پیشرفت های 

قابل توجهی در حوزه پهپاد رسیده ایم.

یک عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران مطرح کرد:

شرط اصلاح طلبان برای حمایت از توافق  
احتمالی وین 

یک عضو شورای مرکزی حزب کارگزاران گفت: اصلاح طلبان در صورت تامین 
منافع ملی،  از توافق وین حمایت می کنند. 

علی محمد نمازی با اشاره به اهمیت حمایت از تیم مذاکره کننده هسته ای 
کشورمان اظهار کرد: البته این حمایت به این معنا نیست که به نتیجه و روند 
مذاکرات بی توجه باشیم. به هرحال جناح موافق با تیم مذاکره کننده از این تیم 
حمایت می کند، اما اصلاح طلبان در صورتی که منافع ملی تامین شود از این تیم 
حمایت می کنند. وی با بیان اینکه هنوز پیشرفت محسوسی از مذاکرات بدست 
نیامده است، تصریح کرد: روند مذاکرات با شش دور گذشته تفاوت کرده و ایران 
دو سند به طرف مقابل ارائه داده است که تمام تحریم ها برداشته شده و ایران به 
تعهدات خود بازگردد و اکنون باید منتظر پاسخ طرف مقابل بود. این فعال سیاسی 
در پایان تاکید کرد: در صورت توافقی که منافع کشور را تامین کند،  همه جناح های 
سیاسی کشور باید از آن حمایت کنند. الان تیم ایران دست بالا را در مذاکرات گرفته 
و اگر توافقی حاصل شود، معلوم می شود منافع کشور تامین شده است.ما اصلاح 
طلبان از چنین توافقی حمایت کرده و بابت آن خوشحال می شویم چون ما دنبال 

منافع اکثریت مردم هستیم و در حال حاضر منافع اکثریت در رفع تحریم هاست.

غلامرضا مصدق*

اخبار

در گفت و گوی تلفنی روسای جمهور ایران و ترکمنستان مطرح شد:

اقدامات خوبی برای تقویت روابط ایران و 
ترکمنستان انجام شده است

رئیس جمهور بر همکاری های مشترک در زمینه حمل و نقل و ترانزیت کالا بین ایران 
و ترکمنستان تأکید کرد و گفت: با تلاش سران دو کشور اقدامات خوبی در زمینه تقویت 

روابط مرزی ایجاد شده است و با پیگیری دو کشور می توان موانع پیش رو را برداشت. 
آیت الله  سید ابراهیم رئیسی روز دوشنبه در گفت و گوی تلفنی با »قربان قلی بردی 
محمداف« رئیس جمهور ترکمنستان با تشکر از میزبانی این کشور برای برگزاری اجلاس 
همکاری  اقتصادی اکو، گفت: در زمینه همکاری های گازی و اجرایی شدن سوآپ 

گازی ترکمنستان – آذربایجان از ایران گام ها و همکاری های خوبی انجام شده است.
رئیس جمهور بر همکاری های مشترک در زمینه حمل و نقل و ترانزیت کالا بین دو 
کشور تأکید کرد و گفت: با تلاش سران دو کشور اقدامات خوبی در زمینه تقویت روابط 

مرزی ایجاد شده است و با پیگیری دو کشور می توان موانع پیش رو را برداشت.
 رئیسی در مورد همکاری های علمی و فناوری بین تهران – عشق آباد، خاطرنشان کرد: 
در سفر به ترکمنستان تعدادی از محصولات دانش بنیان ایران در زمینه های پزشکی و 
پیراپزشکی به کشور ترکمنستان اهدا شد تا بتوانیم همکاری های خوبی در زمینه های 
جمهور  رئیس  محمداف«  بردی  »قربان قلی  باشیم.  داشته  پزشکی  و  دانش بنیان 
ترکمنستان نیز در این گفت و گوی تلفنی با تأکید بر اهمیت همکاری ها بین کشورهای 
همسایه، اظهار داشت: روابط بین ترکمنستان و ایران، با تمدن هزار ساله باید در قالب 
همکاری  در سازمان های بین المللی نیز ادامه یابد. رئیس جمهور ترکمنستان جایگاه 
همکاری های تجاری و اقتصادی را در روابط دو کشور مهم بر شمرد و اظهار داشت: ایران 
در زمینه توسعه پزشکی جایگاه ویژه ای دارد. بردی محمداف قرارداد سوآپ گازی بین 
آذربایجان و ترکمنستان از خاک ایران را مهم دانست و خواستار ایجاد کمیسیون مشترک 
همکاری در این زمینه بین سه کشور شد. رئیس جمهور ترکمنستان با تأکید بر حمایت 
مشترک از توسعه روابط دو جانبه بین ایران و ترکمنستان، اظهار داشت: دولت ایران و 

ترکمنستان برادر هستند و من برای کشور ایران آرزوی آبادانی و صلح دارم.
 

نماینده ولی فقیه درسپاه:

انقلاب اسلامی مرگ تدریجی دشمنان 
را رقم زده است

نماینده ولی فقیه در سپاه پاسداران گفت: دشمن به این باور رسیده است که انقلاب 
اسلامی مرگ تدریجی او را رقم زده و همه ما باید احساس کنیم که در این میدان جنگ 

هستیم و از هیچ تلاشی دریغ نکنیم. 
حجت الاسلام والمسلمین عبداله حاجی صادقی روز دوشنبه در جمع روحانیان 
خوزستان در مجتمع فجر اهواز با تبریک سالروز میلاد باسعادت حضرت زینب)س( بیان 
کرد: با توجه به بیانات دیروز رهبر معظم انقلاب، یکی از ابعاد زندگی حضرت زینب)س( 
که از بعد پرستاری ایشان بزرگتر و برای روحانیت الگو است، همان بعد نهضت و جهاد 
تبیین بود. وی افزود: حضرت زینب)س( به ما آموخت آنجا که حقیقتی را تشخیص 
دادیم با صراحت و با جرات باید سخن بگوییم؛ باید اهل جهاد تبیین بود و ما نیز هم 
اکنون به این مصداق از جهاد، بسیار نیازمندیم.  نماینده ولی فقیه در سپاه با بیان اینکه 
روحانیت افتخار دارد که وارث ماموریت انبیا است، گفت: دین خدا صامت نیست که هر 
شخصی قرائتی از آن را ارایه کند، سخنگوی دین پیامبر)ص( بوده و اهل بیت)ع( نیز 
باغ ورود به معارف دین هستند و در زمان غیبت این روحانیت است که سخنگو و مبین 
دین است.  وی ادامه داد: همچنین دفاع از دین، شان دیگر روحانیت است که از اهل 
بیت)ع( آموخته ایم. حضرت زهرا)س( نیز به ما آموخت، هر زمانی دین خدا به خطر 
بیفتد خود و فرزندانش جانشان را فدا می کنند. امام حسین)ع( نیز به ما این را آموخت 

و روحانیت آن را به ارث برده است.
برگزاری کنگره چهار هزار طلبه شهید در اسفند امسال

کنگره  امسال  اسفند  اوایل  در  گفت:  حاجی صادقی  والمسلمین  حجت الاسلام 
چهار هزار روحانی شهید برگزار می شود که قطعا آمار آن بیش از این تعداد است چرا 
که بسیاری از شهدای ما به عنوان طلبه شناخته نشده اند. وی بیان کرد: یکی از 
رسالت های روحانیت که از اهل بیت)ع( آموخته است، دفاع از دین در برابر تحریف، 
فتنه، و هجمه نظامی دشمن است؛ هرکجا اسلام را خطری تهدید کرد، روحانی آنجا باید 
آبرو بدهد تا دین خدا زنده بماند. وی ادامه داد: شان دیگر روحانیت، مدیریت راهبری، 

ایثار الی المطلوب، پذیرفتن مسوولیت ها در نظام ولایی و وارد میدان شدن است.

معاون بیمه و خدمات سازمان بیمه سلامت ایران :

هیچ نگرانی از زیرساخت اجرای
 طرح نسخه الکترونیک نداریم 

معاون بیمه و خدمات سازمان بیمه سلامت ایران گفت: خوشبختانه زیرساخت های 
لازم برای اجرای طرح نسخه الکترونیک فراهم شده است.

نسخه  طرح  اجرای  برای  لازم  زیرساخت های  درخصوص  رضایی  مهدی  دکتر 
الکترونیک از اول دی افزود: خوشبختانه زیرساخت های لازم برای اجرای طرح نسخه 
الکترونیک در کشور ایجاد شده است. در این باره ابتدا به ایجاد بانک های مرجع اشاره 

می کنم که برای بیمه شدگان ایجاد شده و اکنون درحال ارائه خدمت است.
رضایی گفت:همچنین تبادل اطلاعات با سرویس های ملی، چون ثبت احوال، نظام 
پزشکی و غذا ودارو انجام شده است. معاون بیمه و خدمات سازمان بیمه سلامت با 
اشاره به نکته بعدی که مربوط به تعیین هویت پزشک تجویز کننده نسخه الکترونیک 
است افزود: این مرحله نیز به صورت رمز پویا و دومرحله ای انجام می شود که بزودی با 
امضای الکترونیک جایگزین خواهد شد. وی گفت: نکته بعدی ارسال و تبادل اطلاعات 
به سامانه های وزارت بهداشت است برای تحقق پرونده الکترونیک سلامت که این 
اطلاعات هم اکنون از طریق سازمان های بیمه گر به وزارت بهداشت ارسال می شود. 
رضایی افزود: تا اکنون اکثر جامعه پزشکی در این طرح مشارکت داشته اند و بیش از 

80 درصد نسخ مربوط به سازمان بیمه سلامت به صورت الکترونیک تجویز می شود.
وی افزود: تعداد کمی از پزشکان هنوز به این طرح نپیوسته اند که با توجه به الزامات 

قانونی بهتر است به این طرح بپیوندند

رئیس مرکز نظارت همگانی و رسیدگی به شکایات مردمی سازمان بازرسی:

گزارشگران فساد مادی و معنوی 
تشویق می شوند

رئیس مرکز نظارت همگانی و رسیدگی به شکایات مردمی سازمان بازرسی کل کشور 
گفت: سازمان بازرسی برای نخستین بار 10 هزار تخلف و جرم را شناسایی کرده  و در 
سال جاری تعدادی از گزارشگران فساد که تاثیر در کشف برخی از ناهنجاری های اداری 
و تخلف داشته اند، تشویق مادی و معنوی می شوند.  حسینعلی احمدی گرجی با بیان 
اینکه با تمام قوا به  لحاظ مادی و معنوی از گزارشگران فساد حمایت خواهد شد، افزود: 
برنامه سیاستی حمایت از گزارشگران فساد در سازمان بازرسی کل کشور تصویب شده  
است. وی ادامه داد: اگر فردی گزارش یا تخلف را گزارش دهد، حدودا ظرف یک ماه 
می تواند نتیجه آن  را مشاهده کند.  گرجی اظهارداشت: برای نخستین بار سازمان 
بازرسی کل کشور 10 هزار تخلف و جرم را شناسایی و آن  را به 700 عدد محدود کرد. 
سازمان بازرسی شکایات و گزارش های ارسالی را آسیب شناسی می کند و آنها را به 

دستگاه های اجرایی ارجاع می دهد.

معاون وزیر خارجه :

پیشرفت خوبی در مذاکرات محقق کردیم
معاون وزیر خارجه کشورمان با بیان اینکه روند مذاکرات وین موفقیت آمیز بوده تاکید 
کرد: همراهی روسیه و چین با موضع ایران روشن است و اختلاف با طرف غربی است. 
علی باقری، در گفت وگو با شبکه المیادین تاکید کرد که روند ما در مذاکرات موفقیت 
آمیز بوده و پیشرفت خوبی را محقق کردیم و این پیشرفت می تواند زمینه سریعی برای 
مذاکرات جدی را فراهم کند. وی خاطرنشان کرد: مذاکرات روزهای اخیر درخصوص 
مسائل مورد اختلاف بود تا رسیدن به توافق را تسریع ببخشیم. همراهی روسیه و چین 
با موضع ایران روشن و شفاف است و اختلاف با طرف غربی است. باقری در ادامه گفت 
که صهیونیست ها تلاش دارند که در فضای خارج از سالن مذاکرات  اخلال ایجاد کنند و 

بر فضای داخل سالن مذاکرات تاثیر بگذارند.
معاون وزیر خارجه کشورمان با اشاره به اختلاف میان موضع انگلیس و اروپا تاکید 
کرد: ایران با اراده خود بر سر میز مذاکرات حاضر شد و مجبور به این کار نبود. ما از طرف 

دیگر توقع داریم که طرف مقابل به طور منطقی با مذاکرات تعامل کند.

رئیس قوه قضائیه با اشاره به اخلال در بازار ارز گفت: اتفاق سال های 96 و 98 
که ابتدا اعلام شد اخلال در نظام ارزی بوده و سپس بانک مرکزی محتوای نامه 

رسمی خود را تغییر داد، نباید مجدد تکرار شود. 
عالی  شورای  در  اژه ای  محسنی  غلامحسین  والمسلمین  الاسلام  حجت 
مسئولان قضایی با اشاره به متلاطم بودن بازار ارز افزود: چند سالی است که 
موضوع تلاطمات بازار ارز در مقاطعی مطرح می شود و دولت و بانک مرکزی وقت 
رسما به صورت مکتوب اعلام می کنند که اخلال در بازار ارز به وقوع پیوسته و 
باید دستگاه قضایی به این موضوع ورود کند؛ اما پس از ورود قضایی و تعقیب و 
محاکمه و مجازات متخلفان و مجرمان، بانک مرکزی مجدداً در نامه ای محتویات 

نامه پیشین خود را نفی و نقض می کند.
وی به ذکر مصداقی در رابطه با موضوع فوق الذکر اشاره کرد و گفت: در تاریخ 
دوم بهمن سال 96 رئیس وقت بانک مرکزی به قوه قضاییه و نیروی انتظامی 
نامه ای رسمی مبنی بر رخ دادن اخلال در نظام ارزی کشور مرقوم کرد و در 
همین راستا افرادی که در میان آن ها صراف ها و دلال ها بودند نیز دستگیر 
شدند؛ در سال 98 پس از آنکه عده ای از این افراد محکوم شده بودند، رئیس 
بانک مرکزی بعدی نامه ای نگاشت و تصریح کرد که این صراف های محکوم شده 
مرتکب اخلال نشده اند و لذا بر اساس آن نامه رسمی بانک مرکزی، دیوانعالی 
کشور نیز اعاده دادرسی محکومین ارزی آن مقطع زمانی را پذیرفت؛ در نتیجه 
پرونده و محاکمه  این  به  را صرف رسیدگی  این روند، قوه قضاییه که مدتی 

متخلفین کرده بود در نهایت بدهکار نیز شد.
بانک مرکزی مصادیق و بخش های اخلال در مسائل ارزی را روشن کند

رئیس قوه قضاییه تصریح کرد: اخیراً در تاریخ ششم آذرماه جاری نیز صالح 
آبادی رئیس کل بانک مرکزی طی نامه ای رسمی بر وقوع اخلال در مسائل ارزی 

کشور تأکید کرده است؛ که من در تاریخ سیزدهم آذرماه طی نامه ای به رئیس 
کل بانک مرکزی مشخصاً از او خواستم که مصادیق و بخش هایی که بواسطه آن 

اخلال در مسائل ارزی رخ داده را مشخص کنند.
رئیس عدلیه تصریح کرد: بر اساس اعلام اخیر بانک مرکزی مبنی بر تحقق 
اخلال در مسائل ارزی، دادستانی تهران به موضوع ورود داشته و برخی دستگیر 
و برخی نیز تحت تعقیب قرار گرفتند؛ همچنین تعدادی از حساب ها نیز مسدود 
شده است؛ همچنین وزارت اطلاعات نیز در این زمینه ورود داشته است؛ تأکید 
من این است که این موضوع، هم از سوی بانک مرکزی و هم از سوی دادستانی 
تهران با دقت مورد پیگیری و رصد قرار گیرد و اینگونه نباشد که همچون سال های 
96 و 98 ابتدا مطرح شود که در نظام ارزی از سوی عده ای اخلال رخ داده و 

سپس اعلام شود که هیچ گونه اخلالی به وقوع نپیوسته است.
 باید برخی رویه ها و روندهای موجود در بورس خالی از ابهام شوند

محسنی اژه ای با طرح مجدد موضوع بورس به سازمان بازرسی کل کشور و 
دادستانی کل دستور داد که موضوع بورس را تا حصول نتیجه نهایی پیگیری 
کنند و در همین راستا گفت: در رابطه با موضوعات مختلف اگر صرفاً به طرح 
مسئله اکتفا کنیم و موضوع را دنبال نکنیم ممکن است نه تنها عایدی بدست 
نیاید بلکه احیاناً مضر نیز باشد؛ مسئله بورس نیز یک مسئله تخصصی است که 
باید همه جوانب و ابعاد آن شفاف و خالی از ابهام شود و سازمان بازرسی کل 

کشور موظف است این موضوع را تا حصول نتیجه نهایی دنبال کند.
محسنی اژه ای تصریح کرد: پس از آنکه در هفته گذشته موضوع بورس را 
بورس  کردیم، مسئولان سازمان  قوه قضاییه مطرح  عالی  در جلسه شورای 
در  دادم؛  ترتیب  را  جلسه ای  آن ها  با  من  و  کردند  فوری  ملاقات  درخواست 
آن جلسه محدودی از ابهامات موجود در فرآیندهای بورسی که دارای شائبه 
فسادزایی و رانت زایی بود از جانب بنده مطرح شد وتصریح هم شد که این ها 
برخی سوالات و ابهاماتی است که مطرح است و باید برخی رویه ها و روندهای 

موجود در بورس که متعارف نیست روشن و خالی از ابهام شوند.
بورس یک رشد  و 99  اظهارداشت: طی سال های 98  قوه قضاییه  رئیس 
فزاینده و غیر متعارف را تجربه کرد که باید دلایل و علل این موضوع روشن و 
شفاف شود و سازمان بازرسی کل کشور باید به این موضوع ورود تخصصی 
بیشتری داشته باشد؛ نماینده سازمان بازرسی در جلسه اخیری که با اعضای 
هیئت مدیره سازمان بورس داشتیم اشاره داشت که »ما هشدارها و نامه هایی 
را پیرامون روند نامتعارف بورس ارائه کرده بودیم«؛ من باید تاکید کنم که صرف 
این هشدارها و نامه نوشتن ها کفایت نمی کند و سازمان بازرسی باید موضوع را تا 

حصول نتیجه نهایی دنبال کند.

رئیس قوه قضاییه:

اتفاقات ارزی سال های اخیر نباید مجدد تکرار شود

دبیر شورای عالی امنیت ملی گفت: شراکت راهبردی با 
همسایگان از اولویت های اصلی جمهوری اسلامی ایران 

است.
دریابان علی شمخانی در نشست عصر روز دوشنبه سفرا 
و رؤسای نمایندگی های ایران در کشورهای همسایه طی 
سخنانی با اشاره به وضعیت جهانی و تاثیرات آن بر موقعیت 
استراتژیک منطقه غرب آسیا بر ضرورت اتخاذ راهبردهایی 
که موجب همگرایی و هم افزایی کشورهای منطقه به ویژه 
جمهوری اسلامی ایران با همسایگانش می شود، تاکید کرد. 
شمخانی با تشریح سیاست های جمهوری اسلامی در این 
شرایط و با توجه به استقرار دولت جدید گفت: رفع هرگونه 
تنش و حتی سوء تفاهم، توسعه و تقویت همکاری های 
همه جانبه به ویژه در عرصه های اقتصادی، دفاعی-امنیتی 
و شراکت راهبردی را از اولویت های مهم و اصلی سیاست 
خارجی کشورمان در قبال همسایگان است. دبیر شورای 
اولویت دادن به همسایگان  عالی امنیت ملی، سیاست 
باید تبدیل به شاخص های کمی شود و به صورت مستمر 
در قالب ارزیابی عملکرد مسئولان نمایندگی های جمهوری 
اسلامی در کشورهای همسایه و استانداران استان های 
مرزی اندازه گیری شود. شمخانی، نقش سفرا و رؤسای 
نمایندگی های ایران در کشورهای همسایه را در پیشبرد 
سیاست های کشورمان بسیار مهم و حیاتی ذکر کرد و بر 
ضرورت بکارگیری همه ظرفیت های موجود برای تحقق 

این سیاست ها تاکید کرد. دبیر شورای عالی امنیت ملی 
و  آمریکا  هژمونیک  قدرت  کاهش  به  اشاره  با  کشورمان 
شرایط  این  گفت:  نوظهور  قدرت های  روزافزون  توسعه 
موجب تغییرات بنیادین و ایجاد تنش ها و رقابت های جدید 
و هماوردی بزرگ بین المللی با آمریکا شده است. او افزود: 
خروج آمریکا از منطقه به دلیل شکست سیاست هایش در 
عراق، افغانستان و غرب آسیا و اولویت یافتن مقابله با چین 
به عنوان تهدیدی ژئواکونومیک و روسیه به عنوان تهدیدی 
ژئوپلتیک از سوی آمریکا مبتنی بر همین شرایط اتخاذ شده 
است. شمخانی گفت: ورود عوامل و مولفه های جدید و 
جهش مولفه های سابق، ساخت ژئوپلیتیک منطقه را نیز 
در معرض دگرگونی های مهم و اساسی قرار داده و ترتیبات 
متحول  آسیا  غرب  در  گذشته  دوره  به  نسبت  را  امنیتی 
ساخته است. دبیر شورای عالی امنیت ملی، تزاید تقابل 
بین ایران و رژیم صهیونیستی، انتقال رژیم صهیونیستی 
از پوشش فرماندهی اروپایی آمریکا یوروکام به فرماندهی 
منطقه ای ایالات متحده سنتکام، روند عادی سازی روابط 
بعضی کشورهای عربی با رژیم صهیونیستی از نشانه های 
خطرناک این دگرگونی ذکر کرد. وی همچنین، شکست 
مجموعه ائتلاف عربی در جنگ یمن، عزم جدی حزب الله 
لبنان برای حفظ معادله بازدارندگی و ظهور غزه به عنوان 
یک قدرت مهم در مقابل با رژیم صهیونیستی را از دیگر 

نمونه های این تحولات برشمرد.

سیلی محکم ایران در عین الاسد، باعث خروج 
آمریکا از منطقه شد

دوره  این  تحولات  مهمترین  از  اینکه  بیان  با  شمخانی 
شکست راهبرد فشار حداکثری آمریکا و متحدانش علیه 
بازیگران  همه  امروز  گفت:  بود  ایران  اسلامی  جمهوری 
اصلی در منطقه و جهان اذعان دارند، با پایداری کم نظیر 
ملت ایران نه تنها فشار حداکثری آمریکا شکست خورده 
بلکه ایران و جبهه مقاومت توانسته اند بر یکی از مهمترین 
عوامل ناامنی در منطقه یعنی داعش فائق آمده و کانون 
تروریسم سازمان یافته از سوی آمریکا را متلاشی کنند. او 
خاطرنشان کرد: آمریکا حتی با ترور سردار سلیمانی هم 
نتوانست راهبرد خود در متلاشی کردن مقاومت منطقه ای 
را محقق کند. نماینده مقام معظم رهبری در شورای عالی 
سیلی  و  شرایط  این  مجموعه  کرد:  تصریح  ملی  امنیت 
محکمی که ایران در عین الاسد به آمریکا زد، ضمن اثبات 
حقانیت سیاست های منطقه ای ایران بر همگان، زمینه 
کاهش حضور و خروج آمریکا از منطقه را فراهم کرده است.
دبیر شورای عالی امنیت ملی کشورمان با اشاره به اینکه 
یکی از راهبردهای اصلی رژیم صهیونیستی ایران هراسی 
و ایجاد تنش در روابط ایران با همسایگانش است، تصریح 
کرد: به همین دلیل است که هرگونه حضور این رژیم در 
منطقه خلیج فارس را منشاء بحران و تنش و به ضرر منافع 

کشورها و ملت های منطقه می دانیم.

شمخانی در نشست سفرای کشورهای همسایه: 

شراکت راهبردی با همسایگان؛ از اولویت های اصلی ایران 

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان اینکه تنها 
راه نجات کشور، استفاده از فناوری اطلاعات است، 
گفت: ما به هیچ وجه بدنبال مسدودسازی و محدودیت 
فضای مجازی نیستیم و نگاه های تنگ نظرانه به این 

حوزه نداریم.  
»عیسی زارع پور« در جشنواره پژوهش و فناوری که با 
حضور وزیر نیرو، معاون فناوری و نوآوری وزارت علوم و 
تحقیقات، در دانشگاه علم و صنعت ایران برگزار شد، 

درباره برنامه چهار سال آینده وزارت ارتباطات افزود: 
یکی از اصلی ترین برنامه های ما رشد صنعت فضایی 
کشور است و شاهد اتفاقات خوبی در آینده خواهیم 
بود. در حوزه ارتباطات ما بدنبال استفاده حداکثری 
از فناوری اطلاعات برای حل مشکلات کشور هستیم. 
اکنون فناوری اطلاعات تمام زندگی بشر را دربرگرفته 
فضا  این  در  حکمرانی  و  است  کرده  متحول  را  آن  و 
اتفاق می افتد. وی با بیان اینکه رویکرد دولت سیزدهم 

ما  کرد:  تاکید  است،  فناوری  از  حداکثری  استفاده 
به هیچ وجه به دنبال مسدودسازی و محدودیت فضای 
به این حوزه  مجازی نیستیم و نگاه های تنگ نظرانه 
نداریم. اعتقاد ما این است که تنها راه نجات کشور، 
استفاده از فناوری و خصوصا فناوری اطلاعات است که 
می تواند همه بخش ها را متحول کند. ما ظرفیت های 
زیادی در این حوزه داریم که با حضور جوانان می توانیم 

آن را افزایش دهیم.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات:

بدنبال مسدودسازی و محدودیت فضای مجازی نیستیم

رییس ستادکل نیروهای مسلح :

دیدارهایی با مقامات کشورهای امارات و عربستان داشته ایم
سوءتفاهم ها تا حدودی برطرف شده است

با  دیدارهایی  منطقه ای،  مسائل  در  گفت:  مسلح  نیروهای  ستادکل  رییس 
مقامات کشورهای امارات و عربستان داشته ایم و تا حدودی سوءتفاهم ها نیز 

برطرف شده است. 
سرلشکر پاسدار محمد باقری روز دوشنبه در دیدار سرتیپ ستاد عبدالعزیز بن 
عبدالله المنذری معاون ستادکل نیروهای مسلح سلطنت عمان و هیأت همراه، 
با اشاره به روابط دیرینه دو کشور اظهار کرد: سیاست دولت و نظام جمهوری 
این سیاستی  با کشور عمان است که  ایران توسعه همه جانبه روابط  اسلامی 
افزود: کشور  نیروهای مسلح  تغییرناپذیر محسوب می شود. رییس ستاد کل 
عمان در همه اتفاقات منطقه ای و در ارتباطات و تعاملات، تاکنون نقش مناسبی 
در میانجیگری و آرام سازی شرایط در هماهنگی با جمهوری اسلامی ایفا کرده 
که این روند قابل قدردانی است. باقری تصریح کرد: در حوزه امنیت دریایی، 
دریای عمان، تنگه هرمز، دریای عربی و همچنین مسئله یمن و سایر اتفاقات 
منطقه ای هماهنگی های خوبی بین دو کشور ایران و عمان برقرار است که باید 
روز به روز توسعه یابد. وی ادامه داد: همچنین در مسأله ارتباطات دو نیروی 
مسلح، کمیسیون دوستی بین دو کشور تشکیل شده که می تواند بستر مناسبی 
در راستای افزایش همکاری ها باشد و برگزاری شانزدهمین دوره از این سفرها 
بیانگر عمق روابط دو کشور است. رییس ستاد کل نیروهای مسلح اظهار امیدواری 
کرد که با انجام این دیدارها، روابط نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران با 
کشور عمان گسترش روزافزون داشته باشد. باقری عنوان کرد: نیروهای مسلح 
جمهوری اسلامی در شرایطی که دوره طولانی مدتی تحت تحریم قرار داشته اند 
در زمینه های گوناگون نظامی، یک نیروی مستقل و خود اتکا محسوب می شوند.

وی افزود: نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران آمادگی دارند تا در حوزه های 
آموزشی، صنعت دفاعی، بهداشت و درمان و مهندسی با کشور عمان همکاری 
داشته باشند و همچنین تجربیات خود را در نبردهای گوناگون با تروریسم در 

اختیار نیروهای مسلح عمان قرار دهند.
رییس ستاد کل نیروهای مسلح گفت: نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران 
در حوزه توسعه زیرساخت های اقتصادی کشور، فعال هستند و آمادگی دارند که 

در حوزه ساخت پروژه های گوناگون در کشور عمان نیز مسئولیت بپذیرند.
با کشور بحرین هنوز ارتباط چندانی برقرار نشده است 

باقری با اشاره به سیاست تنش زدایی ایران در منطقه گفت: در مسائل منطقه ای، 
تا حدودی  و  امارات و عربستان داشته ایم  با مقامات کشورهای  ما دیدارهایی 

سوءتفاهم ها نیز برطرف شده است؛ همچنین روابط خوبی با قطر و کویت داریم.
وی اضافه کرد: البته با کشور بحرین هنوز ارتباط چندانی برقرار نشده است که 

کشور عمان قطعاً در این زمینه هم می تواند نقش آفرینی کند.
رییس ستاد کل نیروهای مسلح تأکید کرد: جمهوری اسلامی آمادگی کامل 
دارد تا با روی کار آمدن دولت جدید، روابط خود را با همسایگان توسعه دهد و 
سوءتفاهم را مرتفع کند. باقری اظهار کرد: امیدواریم کشورهای اسلامی روابط 
برادرانه و دوستانه ای داشته باشند و اختلافات قبلی موجب سوء استفاده بیگانگان 

نشود.
حضور ارتش های بیگانه در منطقه موجب گسترش ناامنی می شود 

وی با اشاره به آثار مخرب حضور بیگانگان در منطقه عنوان کرد: ما معتقدیم 
که کشورهای منطقه با همکاری هم توانایی کاملی برای برقراری امنیت و دفاع از 
منافع خود را دارند و حضور ارتش های بیگانه در منطقه موجب گسترش ناامنی 
می شود. رییس ستاد کل نیروهای مسلح بیان کرد: آمریکایی ها و اروپایی ها 
تنها راه باقی ماندن در منطقه را در ایجاد اختلاف و توطئه افکنی بین کشورهای 
منطقه می دانند و در این رابطه با ایران هراسی و ایجاد وهم تهدید از سوی ایران، 
در راستای منافع خود گام برمی دارند؛ بدین ترتیب اختلافات را افزایش داده و 
سلاح می فروشند و در حقیقت کمکی به امنیت منطقه نمی کنند؛ این ها اگر 
کنار گذاشته شوند، ما با همکاری و تعامل همسایگان، قادر به برقراری امنیت 
ارتباط  برقراری  برانگیز  تعجب  نکته  کرد:  خاطرنشان  باقری  هستیم.  منطقه 
برخی کشورهای جنوب خلیج فارس با رژیم صهیونیستی است؛ دشمنی رژیم 
صهیونیستی با جهان اسلام و مسلمانان منطقه بر هیچ کس پوشیده نیست و 
برقراری این ارتباط، با اصرار آمریکا و توطئه افکنی هایی که می کنند، قطعاً آینده 

نابسامانی را برای منطقه در پی خواهد داشت.
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پیشگیری از بد بو شدن دهان یک متخصص طب سنتی :

چگونه حال بهتری داشته باشیم ؟
متخصص طب سنتی با اشاره به اینکه بر اساس تعریف سازمان جهانی 
بهداشت صرف اینکه معلولیت و مشکل جسمی و روانی نداشته باشیم 
دلیل بر خوب بودن حال نیست، راهکارهایی ساده برای رفع خستگی و 

کسلی و ایجاد نشاط و روحیه در افراد ارائه داد.
»سجاد صادقی« در تعریف معیارهای حال خوب براساس فاکتورهای 
پزشکی گفت: سازمان جهانی بهداشت سلامت را اینگونه تعریف می کند 
که »سلامت کامل جسمی و روانی و نه فقط نبود معلولیت و بیماری«، 
یعنی صرف اینکه معلولیت و مشکل جسمی و روانی نداشته باشیم دلیل 
بر خوب بودن حال نیست و سلامت جنبه های مختلف دارد که یک بخش 
آن سلامت جسمانی است، سازمان جهانی بهداشت حتی سلامت معنوی 
را هم به رسمیت شناخته و ما نیز در طب سنتی اعتقادمان بر این است که 
جسم، روان و نفس در هم تنیده هم هستند و نمی شود روان و نفس مشکل 

داشته و جسم من سالم باشد. 
وی در ادامه تصریح کرد: گاهی بیماری های روانی و خباثت های نفسانی 
بدون اینکه خودمان متوجه آن باشیم می تواند منجر به بدحالی مان شود. 
من اعتقاد دارم روان، جسم و نفس کنار هم هستند، لذا برای سلامت 
جامعه باید همه اینها را در نظر گرفت تا خروجی آن منجر به حال خوب 
شود، خیلی از عوامل، خارج از اختیار پزشک و بیمار هستند و اینها بر حال 
و سلامت آنها مؤثر هستند مثل مسائل اقتصادی و معیشتی تا زمانی که 

مسائل معیشتی دغدغه ما باشد ممکن است حال ما هم خوب نباشد. 
صادقی با اشاره به راهکارهایی برای اینکه یک مقدار درجه حال مان 
را بهتر کنیم، توضیح داد: اولین قدم برای افرادی که می گویند حال 
و نشاط و روحیه خوبی ندارم معاینات پزشکی است، چون باید توجه 
داشته باشیم که همه مردم در این دو سال کرونایی معاینات پزشکی را 
به تأخیر انداختند و ما گاهی می بینیم که علت بدحال بودن یک مشکل 
تیروئیدی، غلظت خون، کم خونی یا مثلا بالا بودن آنزیم های کبدی 
است اما اگر با معاینات و آزمایشات مشخص شد که به لحاظ جسمی 
آنها  با  ارائه می دهم که  مشکلی وجود نداشت یک سری راهکارهایی 

حال مان را بهتر کنیم.
این پزشک متخصص با اشاره به اینکه اگر دچار کسلی، سنگینی و رخوت 
هستیم بهترین راه ماساژدرمانی است، اظهار کرد: ماساژدرمانی باعث 
افزایش گردش خون شده و طبیعتا با این گردش خون حال عمومی بدن 
نیز بهتر می شود، برای این کار بهترین روش ماساژ گوش ها با استفاده از دو 
انگشت و به سمت، عقب و جلو بردن گوش از بالا تا پائین و حتی حفرات 
داخلی گوش است که البته می توان به انگشت ها کمی هم روغن زد، این 

کار باعث افزایش حرارت بدن و ایجاد نشاط می شود. 
صادقی در ادامه به روش ماساژ سرانگشتان اشاره کرد و توضیح داد: این 
روش به ویژه برای افرادی که شب ها گرفتار فکر و بی خوابی هستند مناسب 
است، در این روش کافی است سر انگشتان را به آرامی فشار دهید و حتی 
می توانید در کنار آن ذکر هم بیان کنید که این کار باعث آرامش بدنی و 
روحی می شود، روش دیگر ماساژ کف پاست که می توان این کار را در 
تشت آب همراه با نمک و عصاره بابونه هم انجام داد که نتجه بهتری دارد، 

همچنین ماساژ سر کتف ها نیز بسیار اثربخش است. 
گفت:  و  کرد  تأکید  کشیدن  نفس  درست  نحوه  بر  نیز  پایان  در  وی 
اغلب ما درست نفس نمی کشیم، ما باید حبس نفس و تنفس شکمی 
داشته باشیم، ابن سینا در کتاب قانون می گوید وقتی نفسم را در سینه 
حبس می کنم انسدادها در بدن باز می شود که این چند برابر دارو تأثیر 
دارد، راهکار دیگر شنیدن نغمه های خوش و موسیقی مناسب به ویژه 
موسیقی های آرامش بخش است، در واقع اینها یک سپر دفاعی در برابر 
بیماری ها و مشکلات به وجود آورده و نوعی مراقبه به حساب می آید که 
در شرایط حاضر می تواند حال ما را در با کمترین هزینه و در کمترین زمان 
تا حدودی بهبود بخشد و با استمرار این روش ها شاهد نتایج شگفت انگیز 

آنها هم خواهیم بود.

سطح ویتامین D معمولا در ماه های زمستان پایین ترین است و در همین 
زمان، عفونت های تنفسی نیز شایع ترینند...

ویتامین D ماه مغذی لازم برای سلامتی است؛ اما عده ی زیادی از افراد از 
نظر این ویتامین کمبود دارند. آیا ممکن است یکی از این افراد شما باشید؟
ویتامین D ویتامین خورشید نامیده می شود زیرا قرار گرفتن پوست در 
معرض نور خورشید، بهترین منبع این ویتامین مهم است. بدن شما در 
صورتی که قسمتی از پوستتان )بدون لباس و ضدآفتاب( در معرض تابش 
خورشید قرار بگیرد می تواند ویتامین D تولید و آن را فعال کند. سخت ترین 
زمان برای دریافت ویتامین D کافی از طریق خورشید طی فصل زمستان 
است که نور خورشید کمتر مستقیم بوده و پوست هم با لباس پوشیده 

می شود.
چرا ویتامین D تا این حد برای سلامتی و تندرستی مهم است؟ باید 
سطح ویتامین D بدنتان کافی باشد تا استخوان ها و سیستم ایمنی سالمی 
داشته باشید. بدون ویتامین D کافی، کلسیم کمتری از غذاهایی که 
می خورید جذب می کنید و مقدار کمی از آن وارد خون و استخوان هایتان 
از بین  را  التهاب  می شود. ویتامین D حامی سلامت استخوان است، 

می برد و سیستم ایمنی را در مقابل ویروس ها هشیار نگه می دارد.
 D بر اساس یک مرور سیستمی بر 39 مطالعه معلوم شد کمبود ویتامین
با ریسک بالاتر عفونت های سیستم تنفسی تحتانی و فوقانی مرتبط بوده 
است. سطح ویتامین D معمولا در ماه های زمستان پایین ترین است و در 

همین زمان، عفونت های تنفسی نیز شایع ترینند

دارد، 40  که  اهمیتی  وجود  با   D ویتامین  می دهند  نشان  مطالعات 
درصد افراد به کمبود آن دچارند و این کمبود با بالا رفتن سن و وزن بدن 
 D افزایش می یابد. علی رغم اینکه افراد سالمند از نظر کمبود ویتامین
ریسک پذیرترند؛ اما فقط این گروه سنی نیستند که ویتامین D بدنشان در 
سطح سالمی نیست؛ جوان ترها و افراد میانسال نیز به کمبود این ویتامین 
دچارند. کسانی که پوست تیره تر دارند در معرض کمبود ویتامین D اند 
زیرا پوست آن ها اشعه فرابنفش کمتری از خورشید دریافت کرده و ویتامین 

D می سازد.
بهترین راه اینکه متوجه شوید کمبود ویتامین D دارید یا نه این است 
که از پزشکتان بخواهید سطح این ویتامین را در بدنتان چک کند؛ اما 
علائم بخصوصی هم وجود دارند که می توانند حاکی از پایین بودن سطح 
ویتامین D در بدن باشند. برخی از این علائم ممکن است به سادگی مورد 

غفلت قرار بگیرند زیرا نیاز به دقت و ریزبینی دارند.
D علائم پنهان کمبود ویتامین

خستگی
خواب ناکافی، استرس یا رژیم غذایی نادرست می تواند باعث خستگی 
 D شود اما اگر احساس خستگی تان ادامه دار شد باید سطح ویتامین
بدنتان را چک کنید. خستگی یک علامت معروف و شناخته شده از کمبود 
ویتامین D است. اگر کمبود ویتامین D داشته باشید، حتی بعد از خواب 
خوب شب هم احساس بی انرژی بودن می کنید یا طی روز خواب آلودید. 
خیلی وقت ها افراد متوجه ارتباط بین پایین بودن ویتامین D و احساس 

خستگی نیستند. خستگی دلایل زیاد دیگری هم می تواند داشته باشد، 
هم  خوابیدن  خوب  شب ها  اگر  دلیل  همین  به  آهن.  کمبود  جمله  از 
خستگی تان را رفع نمی کند باید به پزشک مراجعه کرده و آزمایش خون 

بدهید.
ضعف عضلانی

ضعف عضلانی یکی از علائم پنهان کمبود ویتامین D است که در افراد 
سالمند به راحتی با ضعف ناشی از سن بالا اشتباه گرفته می شود. هر 
کسی که بالای 65 سال دارد و دچار مشکل تعادل است یا احتمال زمین 
خوردن دارد باید سطح ویتامین D بدنش بررسی شود. افراد سالمند به 
این دلیل که کمتر در معرض نور خورشیدند و وقتی آفتاب به پوستشان 
می خورد ممکن است نتوانند به میزان کافی ویتامین D بسازند، بیشتر در 

معرض کمبود این ویتامین قرار دارند.
سرماخوردگی ها و عفونت های تنفسی مکرر

از آنجایی که ویتامین D به حفظ سلامت عملکرد ایمنی بدن کمک 
می کند، اگر مکررا سرما می خورید بهتر است سطح ویتامین D بدنتان را 
چک کنید. بیشتر افراد سالم دو تا سه بار در سال سرما می خورند. ویتامین 
D به سیستم ایمنی کمک می کند از شما در برابر عفونت ها بهتر محافظت 
کند. بر اساس یک مرور سیستمی بر 39 مطالعه معلوم شد کمبود ویتامین 
D با ریسک بالاتر عفونت های سیستم تنفسی تحتانی و فوقانی مرتبط 
بوده است. سطح ویتامین D معمولا در ماه های زمستان پایین ترین است و 

در همین زمان، عفونت های تنفسی نیز شایع ترینند.
خلق و خوی افسرده

بی حوصلگی و افسردگی می تواند نتیجه ی کار و مشغله ی زیاد یا نگرانی ها 
و دیگر ماجراهای مشابه این باشد اما می تواند از علائم پنهان پایین بودن 
ویتامین D بدن نیز باشد. یک بررسی در سال 2013 که روی چندین 
مطالعه صورت گرفت دریافت پایین بودن سطح ویتامین D با افزایش 
احتمال افسردگی ارتباط داشته است. بنابراین بیشتر در معرض تابش نور 
خورشید قرار گرفتن با پوست بدون پوشش می تواند خلق و خویتان را نیز 
بهتر کند و از افسردگی درآورد. همچنین استفاده از نور خورشید در ساعات 
اولیه صبح علاوه بر افزایش ویتامین D، ساعت بیولوژیکی درونتان را هم 

تنظیم می کند؛ پس زیاد در خانه نمانید!
خواب نامناسب

هرچند ارتباط بین پایین بودن ویتامین D و خواب، ضعیف تر و کمرنگ تر 
از علائم گفته شده در بالاست اما به هر حال بین کمبود این ویتامین و 
کیفیت پایین خواب ارتباط وجود دارد. مطالعه ای در سال 2018 نشان 
داد احتمال اختلالات خواب در افرادی که ویتامین D بدنشان کم است 
بیشتر می باشد. پس اگر دچار مشکل بی خوابی هستید یا طی شب مکررا 
از خواب بیدار می شوید بد نیست سطح ویتامین D بدنتان را بررسی کنید.

کلام پایانی
حالا پنج علامت پنهان کمبود ویتامین D را می دانید که حتی پزشکان 
هم ممکن است از آن ها غافل باشند. اگر هر یک از این علامت ها را دارید 
و تداوم پیدا کرده اند از پزشک خود بخواهید وضعیت ویتامین D بدنتان 
را چک کند. شما باید ویتامین D کافی داشته باشید تا عملکرد ذهنی و 
 D جسمی تان در حد مطلوبی باشد و فراموش نکنید که کمبود ویتامین

مسئله ای شایع است.

علائم پنهان کمبود ویتامین D؛

یک متخصص طب ایرانی مطرح  کرد:اهمیت ویتامین D را دست کم نگیرید

اصول حمام کردن در فصول سرد سال از 
دیدگاه طب سنتی

با  سال  سرد  های  فصل  متفاوت  های  ویژگی  گفت:  ایرانی  طب  متخصص 
فصل های گرم موجب می شود تا برای حمام کردن مجبور به رعایت اصولی باشیم 

که یکی از آنها حمام کردن با آب ولرم است.
علیرضا یارقلی متخصص طب ایرانی با اشاره به اینکه حمام کردن در فصول سرد 
سال اصولی دارد گفت: ما فکر می کنیم در فصل های سرد باید از آب گرم برای 
استحمام استفاده کنیم در صورتیکه اینطور نیست بلکه فصل های سرد موجب 
خشکی پوست می شوند و استحمام با آب خیلی گرم هم موجب می شود چربی 
سطح پوست از بین رفته و فرد دچار اگزما شود. باید برای حمام کردن از آب ولرم 

استفاده کرد.
وی افزود: اگر بتوانیم محیط حمام را قبل از حمام کردن، گرم کنیم بهتر است. 
پیش از این حمام ها رختکن داشتند و فرد به سرعت وارد فضای خیلی سرد حمام 
نمی شد. در این فصول یک روز درمیان یا دو روز درمیان باید حمام کرد و اگر پوست 

سر خیلی چرب نباشد یک دست شستن موها کافی است.
یارقلی در ادامه گفت: حتما موها باید پس از استحمام، آبگیری شود. نباید موها 
را با سشوآر کاملا خشک کرد. افرادی که موهای خشکی دارند باید پس از آبگیری 

موها ، ساقه موهای خود را با روغن هایی مثل بادام و یا آرگان ماساژ دهند.
وی گفت: برای حمام کردن زمان خاصی توصیه نمی شود. مهم این است که 
بلافاصله پس از حمام کردن وارد هوای سرد نشویم و اینکه باید حداقل یک ساعت 

پس از استحمام نخوابیم.
وی خاطرنشان کرد: ماندگاری زیر دوش آب ولرم در فصل های سرد توصیه 
نمی شود. حمام حدود 5 دقیقه کفایت می کند و نیازی نیست دوش آب، مدام 

باز باشد.
یارقلی گفت: اصولا نباید با شکم پر و همچنین با شکم خیلی خالی نباید حمام 

کرد.
  

همه چیز درباره آریتمی قلب؛

 آیا قهوه برای ضربان قلب مضر است؟

متخصص قلب و عروق درباره آریتمی قلبی و دلایل ایجاد آن توضیحاتی ارائه 
داد.

محمود افتخارزاده درباره آریتمی قلبی و دلایل ایجاد آن گفت: وظیفه قلب پمپاژ 
خون است که به صورت نظم خاصی انجام می گیرد. گره سینوسی- دهلیزی واقع 
در دهلیز راست به عنوان مرکز فرماندهی پمپاژ خون بسته به نیاز بدن می تواند 
ضربان قلب را تا 100 در حالت استراحت و تا 150 نبض و بیشتر را در هنگام 
فعالیت به ویژه در جوانان افزایش دهد. وی افزود: جریان الکتریکی با نظمی خاص 
از مسیری خاص عبور کرده موجب انقباض دهلیزها شده و خون وارد بطن ها شده 
و بعد با مکثی خاص بطن ها با فاصله از دهلیزها انقباض می یابند و پرشدگی کامل 
انجام می شود. دکتر افتخارزاده گفت: هرگاه اختلالی در این جریان پیش آمده 
تُند یا کُند شود و در زمانیکه ضربان به جای اینکه آرام بزند تُند می شود و زمانیکه 
باید تُند بزند کُند باشد و یا ضربان هایی از دیگر نقاط قلب بزند، آریتمی قلبی به 
وجود می آید. وی در پاسخ به اینکه چه عواملی موجب آریتمی قلب می شوند ؟ 
گفت: از بدو تولد ممکن است راه های اضافی در قلب کودک وجود داشته باشد 
که به صورت مادرزادی منجر به آریتمی شود. یک سری بیماری های ژنتیکی 
می توانند در سالهای بعد موجب آریتمی شوند و باز هم با گذر عمر رماتیسم قلبی 
و بیماری های دریچه قلب می تواند آریتمی ایجاد کند. ضمن اینکه فشار خون بالا 
می تواند موجب بزرگ شدن دهلیزها شده و تحت فشارموجب آریتمی قلب شود. 
چاقی مفرط و رژیم غذایی نادرست می تواند فرد را دچار آریتمی قلبی کند. چاقی 
می تواند موجب دیابت و بیماری های قلب و عروق کرونر و افزایش فشار خون شود.
متخصص قلب و عروق با ذکر این نکته که چای آریتمی ایجاد نمی کند گفت: 
شواهد درستی هم برای اثبات افزایش آریتمی قلبی با خوردن قهوه نداریم. به 

صورت کلی این افراد محدودیتی در خوردن چای و قهوه ندارند.
افتخارزاده اظهار داشت: فیبروز و تغییرات سلولی ناشی از افزایش سن می تواند 
در افراد مسن موجب کاهش ضربان قلب و در نتیجه  آریتمی قلبی شود که معمولا 

برای این بیماران از باطری استفاده می کنند.
 

ارتباط بین خواب و سلامت قلب؛

بهترین زمان خوابیدن، برای جلوگیری
 از بیماری قلبی

ممکن است زمان رفتن به تختخواب، بر خطر ابتلا به بیماری قلبی تأثیر بگذارد. 
در حقیقت، محققان می گویند، یک نقطه ی طلایی برای به خواب رفتن و در عین 

حال حفظ سلامت قلب وجود دارد که زمانی بین ساعت 10 تا 11 شب است.
تجزیه و تحلیل داده های بیش از 88000 بزرگسال که به مدت حدوداً 6 سال 
تحت بررسی قرار گرفته بودند، افزایش خطر 12 درصدی را در بین افرادی که از 
ساعت 11 تا 11: 59 شب به رختخواب رفته بودند را نشان داد. و نشان داد خطر 
ابتلا به بیماری های قلبی عروقی در میان افرادی که نیمه شب یا دیرتر به خواب 
 می روند، 25 درصد بیشتر است. به خواب رفتن زودتر از ساعت 10 بر اساس 

گزارشی که اخیراً منتشر شد، با افزایش 24 درصدی خطر مرتبط بود.
عصب شناس و سرپرست این تحقیق گفت: بدن ما دارای یک ساعت داخلی 
24 ساعته به نام ریتم شبانه روزی است که به تنظیم عملکرد فیزیکی و ذهنی 
کمک می کند و همچنین ادامه داد در حالی که ما نمی توانیم از مطالعه ی خود 
علت بروز چنین مسأله ای را نتیجه گیری کنیم، اما نتایج نشان می دهد که ممکن 
است خواب زودهنگام یا دیرهنگام سبب اختلال در ساعت داخلی بدن شود و 

پیامد های نامطلوبی برای سلامت قلب و عروق به همراه داشته باشد.
برای بررسی اینکه چگونه زمان های مختلف خواب ممکن است بر سلامت قلب 
تأثیر بگذارد متخصصان این پژوهش، به یک پایگاه داده زیست پزشکی مراجعه 
کردند که در آن اطلاعات بیش از 500000 داوطلب 37 تا 73 ساله، از سال 

2006 تا 2010، درباره سبک زندگی و سلامت آن ها در اختیارشان قرار گرفت. 
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در جلسه هم اندیشی مدیران و پژوهشگران حوزه مطرح شد؛

فعالیت پژوهشی حوزه علمیه
 برای رفع نیازهای روز جامعه 

معاون پژوهش حوزه علمیه، گفت: از سال قبل 25 کمیته در دبیرخانه حوزه علمیه 
با هدف پژوهش در زمینه نیاز های جامعه و نظام تشکیل شده است.

حجت الاسلام و المسلمین ابوالقاسم مقیمی حاجی، معاون پژوهش حوزه علمیه، 
با بیان اینکه از سال قبل 25 کمیته در دبیر خانه حوزه علمیه با هدف پژوهش برای 
پاسخگویی به نیاز های روز جامعه و مردم فعال شده است، گفت: بر این اساس 
نیاز های دستگاه ها و نهاد های مختلف در کشور جمع آوری و اولویت بندی شده 
است و پژوهشگران می توانند با مراجعه به بخش دبیرخانه حمایت از پژوهش های 

پایگاه معاونت پژوهشی حوزه علمیه در جریان این موضوعات قرار بگیرند.
آیت الله اعرافی، مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور در این نشست از اجرای برنامه 
هدفمند برای خروجی مناسب در برنامه 5 ساله حوزه های علمیه خبر داد و  گفت: در 
مرحله اول این برنامه 4 تا 5 هزار نفر  از طلاب و پژوهشگران خواهر و برادر با گذراندن 
دوره های آموزشی یک ساله با هدف بهره گیری از ظرفیت طلاب در آموزش و پرورش 
مشغول خدمت می شوند. وی برنامه ریزی و رایزنی با دستگاه های مختلف با هدف به 
کارگیری طلبه های پژوهشگر حوزوی را از دیگر برنامه ها عنوان کرد و افزود: قرار است 
تعدادی از طلاب با هدف رفع نیاز  دستگاه های اجرایی در نهاد ها و دستگاه هایی 

مانند نیرو های مسلح، قوه قضاییه، بهداشت و درمان به کارگرفته شوند.
آیت الله اعرافی از ادامه دار بودن پژوهش حوزه علمیه در ابعاد، سنت ها و قواعد 
مختلف و توجه به دغدغه های پژوهشی طلاب خبر داد و گفت:  تولید اندیشه 
حوزوی متناسب با نیاز های کشور در 30 تا 40 محور و اجرای طرح های نیاز سنجی 
در خصوص مسایل و مشکلات کشور و نظام با اجرای برنامه هایی مدون در سطوح  

عالی در دست اقدام و برنامه ریزی قرار دارد.
 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:
پرستاران پرکارترین اعضای کادر درمان هستند 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم، با اشاره به اینکه پرستاران پرکارترین اعضای کادر 
درمان هستند، گفت: مسئولان باید در تمامی اوقات دنبال این باشند تا مشکلات 

کاری این عزیزان را برطرف کنند.
دکتر محمدرضا قدیرروز دوشنبه  در مراسم جشن میلاد حضرت زینب )س( و 
گرامیداشت مقام پرستار، با اشاره سختی کار پرستاری و بیان اینکه پرستاران باید 
در همه حال مواظب و مراقب بیماران باشند، گفت: در کادر درمان همیشه پرستار 

پرکارترین عضو بوده است.
وی با تجلیل از مقام پرستار و قدردانی از زحمات این قشر در کنترل و مهار بیماری 
کرونا در دو سال گذشته، گفت: دوران کرونا یک عصر استثنایی در سال های اخیر بود 

که کادر درمان را بسیار خسته و بودجه درمانی کشور را مانند اسفنج به خود کشید.
حجت الاسلام و المسلمین مجتبی ذوالنور، نماینده مردم قم در مجلس شورای 
اسلامی با تبریک ولادت حضرت زینب )س( و روز پرستار گفت: حضرت زینب کبری 
)س( الگوی جامعه و بالاخص پرستاران ماست و امیدوارم خداوند توفیق الگوگیری و 

تأسی هرچه بیشتر از این بزرگ پرستار کربلا را به پرستاران ما بدهد.
وی در ادامه با تجلیل از خدمات پرستاران، گفت: شرافت پرستاری در بالاترین رده 
هاست و کسی که این شغل را انتخاب می کند باید عواطف و مهربانی و ارزش های 
بالا را داشته باشد. نماینده مردم قم افزود: پرستار همیشه با اینکه می داند در خطر 

است، اما خطر را برای نجات جان بیماران به جان می خرد.
در پایان این مراسم از پرستاران برگزیده استان تجلیل به عمل آمد.

 
رئیس سازمان نظام پرستاری استان قم :

امنیت شغلی نگرانی آزاردهنده پرستاران است
رئیس سازمان نظام پرستاری استان قم اجرا نشدن قانون تعرفه پرستاری به همراه 

نبود امنیت شغلی را دو مورد از نگرانی های آزاردهنده کادر پرستاری قم دانست.
علیرضا طریقی روز دوشنبه در نوزدهمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی 
شهر قم در سالن جلسات ساختمان شهید باکری اظهار داشت: در دوران شیوع 
کرونا 145 هزار نفر از کادر پرستاری کشور و 9 هزار نفر از پرستاران قم به کرونا مبتلا 
شدند؛ همچنین در این دوران 150 پرستار در سطح کشور و 10 پرستار در قم شهید 
شدند. وی ادامه داد: وجود کرونا به دنبال گرفتن نفس کشور بود که با مجاهدت و 
فداکاری کادر درمان و به ویژه پرستاران به شماره افتاده است و پرستاران در زمانی که 

اعضای خانواده از یکدیگر دوری می کردند بیماران را عاشقانه به آغوش می گرفتند.
به گفته رئیس سازمان نظام پرستاری قم، پرستاران امروز جز اجرای کامل قوانین 
پرستاری و تأمین نیروی موردنیاز در کنار امنیت شغلی انتظار دیگری از مسئولان 
ندارند. طریقی یادآور شد: امنیت شغلی مسئله مهمی بوده که پرستاران نسبت به آن 
نگرانی دارند، بستن قراردادهای 89 روزه یک پدیده نامنصفانه در دوران اوج گیری 
کووید19 بود. وی با بیان اینکه در صورت اجرای کامل قوانین تعرفه پرستاری، امکان 
ارائه خدمات پرستاری تا درب منازل مردم فراهم می شود، گفت:  احداث یک مجتمع 
رفاهی برای پرستاران استان قم انتظاری است که این افراد از مجموعه مدیریت 

شهری قم دارند.

در جلسه رسمی شورای  اسلامی شهر قم ؛

پرستاران نمونه قمی تجلیل شدند

به مناسبت روز پرستار و با هدف قدردانی از تلاش های شبانه روزی جامعه پرستاری 
استان، از تعدادی از پرستاران نمونه با حضور شهردار قم، رئیس و اعضای شورای 
اسلامی شهر قم تقدیر شد. به گزارش شهرنیوز، در نوزدهمین جلسه رسمی و علنی 
شورای اسلامی شهر قم روز دوشنبه از تعدادی از پرستاران نمونه مراکز درمانی استان 
در طول دوران همه گیری کرونا، به نیابت از جامعه پرستاری استان با اهدای لوحی از 

جانب رئیس شورای اسلامی شهر قم و شهردار قم تقدیر به عمل آمد.
اسلامی رئیس شورای اسلامی شهر قم در همین رابطه، ضمن تقدیر از تلاش 
و همت کادر درمان به ویژه در ایام همه گیری ویروس کرونا، خاطرنشان کرد: به 
هر میزان که امنیت شغلی بیشتری برای پرستاران ایجاد شود، امنیت روانی کادر 

پرستاری و سلامت عمومی جامعه برای ارائه خدمات درمانی افزایش خواهد یافت.
علیرضا طریقی رئیس نظام پرستاری قم نیز در این مراسم گفت: امنیت شغلی 
مسئله مهمی بوده که پرستاران نسبت به آن نگرانی دارند، بستن قراردادهای 89 

روزه یک پدیده نامنصفانه در دوران اوج گیری کووید19 بود

در آستانه ۲۶ آذرماه و روز ملی حمل و نقل صورت گرفت :

تقدیر از رانندگان اتوبوس شهری و 
تاکسی رانان نمونه قم

در آستانه 26 آذرماه و روز ملی حمل و نقل تعدادی از تاکسی رانان و رانندگان 
اتوبوس شهری قم با اهدای لوحی از سوی شورای اسلامی شهر و شهرداری قم مورد 

تقدیر قرار گرفتند.
نوزدهمین جلسه رسمی شورای  روز دوشنبه در حاشیه  به گزارش شهرنیوز،  
اسلامی شهر قم و در آستانه 26 آذرماه و روز ملی حمل و نقل تعدادی از تاکسی رانان 

و رانندگان اتوبوس شهری قم تقدیر شدند.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم :

۲۰۰ هکتار از مراتع محمودآباد 
نهال کاری می شود

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم با اشاره به فعالیت انجمن مردمی نذر 
طبیعت با هفت هزار عضو گفت: اعضای این انجمن تا امروز دو میلیارد تومان برای 
طبیعت نذر کرده اند و قرار است در 200 هکتار از مراتع قم با هزینه شخصی نهال کاری 

داشته باشد. 
محمد شعاعی با اشاره به امضای تفاهم نامه میان اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری 
استان قم با انجمن نذر طبیعت اظهار کرد: حراست از منابع طبیعی باید به فرهنگ 
عمومی جامعه تبدیل شود و کمک کردن به منابع طبیعی با توجه به اینکه نفع آن به 

عموم مردم می رسد اهمیت بسیاری دارد.
وی ضمن تقدیر از حرکت های انجام شده در راستای احیای فرهنگ نذر طبیعت 
عنوان کرد: امیدواریم همه نسبت به اهمیت منابع طبیعی و محیط زیست آگاه شوند تا 

از تخریب جلوگیری کنند و در راستای حفظ گام بردارند.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم خاطرنشان کرد: شروع  جریان نذر 
طبیعت از قم می تواند موجب تاثیرگذاری بیشتر آن در سطح ملی و حتی بین المللی 

باشد چرا که قم یک جایگاه فرااستانی و فراملی دارد.
وی از آمادگی کامل اداره  کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم برای مشارکت 
با انجمن نذر طبیعت خبرداد و گفت: امیدواریم با بهره مندی از این انجمن بتوانیم 

خیرین استان را به سمت مشارکت در حفظ منابع طبیعی سوق دهیم.
شعاعی ادامه داد: مشارکت در احیا و توسعه پوشش جنگلی و  بیابانی از طریق نهال 
کاری و بوته کاری در راستای ایفای مسؤولیت اجتماعی در قالب مدیریت مشارکتی 
منابع طبیعی در محدوده های اراضی منابع طبیعی پیشنهادی اداره کل موضوع اصلی 
این تفاهم نامه است و عرصه های منابع طبیعی معرفی شده بر اساس نظر اداره کل با 

اولویت عرصه های جنگلی تخریب شده و کانون های گرد و غبار است.
وی اظهار کرد: در سال 1400 تاکید رئیس سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیزداری 
کشور بر انجام کارهای مشارکتی  است و ما هم تلاش کرده ایم تا این موضوع را به 
صورت جدی دنبال کنیم؛ در سنوات گذشته هم ، مشابه این اقدام صورت گرفته است 
مانند سال 98 که در منطقه پلنگ دره با مشارکت مردم حرکت های قابل توجهی رقم 

زده شد.
به دنبال حفاظت و احیای خاک در مناطق کویری هستیم 

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم هدف از اقدامات بیولوژیکی با مشارکت 
مردم را غنی سازی، افزایش تاج پوشش  و توسعه ذخیره گاه های جنگلی در استان قم 
دانست و تصریح کرد: در گام نخست شناسایی و تحویل عرصه به مسئولان انجمن نذر 
طبیعت انجام شده است که این عرصه به وسعت 200 هکتار در حوزه آبخیز محمودآباد 

قرار دارد و اکنون انجمن درحال تامین اعتبارات مورد نیاز است.
وی با بیان اینکه انجمن نذر طبیعت از سه سال گذشته کار خود را آغاز کرده است، 
اظهار کرد: این انجمن هفت هزار عضو دارد و تا به امروز بیش از دو میلیارد برای طبیعت 
هزینه کرده است. شعاعی با اشاره به اینکه دیدگاه افراد نسبت به نذر باید تغییر کند، 
عنوان کرد: نذر نباید فقط به مباحث دینی اختصاص پیدا کند بلکه باید در همه 
حوزه ها از ظرفیت نذر استفاده کرد، برای رفع مشکلات مردمی و خدمت به مردم هم 
می توان از ظرفیت نذر استفاده کرد. وی خاطرنشان کرد: افراد عضو این انجمن با 
نیت های مختلف از جمله سلامتی امام زمان)عج(، سلامتی خانواده خود، هدیه تولد 

و غیره اقدام به مشارکت در فعالیت های انجمن می کنند.
شعاعی ادامه داد: کاشت درخت اقدام بسیار خوبی است اما به دلیل شرایط آب و 
هوایی به سمت درختان جنگلی و کم آب بر در استان قم رفتیم تا هم پوشش گیاهان 

حفظ شود و هم ریزگردها کنترل و حیات وحش منطقه حفظ و احیا شود.
وی با بیان اینکه ما به دنبال حفاظت و احیای خاک در مناطق کویری هستیم، گفت: 
هزینه هر نهال به همراه هزینه کاشت آن 15000 تومان است که افراد می توانند به 

میزان توان برای طبیعت، به واسطه انجمن نذر طبیعت نهال نذر کنند.
 

مسئول سازمان بسیج سازندگی استان قم اعلام کرد:

بهره مندی مشاغل کوچک از تسهیلات 
صندوق های قرض الحسنه مردم یار 

مسئول سازمان بسیج سازندگی استان قم با اشاره به اهتمام این سازمان در حمایت 
از مشاغل کوچک گفت: علاقه مندان در مناطق روستایی و شهری می توانند به 
پایگاه های مقاومت بسیج مراجعه و با عضویت در صندوق های قرض الحسنه مردم یار از 

تسهیلات این صندوق ها برای راه اندازی کسب و کار خود اقدام کنند. 
محمود داودآبادی امروز در نمایشگاه پاییزی محصولات خانگی در گفت و گو با 
با محوریت  اینکه نمایشگاه محصولات خانگی  به  با اشاره  خبرنگار فارس در قم، 
صندوق های قرض الحسنه توسط بانوان کارآفرین ایجاد شده است، اظهار کرد: این 
نمایشگاه در راستای تحقق اقتصاد مقاومتی و با هدف حمایت از تولید راه اندازی شده 

و در تلاش هستیم این نمایشگاه را تا پایان سال در نقاط مختلف استان برپا کنیم.
وی با اشاره به اینکه بسیج سازندگی به دنبال توسعه مشاغل کوچک خانگی و 
مشاغل زودبازده است، گفت: یکی از معضلات این کارگاه ها موضوع به بازاررسانی 
محصولات است که در تلاش هستیم با راه اندازی چنین نمایشگاه هایی به این موضوع 
کمک کنیم. در ادامه نیز کسانی که در عرصه های مشترک فعالیت می کنند در چنین 
نمایشگاه هایی تبادل تجربه کنند و همچنین ما به شبکه سازی این تولیدکنندگان خرد 
کمک کنیم. علاوه بر آن تلاش می کنیم دوره های آموزشی برای ارتقای کیفی و کمی 
تولیداتشان و همچنین برندسازی محصولات که بسیار مقوله مهمی است، برگزار کنیم.
مسئول سازمان بسیج سازندگی استان قم با اشاره به اینکه 70 غرفه عرضه محصولات 
مبادرت  تولیدات خانگی  به عرضه  اقدام  گنبد سبز  تاریخی  در مجموعه  خانگی 
می کنند، گفت: این مشاغل به همت صندوق های قرض الحسنه مردم یار که هدفشان 
اشتغال زایی است رقم خورده است و بسیج سازندگی نیز با ارائه مشاوره، آموزش و در 
نهایت اعطای تسهیلات اشتغال زایی به حمایت از بانوان کارآفرین مبادرت کرده است.
داودآبادی با اشاره به اینکه هیئت علمی متشکل از اساتید دانشگاهی حوزه اقتصاد و 
اشتغال در معاونت اشتغال بسیج سازندگی به امر هدایت و مشاوره متقاضیان راه اندازی 
کسب وکارهای خانگی مبادرت می کنند، خاطرنشان کرد: علاقه مندان می توانند 
در مناطق روستایی و شهری به پایگاه های مقاومت بسیج مراجعه و با عضویت در 
راه اندازی  برای  صندوق ها  این  تسهیلات  از  یار  مردم  قرض الحسنه  صندوق های 
کسب و کار خود اقدام کنند. خاطرنشان می شود، نمایشگاه تولیدات خانگی استان قم 

در مجموعه تاریخی گنبد سبز برپا شده و پذیرای عموم مردم است.
 

مدیرکل ارتباطات استان قم: 

حملات باج افزاری از آسیب زننده ترین 
حملات سایبری هستند 

مدیرکل ارتباطات وفناوری اطلاعات استان قم گفت: پیرو دستورالعمل های پدافند 
سایبری و نیز هشدار های اخیر مرکز ماهر، حمله های باج افزاری از آسیب زننده ترین 
و  کسب وکار ها  به  جدی  لطمه های  که  هستند  اخیر  سال های  سایبری  حملات 

سازمان های مختلف در داخل و خارج کشور زده اند. 
و فناوری اطلاعات پدافند غیرعامل  ارتباطات  پور در جلسه کارگروه  جواد غلام 
استان اظهارداشت: شدت تاثیر باج افزار ها به حدی است که در شماری از کشورها، 
راهبرد های مشخصی برای پیگیری و پاسخگویی به این حمله ها و مهاجمان پشت پرده 
تدوین و ابلاغ شده است. مدیرکل ارتباطات وفناوری اطلاعات قم تصریح کرد: رعایت 
شماری از اقدام های پیشگیرانه می تواند مانع از دست رفتن اطلاعات و یا محدودسازی 
اطلاعات از دست رفته شود. غلام پور برخی موارد مهم برای پیشگیری از حمله های 
باج افزار ها را تهیه و نگهداری کپی های پشتیبان از اطلاعات به صورت آفلاین، بررسی 
و صحت سنجی مداوم نسخه های پشتیبان آفلاین، جداسازی و تقسیم بندی شبکه 
به زیرشبکه های کوچک و با دسترسی محدود و کنترل شده، اِعمال سیاست های 
دسترسی های  مسدودسازی  ویژه  به  شبکه  لبه ی  دسترسی های  در  سخت گیرانه 
مدیریتی راه دور نظیر RDP/SSH/Telnet و کنسول های مدیریتی تحت وب تجهیزات 
مسدودسازی  افزود:  قم  اطلاعات  ارتباطات وفناوری  مدیرکل  کرد.  عنوان  مختلف 
پیوست های خطرناک در سرویس دهنده های رایانامه سازمان، استفاده نکردن از 
نرم افزار های نامطمئن به ویژه برنامه های کرک شده و نامعتبر، نصب و بروزرسانی آنتی 
ویروس در سطح همه سیستم های متصل به شبکه، رصد و پایش سرور اکتیودایرکتوری 
به عنوان مهم ترین سیستم در سطح شبکه از دیگر اقدام های مهم برای جلوگیری از 

بدافزار ها می باشد.

 

همه ما دوست داریم زمان بیشتری را به کتاب خواندن اختصاص دهیم ولی 
همیشه فراموش می کنیم یا درگیر کارهای دیگر می شویم. در واقع این میل 
درونی بیشتر کتاب خواندن همیشه با ما هست و گاهی علت اینکه سراغ کتاب 
نمی رویم همین است که با لذت حقیقی کتاب خواندن آشنا نشدیم و هیچوقت 

هم بدان عادت نکرده ایم.
با همه این احوال حتی حالا که ما فرصت و زمان کتابخوانی کمتر داریم باز 
هم دوست داریم، بچه هایی کتابخوان  تربیت کنیم تا برای خود و جامعه مفید 
باشند اما خیلی از ما نمی دانیم باید چه کنیم و اولین قدم این است که خودمان 
کتابخوان باشیم و کتاب را بچه ها دست خودمان ببینند. بچه هایی که بیش از 
کتاب دست والدینشان تبلت و موبایل می بینند، چطور می توانند کتابخوان 

شوند؟ 
 پدر و مادرها یک سؤال مشترک از خودشان می پرسند؛ فرزندم چه موقع کتاب 
خواندن را شروع خواهد کرد، لحظه  جادویی وقوع چنین امری، وقتی کودکتان 
به واژه ها علاقه نشان می دهد و واژه های داخل کتاب یا دنیای بیرون را می خواند، 
ممکن است در سنین مختلفی پیش بیاید؛ حتی سن تمایل نشان دادن به کتاب 
ممکن است در دو فرزند یک خانواده نیز متفاوت باشد؛ برای بعضی از بچه ها در 

چهار سالگی و برخی دیگر در شش یا هفت سالگی.
در کتاب »چگونه یک فرزند کتابخوان تربیت کنیم« نوشته  پاملا پل و ماریا روسو 
آمده است که : اگر می خواهید کودکانی اهل کتاب تربیت کنید، باید خودتان 
هم اهل کتاب باشید. کتابخانه ها معمولًا میزبانی نویسنده های بومی یا مهمان 
را به عهده می گیرند. چقدر خوب است که کودکانتان با افراد واقعی در آن سوی 
کتاب ها آشنا شوند. اگر فرزند شما به صورت آنلاین فعال است و به این کار علاقه 

دارد، چه راهی بهتر از پیوند زندگی اینترنتی با زندگی ادبی است؟
بچه هایی که در خردسالی کتاب خواندن را به شکل تفریح می بینند، معمولا 
در سنین کودکی هم علاقه شان به کتاب خواندن بیشتر می شود و در نوجوانی 
و با پیدا کردن موضوعات مورد علاقه شان ، کتاب خواندن برایشان تبدیل به یک 
عادت می شود. بچه هایی که کتاب می خوانند، تصمیمات بهتری می گیرند و 

تفریحات سالم تری دارند.
 بنابراین اگر شما هم تمایل دارید که فرزندی کتاب خوان داشته باشید، به این 

گزارش توجه کنید. با این روش ها می توانید فرزندی کتابخوان تربیت کنید:
1-تولد تا 3 سالگی

از ابتدای کودکی در اتاق فرزندتان کتاب قرار بدهید، یکی از قفسه های کمدش 
را پر از کتاب کنید. از کتاب های پارچه ای، کتاب های عکس دارد، کتاب های 
شعر و کتاب های حمام برای بچه ها در اتاقشان و در حمام قرار بدهید تا فرزندتان 

به دیدن کتاب به عنوان یکی از وسایلش توجه کند.
شاید والدین بگویند وقتی بچه توجه نمی کند و متوجه مفاهیم نمی شود، چرا 
باید کتاب بخریم و برایش بگذاریم تا مثلا پاره کند. این تفکر اشتباهی است همین 
که بچه شما شعر و کتاب خواندن شما را می بیند، حتی اگر به ظاهر توجه نکند و 
یا اینکه در وسایلش کتاب وجود دارد، به وجود آن به عنوان یک امر عادی عادت 

می کند و به مرور با آن ارتباط برقرار می کند.
برای بچه ها از کتاب ها شعر بخوانید و عکس های کتاب را به او نشان دهید. 

قطعا در سنین یک سال به بالا بدان توجه خوبی خواهد کرد.
 2- سه تا شش سالگی

بعد از سه سالگی زمانی را برای فرزندان برای کتاب خواندن اختصاص دهید. 
این کتابخوانی را تبدیل به یک کار روتین کنید مثلا هر شب برایش از یکی از قصه 
ها بخوانید تا بخوابد. مثلا اسم این زمان کتابخوانی را هرچه دوست دارید بگذارید 

مثلا »ساعت قصه خوانی« یا »قصه با مامان« یا »قصه با بابا« .
در آن زمان داستان را برای کودک بخوانید و فرزندتان را هم مشارکت دهید مثلا 
از او بخواهید تا با عکس کتاب ها برایتان قصه بگوید و قطعا بچه ها هم مشارکت 

خواهند کرد.
3-سنین دبستان

بچه ها در این سن می توانند بخوانند و کتاب هایشان را هم خودشان انتخاب 
کنند. خرید کتاب یک فعالیت لذت بخش است. سعی کنید حداقل ماهی یک یا 

دو کتاب در برنامه خریدتان قرار بدهید. 

با فرزندتان به شهر کتاب یا کتاب فروشی بروید، از نمایشگاه های کتاب استقبال 
کنید و او را برای گشت زنی حتی اگر شده با خرید یک کتاب هم ببرید. اجازه 
دهید کمی مستقل  دورتر از شما ولی تحت نظارتتان کتاب های قفسه گروه سنی 

الف و ب را ببیند و خودش انتخاب کند. 
این روتین خرید کتاب در ماه باعث می شود بچه ها احساس خوشایند انتخاب 

مستقل را با خرید کتاب پیوند بزنند.
4-سنین نوجوانی

بچه ها در این سن موضوعات مختلف مورد علاقه شان را برای انتخاب کتاب 
شناخته اند. اگر فرزندتان نوجوان است و در کودکی کتابی نخوانده، می توانید به 
علایق مختلفش دقت کنید و به او کتاب هایی در حوزه موضوعات مورد علاقه اش 

هدیه بدهید تا اولین تجربه اش لذت بخش باشد.
اگر هم فرزندتان از کودکی با کتاب آشنا است، محیط امنی مثل شهر کتاب را 
در محل زندگی تان بشناسید. بودجه ای را تعیین کنید و اجازه دهید فرزندتان در 

آن محیط کاملا دور از شما، تصمیم بگیرد و کتاب های مورد علاقه اش را بخرد.
*کتابخوانی را با سرگرمی همراه کنید

وقتی برای فرزندتان کتاب می خوانید جای شخصیت های مختلف با صداهای 
مختلف حرف بزنید. از فرزندتان بخواهید ادامه قصه را خودش بسازد یا حدس 

بزند. گاهی اوقات ماجراهای کتاب را وارد بازی هایتان کنید.
خلاصه کتاب خواندن را با خلاقیت تبدیل به یک فرایند لذت بخش کنید.

*خودتان الگو باشید
این نکته خیلی مهم است وسعی کنید کتاب خواندن را وارد روتین زندگی تان 
کنید. معمولا بچه ها دوست دارند رفتارهای والدینشان را تقلید کنند . چه بهتر که 

این تقلید در رفتار بسیار مفیدی مثل کتاب خواندن باشد.
ایران کمترین میزان سرانه مطالعه را در بین کشورهای مختلف دارد و به جرأت 
می توان گفت که تأثیر کم خوانی در جای جای زندگی ما واضح و روشن است پس 

نخست باید از خود و فرزندانمان شروع کنیم.
قدم اول این است که شما خودتان در خانه کتاب در دست داشته باشید و اگر 
هم فرصتش را ندارید، این امکان را برای بچه ها با یک کتابخانه کوچک و زمانی 

برای کتابخوانی فراهم کنید.
*به درستی بچه ها را تشویق شان کنید

بچه ها را برای کتابخوانی تشویق کنید مثلا در ایام تابستان برایشان جایزه 
بگذارید که اگر این میزان کتاب را خوانده باشند، شما هم وسیله مورد نیازشان را 
انتهای تابستان می خرید، مثلا یک دوچرخه یا هر چیزی که آن را لازم دارند ، این 
می تواند مشوق خوبی برای کتابخوانی آنها باشد البته نباید اینطور باشد که بچه 

ها باج بگیر تربیت شوند.
در بخشی از کتاب »چگونه یک فرزند کتابخوان تربیت کنیم« می خوانیم: 
»وقتی در حال بلند خواندن کتاب هستید، ببینید که آیا کودک کتابخوان تازه کار 
شما می خواهد به صفحات کتاب نگاه بیندازد یا نه. در ابتدا می توانید فقط به 
بلد است و قبلًا خودش آن ها را  واژه هایی اشاره کنید که می دانید فرزندتان 
خوانده. وقتی درنهایت متوجه شدید که فرزندتان می تواند یک جملۀ  ساده را 

بدون هیچ مشکلی بخواند، آرام آرام سراغ مراحل دیگر بروید.
از کتاب هایی که برای  می توانید صفحات را یکی درمیان بخوانید. بسیاری 
خوانندگان تازه کار هستند، ویژگی های جذاب مشابه یا متفاوت دارند. مثلًا کار 
خلاقانۀ  مو ویلمز به نام سری کتاب های فیل و خوک87 بسیار سرگرم کننده است: 
هر دوی شما می توانید »نقش« یکی از این دو دوست را بازی کنید. سیاست 
داشتن شما بسیار حائز اهمیت است؛ یعنی به جای اینکه بگویید »بذار ببینم این 
تیکه رو چی می گی«، بگویید »خیلی دوست دارم این بخشِ داستان رو از زبونت 

بشنوم« یا »الان نوبت باباییه که به حرفات گوش بده«.
وقتی او با صدای بلند شروع به خواندن کتاب می کند، در کمال احترام به 
خواندنش گوش دهید، وسط حرفش نپرید و اگر هم جمله  یا واژه ای را غلط 
می خواند، صبر کنید خواندنش تمام شود تا موارد را به او گوشزد کنید. دبیران 
روش مونته سوری می گویند: »به او یاد بده، نه اینکه غلط جمله اش را بگیری.« 
شاید با خودتان بگویید غلط گرفتن های جزئی به جایی برنمی خورند، اما این کار 

شما عاقبتی جز کاهش اعتماد به نفس و از بین بردن انگیزۀ  کودک در پی ندارد.

چگونه جای موبایل و کتاب را عوض کنیم؟ 

راه های ایجاد اشتیاق کتاب خوانی در بچه ها 

از دعواخورترین مراسم های دوران نامزدی متاسفانه 
»شب یلدا« است. گاهی از زوج های تازه می شنویم که 
بابت جزییات این شب که قرار است به هر دو خانواده 
ناراحتی  و  دلخوری  به  کار  بگذرد،  خوش  حسابی 
و  شب  آن  درباره  است  قرار  بعد  سال ها  تا  و  می کشد 
این  پسرها  از  بسیاری  بزنند.  حرف  ناراحتی هایشان 
اعتراض را دارند که چرا شبی که باید محلی برای خوشی 
باشد تبدیل به مراسمی پر از تجملات یکطرفه شده است 
و باید بابت یک شب این قدر هزینه کنند. دخترها هم این 
اعتراض دارند که سبک شمردن خانواده داماد نشان از 
بی اهمیتی دارد و ممکن است جلوی خانواده و آشنایان 
بابت به جا نیاوردن این رسم با همه جزییات احساس 
خجالت کنند. برای همین است که »شب یلدا« یکی از 
دعواخورترین مناسبت های زوج های ایرانیست که باید 

برای جلوگیری از آن فکری کرد.
رسمی که هرسال سخت تر می شود!

یکی از عرف های یلدایی خرید طلا، چادر و پالتو برای 
عروس خانم بوده است که همراه با میوه و آجیل های 
معمولا تزیین شده خانواده داماد به خانه عروس می برد. 
در سالهای اخیر تزیین میوه ها هرسال تجملی تر و بزرگتر 
شده و شکل تجاری به خودش گرفته است. به گونه ای 
که از چندروز قبل از یلدا مغازه ها و میوه فروشی ها با انواع 
سبدهای بزرگ میوه بازارگرمی می کنند و با این حساب 
باید خانواده زوج های جوان برای به جا آوردن شب یلدا به 
زمان1400 چندمیلیون و حتی شاید چند10 میلیونی 
پیاده شوند تا حق مطلب را آن طور که عرف شده رعایت 
بالا رفتن قیمت طلا در چندسال اخیر  باشند.  کرده 
بسیاری از عروس و دامادهای جوان را حتی برای خرید 
برگزاری  به  برسد  انداخته چه  به زحمت  ازدواج  حلقه 
مراسم های فرعی زندگی شان مثل خرید شب یلدا اما از 
طرفی این مراسم هرساله دارد در شبکه های اجتماعی 
توصیه  چند  بهانه  همین  به  می شود.  برگزار  جدی تر 

یلدایی به عروس و دامادهای جوان داریم.

شیرینی محبت و زندگی تازه تان را به اسراف آلوده 
نکنید

سبدهای میوه ای از میوه های چندروز در خیابان مانده 
که قابلیت خوردن ندارند. هندوانه های تزیین شده ای 
که باید بعد از یلدا دورشان ریخت چون چندین ساعت 
در فضای آزاد رها شده اند و معلوم نیست چاقویی که به 
آن ها خورده تمیز بوده یا نه! چه چیز این حجم از اسراف 
و خرید بلااستفاده می تواند شب یلدا و شب نشینی یک 
عروس و داماد تازه را شیرین کند؟ یا اینکه فقط پول توی 

جیب تان را الکی خالی می کند.
کمیت مراسم  شب یلدا، کیفیت محبت تان را 

بیشتر نمی کند
برخی خیال می کنند هرچقدر تعداد میوه های شب 
یلدا و مراسم هایشان بیشتر باشد و هرچه هندوانه ای 
و  خوشبخت تر  باشد  سنگین تر  بیاورند  است  قرار  که 
عزیزترند. کافیست یکبار به این مراسم و این حجم تجمل 
اضافی نگاه عاقلانه کرد. آیا کمیت های یلدایی از میوه و 
آجیل نشان از محبت عروس و داماد به یکدیگر دارد؟ آیا 
ساده برگزار کردن این مراسم دور از تجملاتی که هرساله 
قوت بیشتری می گیرند نشان از کم بودن محبت طرفین 

است؟
لذتی که در مخالفت با عرف غلط هست در عمل 

به آن نیست
پیشتاز باشید و اتفاقا با این پیشتاز بودن عرف های 
غلط را بشکنید و اجازه بدهید به جای اینکه خودتان 
دنباله رو رسوم غلط و تجملی باشید. بقیه دنباله رو رفتار 
درست شما باشند. شما رسم جدید پایه ریزی کنید و 
طوری با افتخار و عزت نفس رفتار کنید که نه تنها اجازه 
دخالت ها شیطنت های بیجا را گرفته باشید بلکه بقیه نیز 
بخواهند همینطور محکم و قوی برخورد کنند و از شما 

یاد بگیرند.
شبکه های اجتماعی را جدی نگیرید

شبکه های اجتماعی از چندروز قبل و بعد از یلدا پر از 

عکس های رنگی و اناری و هندوانه ای از یلدا می شود. 
بلاگرهایی که دائما از سفره یلدایشان عکس می گیرند. 
لباس های قرمز می پوشند و قرار است مد تازه ای را که 
بابتش پول هنگفت گرفته اند تبلیغ کنند و بسیاری از 
دوستان خودمان تحت تاثیر همین جو، هزینه  می کنند 
و حالا آنها را برای نشان دادن در شبکه های اجتماعی به 
اشتراک می گذارند تا تحسین همه را به خودشان جلب 
کنند. شما از آن دسته نباشید که شبکه های اجتماعی 
را جدی می گیرند و قرار است گزارش لحظه به لحظه از 
زندگی شخصی خود و حریم خصوصی  شان بگذارند و 
فقط زمانی احساس خوشبختی می کنند که از دیگران 
لایک و تایید بگیرند. در دنیای عادی و با زندگی تازه ای 

که دارید احساس خوشبختی کنید.
پول هایتان را پای لذت های تمام شدنی نگذارید

سبدهای چندصدتومانی یلدا شاید دو سه روز بیشتر به 
کار نیایند و بعد از آن باید دور ریخته شوند و مثل یک چیز 
به دردنخور روی دستتان می مانند. شما هرچقدر هم 
میوه بخرید و تزیین کنید ظرفیت معده تان فقط میزان 
محدودی را میتواند بخورد و بعد از آن حتی از دیدنش 
حالتان بد می شود. پس بهتر است هزینه ای که قرار 
است حال خوبی برایتان بسازد را صرف چیزهایی کنید 
که به این زودی ها تمام نمی شوند و لذت طولانی تری به 

شما خواهند داد.
از قبل باهم صحبت کنید و یکدل شوید

با وجود توصیه هایی که شد بهتر است دختر و پسر از 
قبل باهم درباره این شب که یکی از عیدهای ایرانیان 
است صحبت کنند. همدیگر را از درونشان با خبر کنند 
و طرف مقابل را روشن کنند. بسیاری از اختلافات میان 
زوج های تازه عروس و داماد این است که بدون اینکه 
باهم صحبت کنند توقع درک و فهمیده شدن دارند. 
برای همین چند روز پیش از یلدا باهم صحبت کنند و 
تصمیم مشخصی با توجه به نظرها و عقایدشان بگیرند 

و همان را اجرایی کنند تا مشکل و اختلافی پیش نیاید.

شب یلدا را تلخ نکنیم!

 چند توصیه برای عروس و دامادها 
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معاون اقتصادی رییس جمهوری:

دولت سیزدهم تصمیم جدی برای 
اصلاحات اقتصادی دارد

برای   جدی  تصمیم  سیزدهم  دولت  گفت:  جمهوری  رییس  اقتصادی  معاون 
اصلاحات بزرگ و جراحی های عمیق دارد و برای این کار از اقتصاد و تجارت آغاز 

کرده است.
"محسن رضایی" در آیین بیست و پنجمین سالروز ملی صادرات با اشاره به اینکه 
کشور با تحریم های داخلی و خارجی مواجه است، اظهار داشت: تحریم های داخلی 

باید برداشته شود، قوانین خوب تجاری وجود دارد که اجرایی نمی شود.
رفع  دولت  افزود:  نیست،  المللی  بین  توافق  مخالف  دولت  اینکه  بیان  با  وی 
تحریم های خارجی را به طور جدی دنبال می کند و با توجه به پشتیبانی که از سوی 
مقام معظم رهبری و نیروهای انقلابی دارد، می تواند با از میان برداشتن تحریم ها 

راه صادرات را باز کند.
رضایی با تاکید بر اینکه دولت برای رفع تحریم ها جدی است، خاطرنشان کرد: 
توافق باید به نحوی انجام شود که منفعتی از ایران سلب نشده و با در نظر گرفتن 

منافع، رفع تحریم ها انجام شود.
دولت های  ظالمانه  تحریم های  شکنان  خط  صادرکنندگان  اینکه  بیان  با  وی 
متخاصم هستند، اظهار داشت: فعالان در این بخش، افتخار کشور هستند که در 

مواجهه با مشکلات، تمام قد ایستاده اند.
معاون اقتصادی رییس جمهوری با بیان اینکه ملت ایران بدون صادرات ثروتمند 
نخواهند شد، خاطرنشان کرد: نقش تجارت در ایران بسیار مورد اهمیت است زیرا 
هم در بخش صدور تولیدات ملی و هم در عبور تولیدات ملت های دیگر از ایران تاثیر 

مضاعفی بر اقتصاد کشور می گذارد.
وی با بیان اینکه تولیدگران با اقلیم، منابع انسانی و طبیعی کشور می توانند با 
تولیدات فاخر و مزیت دار در سطح بین الملل رقابت کنند و بر جهش صادرات تاثیر 
داشته باشند، تاکید کرد: ایران چهارراه اقتصادی جهان است که از شرق به غرب و 
شمال به جنوب مسیرهای دسترسی به بازارهای جهانی دارد به طوری که حتی بدون 

تولید می توانیم از صادرات مجدد، میلیاردها دلار ثروت را به دست آوریم.
 

معاون امور تعاون وزارت تعاون ،کار و رفاه اجتماعی:

اصولی ترین راهکار توسعه کشور استفاده 
از ظرفیت تعاونی هاست

معاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: اصولی ترین راهکار 
توسعه و آبادانی کشور، توانمندسازی، رشد استعدادها و خلاقیت های جامعه از 

طریق تعاونی ها است.
»مهدی مسکنی« در نشست مشترک معاونت امور تعاون و شستا، شرکت های 

تعاونی را تجلی همدلی، همکاری و هم افزایی عنوان کرد.
وی با اشاره به قدرت هم افزایی در حل مشکلات کشور، گفت: ما با برنامه ریزی های 
درست و هدفمند در سیاست گذاری ها  و تسهیل گری ها به عنوان اجزای ارکان عالی 
حکمرانی، می توانیم با کنار هم بودن و درک متقابل همدیگر، مشکلات را سریع تر 

حل و برطرف کنیم.
معاون امور تعاون وزارت تعاون با تاکید بر نقش تعاونی ها در همکاری با شستا 
برای تحقق این امر، افزود: معاونت تعاون می تواند با همکاری و پیگیری تعاونی ها، 
از مراجع قانون گذاری و تصمیم گیری کشور بخواهد تا با تصویب قانون، اجازه دهد 
بخشی از مواد اولیه یا مصرفی تعاونی ها بدون واسطه و به قیمت پایین در اختیار آنان 

قرار گیرد.
مدیرعامل شستا نیز در این نشست بخش تعاون را یکی از سه رکن اصلی اقتصاد 
کشور دانست و بیان داشت: مجموعه شستا از هر طرح سودآوری که توسط تعاونی ها 
ارائه شود و با سیاست های کلان شستا سازگار باشد، برای مشارکت و سرمایه گذاری 

استقبال می کند.
»علی رستمی« با تاکید بر مسوولیت شستا در توسعه تعاونی ها، گفت: ما برنامه های 
توسعه ای و سرمایه گذاری را در مجموعه های شستا برنامه ریزی کردیم که می توانیم از 

ظرفیت های تعاونی ها در سرمایه گذاری و اجرای پروژه ها بهره  ببریم.
وی افزود: مجموعه شستا به همه مفاد تفاهم نامه ای که در راستای همکاری و 

حمایت شستا از تعاونی ها امضا شده بود، پایبند است.
رستمی ضمن اشاره به فعالیت شستا در صنایع مختلف و نقش و سهم شستا از 
اقتصاد کشور، افزود: شستا تلاش می کند ضمن حفظ منافع سهامداران، با کاهش 
هزینه های تولید و کمک به بخش صنعت کشور، هزینه های تمام شده را کاهش دهد 

تا از منافع مصرف کنندگان با جلوگیری از افزایش قیمت ها حفاظت کند.
 

معاون امور صنایع وزیر صنعت خبرداد:

ورود ۴ هزار واحد صنعتی به چرخه تولید
معاون امور صنایع وزیر صنعت گفت: چهار هزار واحد صنعتی با اشتغال زایی 
مستقیم 90 هزار نفری، از ابتدای امسال تا پایان مهرماه به چرخه تولید اضافه 

شده اند که در این بازه زمانی شاهد رشد 15 درصدی اشتغال صنعتی هستیم. 
»مهدی صادقی نیارکی« در پانزدهمین جشنواره ملی تولیدکنندگان ومدیران 
جوان با تبیین روند رشد شاخص های کلان صنعتی اعلام کرد: 4 هزار واحد صنعتی 
با اشتغالزایی مستقیم 90 هزار نفری طی هفت ماهه اخیر به چرخه تولید اضافه 

شده اند که در این بازه زمانی شاهد رشد 15 درصدی اشتغال صنعتی هستیم.
وی ادامه داد: صنعتگران کشورمان با تقویت نگاه به درون و توسعه ساخت داخل به 

رغم همه مشکلات توانستند، رشد مناسبی را در بخش صنعت رقم بزنند.
معاون امور صنایع وزارت صمت با اشاره به افزایش تورم تولید کننده، خاطر نشان 
کرد: در شرایطی که اغلب بخش ها با رکود دست به گریبان بودند، تولید 15 رشته 
فعالیت صنعتی از بین 25 محصول منتخب صنعتی در هفت ماهه روند افزایشی 

بوده است.
وی در ادامه بر ضرورت توجه به رویکرد مردمی کردن اقتصاد و برون گرایی با اتکا به 

ظرفیت های داخلی تاکید کرد.
معاون امور صنایع وزارت صمت، توسعه صادرات و رشد بخش صنعت در کشور را در 
راستای نگاه به درون گرایی و خوداتکایی دانست و گفت: صادرات غیر نفتی در هفت 

ماهه سال جاری از نظر ارزش 48 درصد و از نظر وزنی 15 درصد رشد داشته است.
صادقی نیارکی توجه به راهبردها و رویکردهای درون زایی اقتصاد کشور، دانش 
بنیان شدن اقتصاد و مردمی کردن اقتصاد و سپردن کار به دست مجموعه های جوان 
توانمند را برای فائق آمدن بر چالش ها و مشکلات پیرامون صنعت مورد تاکید قرار داد 

و توجه به ظرفیت ها و پتانسیل های 
حرفه ای  تخصصی،  تشکل های 
راهکار  را  کشورمان  صنعتگران  و 
و  چالش ها  از  عبور  برای  اجرایی 

توسعه صنعتی کشور برشمرد.
ملی  جشنواره  پانزدهمین  در 
از  جوان،  مدیران  و  تولیدکنندگان 
معدن  صنعت،  ماندگار  چهره های 
مقامات  حضور  با  کشور  وتجارت 

کشوری تقدیر شد.

رئیس سازمان برنامه و بودجه با اعلام اینکه دولت حتی در نیمه دوم امسال هم حق 
قانونی برای استفاده از ارز ترجیحی ندارد و مجوزی برای ادامه در سال آینده نیست 
گفت که افزایش قیمت ها بعد از حذف طبیعی است ولی با حمایت و پرداخت ریالی، 
قدرت خرید حدود پنج دهک افزایش پیدا می کند ولی دهک های پردرآمد باید پول 

بیشتری خرج کنند.
طبق رسم هر ساله یک روز پس از ارائه لایحه بودجه به مجلس، روزدوشنبه-  نیز 
سازمان برنامه و بودجه در نشستی خبری با حضور رئیس سازمان به همراه برخی 

مدیران به تشریح ابعاد بودجه پرداخت.
 بودجه 1۴۰1 پاسخگو است

در ابتدای این نشست مسعود میرکاظمی -رئیس سازمان برنامه و بودجه - با اشاره 
به وضعیت منابع غنی ایران گفت که علی رغم تمام این امکانات این موضوع مطرح 
است که چرا اوضاع اقتصادی مردم مناسب نیست و چند دهک وضعیت مناسبی 
ندارند، چرا رشد اقتصادی آن طور که هدف گذاری شد محقق نشده یا بیکار دو 

رقمی است وقتی که هدف گذاری ها به گونه ای دیگر بوده است.
وی گفت: وقتی اهداف کلان محقق نمی شود نمی دانم باید از چه کسی سوال 
کنیم یا مورد سوال قرار دهیم پس بودجه باید پاسخگو باشد و اهداف را پوشش دهد، 

بر این اساس جهت گیری بودجه 1401 رفتن به سمت پاسخگویی است.
در ادامه این نشست رئیس سازمان برنامه و بودجه به سوالات خبرنگاران پاسخ داد.

ارز ۴۲۰۰ یک نامعادله است
میرکاظمی در پاسخ به سوال ایسنا، در رابطه با جریان حذف ارز 4200 در سال 
آینده و چگونگی هزینه کرد منابع ناشی از آن که حداقل 200 هزار میلیارد تومان 
است توضیحاتی ارائه کرد و گفت که دولت برای سال جاری هشت میلیارد دلار 
ظرفیت استفاده از ارز 4200 تومانی داشته است و این تمام شده و برای نیمه دوم 
سال امکان استفاده نداشته است ولی به هر ترتیب برای اینکه به مردم فشاری وارد 

نشود تاکنون ادامه دارد.
رئیس سازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه اگر بخواهیم اقتصاد یک کشور را بهم 
بریزیم کافی است که یک نامعادله به آن اضافه کرد گفت: ارز 4200 یک نامعادله بود 
که باید در مورد آن تصمیم گرفت بر این اساس در حال حاضر هم ابعاد آن تا پایان 

سال در حال بررسی است و برای سال بعد شفاف خواهد شد.
 نیاز ارز ۴۲۰۰ به 1۸ میلیارد دلار رسیده است

وی با بیان اینکه زمانی که دولت را تحویل گرفتیم برخی ذخایر راهبردی بین 30 تا 
70 درصد از سقف خود پایین تر بود ادامه داد: بر این اساس باید این ذخایر تکمیل 
می شد ولی در مجموع با دو مشکل مواجه هستیم اول نیاز به افزایش واردات به دلیل 
کاهش تولید داخل که در اثر خشکسالی اتفاق افتاده و دیگر افزایش تند قیمت در 
بازار جهانی که برخی اقلام مانند روغن تا دو برابر گران شد، نیاز بود رقم ارز 4200 از 
هشت به 18 میلیارد دلار افزایش پیدا کند در حالی که چینن مجوزی نبود و باید در 

نیمه دوم امسال تعیین تکلیف می شد.
 گرانی طبیعی است

وی همچنین با اشاره به اینکه تورم و افزایش قیمت کالا بعد از حذف ارز 4200 

را رد نمی کنیم گفت: به هر صورت این افزایش قیمت با توجه به انتظارات تورمی 
طبیعی است ولی باید توجه داشت که در حال حاضر هم برخی کالایی که مستقیم 
یا غیر مستقیم از ارز 4200 استفاده می کنند مطابق با نرخ ترجیحی نیست و دلیلی 

ندارد ارز در بازار بریزیم و دلالان و واسطه ها از آن سواستفاده کنند.
مبلغ جدید یارانه چقدر است؟

رئیس سازمان برنامه و بودجه در ادامه با اشاره به اینکه برای جبران حذف ارز 
4200 و حمایت از دهک های پایین حدود 100 هزار میلیارد پیش بینی شده است 
و مبلغ پرداختی بابت حذف ارز 4200 احتمالا بین 90، 100 تا 120 هزار تومان در 

دهک های پایین متغیر خواهد بود.
به گفته میرکاظمی، جریان به نحوی خواهد بود که قدرت خرید حدود پنج دهک 
پایین افزایش یافته و دهک های بالا که سرانه مصرف بالاتری دارند پول بیشتری 

خرج خواهند کرد.
وی این را هم گفت که در حال حاضر 85 میلیارد دلار یارانه پنهان پرداخت می شود 
که عمده آن را پردرآمدها مصرف می کنند در حالی که کسی نسبت به این موضوع 

اعتراض ندارد ولی دولت سعی بر تغییر این روال دارد.
پرداخت یارانه معیشتی و نقدی ادامه دارد

میرکاظمی همچنین گفت که پرداخت یارانه نقدی و معیشتی هم در سال بعد 
ادامه دارد ولی به گونه ای که یارانه پردرآمدها حذف و به سمت کم درآمدها حرکت 

و افزایش پیدا کند.
هزینه 5۰ هزار میلیاردی حقوق کارکنان در هر ماه

رئیس سازمان برنامه و بودجه در رابطه با انتقادات مطرح شده نسبت به میزان 10 
درصدی افزایش حقوق کارکنان و عدم تناسب آن با تورم در سال آینده گفت: نحوه 
افزایش حقوق طی سال های گذشته سنتی بوده که خارج از بودجه انجام شده 
و به استقراض از بانک مرکزی منجر شده است و اکنون این 4000 میلیارد تومان 
نقدینگی که در اقتصاد وجود دارد بخش قابل توجهی از آن نتیجه همین پرداخت 
های حقوق است. بطوریکه دولت گذشته در ابتدا مصارف 89 هزار میلیارد تومانی 
داشت، ولی در آخرین سال به بیش از 1200 هزار میلیارد تومان رسیده بود که 
حداقل 650 هزار میلیارد تومان در سال مربوط به پرداخت حقوق بوده که عمده آن 

از خلق پول ایجاد شده است.
وی ادامه داد: نمی توان به این رویه برای پرداخت حقوق ادامه داد و برای پرداخت 

به جمعی محدود تورم سنگینی را به عموم جامعه تحمیل کرد.
به گفته وی جریان پرداخت حقوق به سمتی رفته که همواره هزینه های جاری 

افزایش و بودجه های عمرانی کاهش پیدا کرده است.
روحانی وزرای خود را هم با تاخیر می دید/سفرهای استانی هزینه دارد

در ادامه این نشست در رابطه با چرایی افزایش بودجه نهاد ریاست جمهوری، 
رئیس سازمان برنامه و بودجه با اشاره به اینکه افزایش قابل توجهی اتفاق نیفتاده 
و حداکثر 15 درصد است، گفت که بودجه نهاد ریاست جمهوری تجمیع اعتبارات 
چند مجموعه و اجرای مصوبات سفرهای استانی است. بطوریکه ردیف هایی مثل 
معاونت حقوقی، ستاد مبارزه با قاچاق کالا در معاونت امور زنان را هم در بر می گیرد.

وی گفت: در دولت قبل آقای روحانی بعضا وزرای خود را هم با تاخیر می دید و 
جایی نمی رفت اما رئیس جمهوری ما سفر استانی زیاد می روند و هزینه ها بالاتر 
است. شاید در آنجا طرح عمرانی وجود داشته و وقتی مردم برای رفع مشکلات 

مراجعه می کنند نیاز به منابع است.
حتی ظرفیت مالیات تا ۹۰۰ هزار میلیارد هم وجود دارد

میرکاظمی در رابطه با افزایش قابل توجه درآمدهای مالیاتی و فشاری که به مالیات 
دهندگان اعمال می شود، توضیح داد: ظرفیت مالیاتی کشور با توجه به فرارهای 
مالیاتی زیادی که وجود دارد بسیار بیش از این است. این در حالیست که برای سال 
جاری بیش 220 هزار میلیارد می تواند محقق شود. از سوی دیگر برخی محاسبات 
نشان می دهد که ظرفیت مالیات بین 700 تا 900 هزار میلیارد تومان نسبت به 

تولید ناخالص ملی است.
وی گفت که در مقایسه با عملکرد سال جاری افزایش درآمدهای مالیاتی در بودجه 
سال آینده حدود 44 درصد است. در عین حال که برای بخش های تولیدی و یا 

صنف های آسیب دیده در کرونا حمایت های مالیاتی اعمال کرده ایم.
واگذاری نفت به نیروهای مسلح روال عجیبی نیست

رئیس سازمان برنامه و بودجه در مورد وضعیت فروش نفت در سال آینده گفت که 
پیش بینی خوشبینانه ای نداشته ایم بطوریکه در حال حاضر قیمت جهانی هر بشکه 
نفت بیش از 60 دلار است و بالاتر از آن هم پیش بینی می شود اما ما پایین تر در نظر 
گرفته ایم و یا برای صادرات نفت 1.2 تا 1.5 میلیون بشکه در روز مطرح بود که باز هم 
آن را فقط 1.2 میلیون در نظر گرفته ایم که حتی از میزان واقعی نیز می تواند پایین تر 

باشد تا ریسک کسری بودجه را به حداقل برسانیم.
وی در مورد فروش نفت به نیروهای مسلح نیز یادآور شد که در این رابطه ما برای 
تقویت بنیه دفاعی ارقام ریالی در بودجه برای آنها افزایش چندانی نداشته، اما نفت 

واگذار می شود که در سال های گذشته هم وجود داشته و اکنون تکرار شده است.
نظر منفی در مورد اوراق نداریم

با توجه به کاهش میزان واگذاری دارایی های مالی در لایحه بودجه سال آینده این 
سوال از رئیس سازمان برنامه و بودجه مطرح شد که آیا دولت منتقد واگذاری اوراق 
است و چرا این کاهش اتفاق افتاده که وی توضیح داد: در سال آینده خط قرمز ما 
بالا نرفتن پایه پولی و عدم استقراض از بانک مرکزی، عدم هزینه تراشی و ممانعت از 
تحمیل تورم به مردم است. این در حالیست که ما برای زمانی که شاید برخی منابع 

پیش بینی شده محقق نشود گزینه ای را در نظر گرفته ایم که اوراق است.
وی افزود: بر این اساس ما نظر منفی در مورد اوراق نداریم و هر زمان که اگر درآمد 
نفت، مالیات و یا سایر بخش ها محقق نشود با دریافت مجوز از انتشار اوراق استفاده 
خواهیم کرد ولی باید در نظر داشت که در سال آینده باید 175 هزار میلیارد تومان 
برای اوراق تسویه کنیم که به آن 25 هزار میلیارد بابت بازپرداخت بدهی اضافه شود 
که 200 هزار میلیارد تومان خواهد شد. همچنین 200 هزار میلیارد تومان هم برای 
صندوق هاست که در این حالت از 1372 هزار میلیارد تومان منابع پیش بینی شده 

400 هزار میلیارد تومان هزینه اجتناب ناپذیر است.
وی در رابطه با عرضه سهام شرکت های دولتی هم گفت که ما با وجود پیش بینی 
که در سال جاری انجام شده عملکرد آن تاکنون حدود صفر بوده است، ولی با این 
وجود طی مذاکراتی که با وزارت اقتصاد صورت گرفته هر زمان که امکان آن وجود 

داشته باشد اجرایی خواهد شد.
دلیل افزایش سن بازنشستگی

افزایش دو سال بر سن بازنشستگی موضوع دیگر مورد سوال از میرکاظمی بود که 
در این رابطه گفت: زمانی که فردی بازنشسته می شود به غیر از پاداش پایان خدمت 
باید از صندوق نیز حقوق دریافت کند. این در حالیست که در حال حاضر بیش از 

92 درصد پول صندوق ها را دولت می دهد.
وی ادامه داد: مثلا وقتی در مورد فرهنگیان یک فرد دو سال در سربازی است و 
چهار سال هم دانشجو و عملا 24 سال فعالیت می کند و در زمانی که به ثمردهی 
می رسد باید بازنشسته شود. بنابراین با توافقی که داشته ایم مقرر شد یک تنفس 
دو ساله به دولت داده شود تا بتواند این جریان را بازیابی و در روند صندوق های 

بازنشستگی بازنگری شود.
عوارض خروج از کشور چند برابر نشده است

در لایحه بودجه رقم دقیقی برای عوارض خروج از کشور تعیین نشده بود اما درآمد 
ناشی از آن از 110 میلیارد به 1500 میلیارد تومان افزایش پیدا کرده بود که برخی 

اعداد متفاوتی را برای عوارض خروج از کشور اعلام کردند.
با این حال رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت که اینگونه نیست و پیشنهاداتی در 
دولت در رابطه با عوارض خروج از کشور مطرح است که از جمله آن تعیین درصدی 

از قیمت بلیت است، ولی هنوز این پیشنهاد بررسی و تایید نشده است.

رئیس سازمان برنامه و بودجه اعلام کرد:

جزئیات حذف ارز 4200 تومانی و پرداخت یارانه جدید

یک تحلیل گر بازار سرمایه بررسی کرد:
 تاثیر لایحه بودجه روی بازار بورس

لایحه  تاثیر  بررسی  ضمن  سرمایه  بازار  تحلیل گر  یک 
تعداد  کلی  طور  به  کرد:  اظهار  بازار  این  روی  بودجه 
مثبت  تاثیر  آینده  سال  بودجه  لایحه  از  که  نمادهایی 
می گیرند بسیار بیشتر از نمادهایی است که تاثیر منفی 
می گیرند، اما متاسفانه بازار سرمایه در شرایطی است که 
به اخبار منفی وزن بیشتری می دهد و از نظر روانی نیازمند 
حمایت است، بنابراین قیمت گاز حتما باید در مجلس 

شورای اسلامی اصلاح شود.
ولید هلالات در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به لایحه بودجه 
سال آینده که روز گذشته تقدیم مجلس شورای اسلامی 
شد اظهار کرد: به طور کلی و به غیر از یک الی دو مورد 
لایحه بودجه به نفع بازار سرمایه بوده و سرمایه گذاری در 
مثال معافیت  برای  را سرکوب می کند.  بازارهای موازی 
حقوقی  اشخاص  بانکی  های  سپرده  روی  که  مالیاتی 
بود لغو شده است و همین موضوع می تواند تمایل این 

اشخاص به سرمایه گذاری در بازار سرمایه را بیشتر کند.
نکات مثبت لایحه بودجه

این تحلیلگر بازار سرمایه با تاکید بر این که لایحه بودجه 
سرمایه گذاری روی بازارهای موازی را تضعیف می کند 
به مالیات نقل و انتقال سهام اشاره کرد و گفت: از طرف 
دیگر پیش بینی شده است که مالیات نقل و انتقال سهام 

به صندوق تثبیت سهام تزریق شود و این صندوق پول 
این شرایط خروج  در  واقع  در  تزریق می کند.  بازار  به  را 
همیشگی پول را نخواهیم داشت این در حالی است که 
مبلغ آن حدود 10 هزار میلیارد تومان بوده و می تواند به 

نقدشوندگی بازار کمک کند.
ارز در لایحه 23 هزار  هلالات اظهار کرد: نرخ تسعیر 
تومان دیده شده و ارز 4200 تومانی نیز حذف شده است 
که این دو اتفاق به شفافیت در اقتصاد کمک می کند. از 
طرف دیگر حذف ارز 4200 تومانی به نفع چند صنعت 

مختلف است که نمادهای کمی هم در بازار ندارد.
لزوم اصلاح فرمول تعیین قیمت گاز

بر این که به طور کلی لایحه  بودجه برای  با تاکید  وی 
کلیت بازار سرمایه مطلوب است عنوان کرد: تنها نقدی که 
می توان به لایحه وارد کرد قیمت گاز است چرا که فرمول 
قیمت گذاری در ایران قیمت گاز اروپا را هم در درون خود 
دارد و این در حالی است که قیمت گاز در اروپا بنا به دلایل 
سیاسی به شدت بالا رفته است. همانطور که ذکر شد 
فرمول گاز در ایران براساس قیمت گاز در سطح جهان و 
همچنین در بازار داخلی بوده و از آنجایی که بخشی که در 
اروپا است به شدت رشد کرده میانگین قیمت را بالا برده 

است. در واقع فرمول تعیین قیمت مشکل دارد.

و  فولاد  صنایع  گاز  که  شده  گفته  داد:  ادامه  هلالات 
سوخت پتروشیمی برابر با این قیمت باشد که این موضوع 
روی چند نماد فولادی در بازار سرمایه تاثیر دارد و شرکت ها 
مصرف  که  پتروشیمی هایی  همچنین  می شود  زیان ده 
سوخت بالایی دارند 50 درصد از سود خود را از دست 

می دهند.
وی با تاکید بر این که قیمت گاز روی دو صنعت بزرگ که 
روی شاخص اثر زیادی دارد تاثیر می گذارد، گفت: مجلس 

شورای اسلامی باید این فرمول را اصلاح کند.
این کارشناس بازار سرمایه در پایان تاکید کرد: به طور 
کلی تعداد نمادهایی که از لایحه بودجه سال آینده تاثیر 
مثبت می گیرند بسیار بیشتر از نمادهایی است که تاثیر 
بازار سرمایه در شرایطی  اما متاسفانه  منفی می گیرند، 
است که به اخبار منفی وزن بیشتری می دهد و از نظر 
روانی نیازمند حمایت است بنابراین قیمت گاز حتما باید 

در مجلس شورای اسلامی اصلاح شود.

مدیرکل دفتر امور بین الملل و سازمان های تخصصی وزارت جهاد کشاورزی با اشاره به 
رویکرد اصلی این وزارتخانه در ایجاد امنیت غذایی و تامین مواد غذایی سالم برای کشور، 

موضوعات اولویت دار برای همکاری با اتحادیه اروپا را برشمرد. 
»علیمراد سرافرازی« در نشست مشترک نمایندگان سازمان های تابعه وزارت جهاد 
کشاورزی و نمایندگان اتحادیه اروپا که در محل سالن شهیدان نعمتی جم وزارت جهاد 
کشاورزی برگزار شد، اظهار داشت: کشور ایران و اتحادیه اروپا در گذشته همکاری های 
خوبی را در حوزه کشاورزی داشته اند که در سال های اخیر به دلیل شرایط تحریم کاهش 

یافته است.
وی با ابراز امیدواری نسبت به از سرگیری این همکاری ها، عنوان کرد: پروژه های 
مشترکی از پیش تعریف شده که به دلیل فراگیری کووید- 19 در حالت تعلیق قرار دارد، 
همچنین در وزارت جهاد کشاورزی ایران، اولویت هایی برای همکاری با اتحادیه اروپا 

وجود دارد که می تواند در قالب پروژه های مشترک جدید، تعریف شود.
مدیرکل دفتر امور بین الملل و سازمان های تخصصی وزارت جهاد کشاورزی با اشاره به 
رویکرد اصلی وزارت جهاد کشاورزی در ایجاد امنیت غذایی و تامین مواد غذایی سالم 

برای کشور، موضوعات اولویت دار این وزارتخانه را برشمرد.
وی افزود: با توجه به آمار چهار میلیون و 300 هزار نفری کشاورزان ایران، یکی از 

اولویت های مهم این وزارتخانه، طراحی و اصلاح سیستم ملی تحقیقات کشاورزی است.
اروپا، فضای  اتحادیه  از تجربیات  با بهره گیری  ایران تمایل دارد  وی  تصریح کرد: 
کسب وکار کشاورزی در ایران را بهبود بخشد و ساختار مناسب اشتغال کشاورزی در 

روستاها را با تاکید بر اشتغال زنان روستایی و عشایر  طراحی کند.
سرافرازی گفت: وزارت جهاد کشاورزی، به منظور حذف واسطه ها در زنجیره محصولات 
کشاورزی، تقویت و توسعه کسب وکارهای نوپا در کشاورزی را  در دستور کار خود قرار داده 
و امید است با استفاده از تجربه اتحادیه اروپا، خصوصا در حوزه کاربرد بلاک چین، به این 

مهم دست یابد.
وی ادامه داد: با توجه به تغییرات اقلیمی و اثرات گسترده آن، نیاز است زیرساخت های 
ترویج کشاورزی توسعه یابد و از آسیب پذیری جوامع روستایی و کشاورزی جلوگیری شود.
کشاورزی،  جهاد  وزارت  تخصصی  سازمان های  و  بین الملل  امور  دفتر  مدیرکل 
هوشمندسازی کشاورزی، افزایش بهره وری آب و استفاده از انرژی خورشیدی در صنعت 
کشاورزی را نیز از دیگر موضوعات مورد اهمیت برای استفاده از پتانسیل های همکاری 

اتحادیه اروپا برشمرد.
وی افزود: تولید، فرآوری و صادرات گیاهان دارویی و محصولات ارگانیک و همچنین 
ثبت نشان های جغرافیایی )GI( محصولات کشاورزی و تطابق استانداردها، از موضوعات 

مطرح شده در گذشته بوده است که به دلیل فراگیری کووید-19 متوقف شد و نیاز است 
دوباره از سر گرفته شود.

سرافرازی پیشنهاد داد: یک کارگروه مشترک تخصصی میان نماینده های ایران و 
اتحادیه اروپا ایجاد شود و موضوعات کلی مطرح شده در این نشست، برای همکاری های 

آینده، به صورت جزئی مورد بررسی قرار گیرد.

مدیرکل دفتر امور بین الملل وزار جهاد کشاورزی مطرح کرد:

اولویت های ایران برای توسعه همکاری های کشاورزی با اتحادیه اروپا
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مهدی فنونی زاده  :

دیدار استقلال و سپاهان 
جای اشتباه نیست

 هافبک پیشین تیم فوتبال استقلال با بیان اینکه دیدار سپاهان و استقلال یک 
بازی شطرنج است گفت: تیمی در این دیدار برنده خواهد بود که اشتباه نکند.

مهدی فنونی زاده  در خصوص برد استقلال برابر پیکان و شرایط این تیم برای 
دیدار برابر سپاهان اصفهان گفت: پیروزی بعد از 5 هفته تساوی پی در پی 
شرایط را برای استقلال از لحاظ جدول، روحی و روانی برای دیدار برابر سپاهان 

بهتر کرد.
وی افزود: استقلال در خط فاعی به یک هماهنگی و آرامش کامل رسیده 
است. دو گل خورده کارنامه قبولی به خط دفاع استقلال داده است و امیدوارم 
این روند در بازیهای بعد هم ادامه پیدا کند. در خط هافبک هم جوانانی هستند 
که تلاش می کنند جای هافبک های بزرگ و سابق استقلال را بگیرند. مهدی 
پور، نیک نفس تلاش زیادی دارند تا بتوانند برای استقلال تاثیرگذار باشند البته 
آنها در ابتدای راه هستند و هر چه بیشتر در لیگ بازی کنند پخته تر خواهند 

شد.
وی تاکید کرد: در خط حمله، استقلال شرایط ایده آلی ندارد. مهاجمان این 
تیم کم گل می زنند. فرهاد مجیدی که خودش یک مهاجم بوده و حساس ترین 
گل ها را به ثمر رسانده باید چه از لحاظ تاکتیکی و چه روحی و روانی مهاجمان 
تیمش را آماده تر کند. ژستد هنوز پایش به گلزنی باز نشده. قاسمی نژاد نیمکت 
نشین مانده و مطهری هم دقایق پایانی به بازی می آید. اعتقاد دارم مجیدی می 
تواند از تجربه گرانبهای خود در گلزنی های پی در پی استفاده کرده و به گونه ای 
از آنها استفاده کند که تشنه گلزنی باشند. یادمان باشد که در دیدار برابر پیکان 
هم از سه گلی که استقلال به ثمر رساند دو گل را مدافعان زدند و گل سوم را 

مهاجهمی زد که در دفایق پایانی وارد زمین شد.
این پیشکسوت فوتبال در مورد دیدار روز سه شنبه استقلال برابر سپاهان هم 
گفت: استقلال و سپاهان دو تیم بزرگ فوتبال کشورمان هستند. بارها برابر هم 
به میدان رفته و همیشه شاهد یک بازی زیبا از دو تیم بودیم. اگر تماشاگران هم 
بتوانند برای این بازی به ورزشگاه راه پیدا کنند جذابیت این دو بازی دو چندان 
خواهد شد. هم استقلال و سپاهان بازیکنان بزرگی دارند که می توانند در زمین 

با کیفیت ورزشگاه آزادی نمایش قابل قبولی ارائه دهند.
فنونی زاده در ادامه گفت: کادر فنی دو تیم آنالیز دقیقی از حریف خواهد 
داشت. دیدار این دو تیم همانند بازی شطرنج است و هر کس اشتباه کند مات 
خواهد شد. استقلال نباید مقابل سپاهان حتی یک اشتباه داشته باشد زیرا 
بازیکنان با تجربه ای در سپاهان بازی می کنند که می توانند در یک لحظه از 

اشتباه استقلال سود برده و بازی را به نفع خود به پایان برساند.
قدر »دیاباته« را ندانستند

 وی در خصوص صحبت های شیخ دیاباته در مورد اتفاقاتی که برای او در 
مدیریت قبلی رخ داده است گفت: هرگز انتظار چنین رفتاری را با این بازیکن 
نداشتیم. او در زمان حضورش در استقلال هم گلزنی کرد، هم محبوب هواداران 
بود و هم با تمام وجود در تمرنیات حاضر بود تا بتواند با آمادگی کامل پای به 
مسابقات بگذارد. دوران افت او دقیقا همزمان با همین اتفاقات بود و دیدیم که او 

رفته رفته از آن شرایط ایده آل خارج شد.
هافبک پیشین استقلال گفت: مدیران گذشته باید در این خصوص توضیح 
دهند. جای تاسف دارد که با بازیکن بی حاشیه و گلزن چنین رفتاری صورت 
گرفته است. قدر این بازیکن را ندانستیم. به راحتی او را از دست دادیم و حالا 
او در کنار استراماچونی در قطر باز هم گل های زیادی را برای تیمش به ثمر 

رسانده.

محمود خوردبین: 

هواداران از گل محمدی و پرسپولیس 
حمایت کنند

پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس گفت: به یحیی گل محمدی و همکارانش 
در کادر فنی  اعتقاد دارم و به هواداران هم توصیه می کنم که برای موفقیت از 

مجموعه تیم حمایت کنند.
تیم فوتبال پرسپولیس در هفته نهم لیگ برتر فوتبال در شرایطی به مصاف 
هوادار رفت که با تساوی بدون گل مقابل این تیم انتهای جدولی متوقف شد 
و 2 امتیاز خانگی را از دست داد. این دومین بازی  متوالی بود که سرخپوشان 
تساوی  مورد  در  گفت وگویی  در  خوردبین   محمود  می رسیدند.  تساوی  به 
سرخپوشان برابر هوادار، اینکه پرسپولیس از شرایط ایده آل به دور است و ... 

صحبت هایی انجام داد که در زیر می خوانید:
بازی با هوادار چطور بود؟

بازی خوبی را از پرسپولیس شاهد بودیم و به نظرم حق تیم در این دیدار برتری 
بود اما متاسفانه نتوانست به برد برسد.

اما قبول کنید از پرسپولیس توقع نمی رود که مقابل یک تیم تازه لیگ 
برتری شده در خانه متوقف شود.

درست است اما هوادار، من را غافلگیر کرد. آنها واقعا تیم خوبی بودند که هم 
خوب دفاع می کردند هم در ضد حملات و ضربات ایستگاهی خوب کار می 

کردند. هوادار به نظر من از تیم های آینده دار لیگ است.
آنطور که مشخص است پرسپولیس از شرایط ایده آل به دور است. قبول 

دارید؟
خب تعداد زیادی از بازیکنان از تیم جدا شدند و نفرات جدید هم نیاز به زمان 
دارند تا با تیم هماهنگ شوند. این طبیعی است و به طور حتم این هماهنگی به 

زودی شکل خواهد گرفت.
مهاجمان پرسپولیس هم روزهای خوبی را سپری نمی کنند و گل های 

تیم در بازی اخیر هم توسط مدافعان به ثمر رسید.
به نظرم مشکل بازیکنان روحی و روانی است. کادر فنی باید با مهاجمان 
صحبت کند چرا که این مهاجمان هستند که باید زحمت سایر نفرات را به بار 

بنشانند. 2 مهاجم پرسپولیس از بهترین های ایران هستند.
نیمکت نشینی و کم بازی کردن مهدی عبدی از نظر هواداران اتفاق 
نشین  نیمکت  را  عبدی  مانند  مهاجمی  بودید  شما  نیست.  خوبی 

می کردید؟
از دید من اینگونه نیست که بخواهم مهاجمی را به مهاجم دیگر ترجیح دهم. 
به نظرم عبدی و آل کثیر ترکیبی از تجربه جوانی بوده و این دو مکمل یکدیگر 
هستند. مشکل بازی کردن یا نکردن این مهاجمان نیست. مشکل اصلی 

همانطور که گفتم روحی و روانی است.
به عقیده خیلی از هواداران این پرسپولیس دیگر تیمی نیست که بشود 

به عنوان قهرمان روی آن حساب کرد. آیا از دید شما اینگونه است؟
به عنوان پیشکسوت و کسی که سال های سال کنار تیم بودم، به  هواداران 
توصیه می کنم صبور باشند. به یحیی گل محمدی و کادر فنی اعتماد کامل 

دارم.

نماینده مجلس: 

عزیزی خادم باید سواد حقوقی
 خود را افزایش دهد

رییس  عزیزی خادم«  »شهاب الدین  به  اسلامی  شورای  مجلس  نماینده   
فدراسیون فوتبال توصیه کرد تا سواد حقوقی خود را افزایش دهد. »احمد 
راستینه« روز دوشنبه در حاشیه بدرقه اعزام کاروان کاراته به مسابقات قهرمانی 
فوتبال  فدراسیون  می داند  عزیزی خادم  گفت:  خبرنگاران،  جمع  در  آسیا 
سال هاست با تصمیمات مجمع اداره شده و افتخارات خوبی کسب کرده است. 
اینکه چرا این حاشیه ها را مطرح می کند و پیام غلط به فیفا می دهند عجیب 
است. فیفا می داند در کشور ما بن بست قانونی وجود ندارد. فدراسیون فوتبال 
نهاد عمومی غیردولتی مستقل است و کاملا اختیارات بخش خصوصی را دارد.

 

سرمربی تیم فوتبال استقلال گفت: همیشه به بازیکنانم می گویم کلید موفقیت 
شما این است که حرف و حدیث ها را دایورت کنید.

فرهاد مجیدی عصرروز دوشنبه  در نشست خبری پیش از دیدار استقلال و 
سپاهان در هفته دهم مسابقات لیگ برتر در خصوص مسابقه فردا اظهار داشت: 
همیشه بازی های استقلال و سپاهان حساس و جذاب بوده اند. با توجه به کیفیت 

دو تیم فردا شاهد یک دیدار زیبا هستیم.
* به بازیکنانم گفتم حرف و حدیث ها را دایورت کنند

وی در خصوص اینکه شایعه شده بعد از دیدار استقلال و سپاهان گابریل پین از 
استقلال جدا می شود گفت:از شما می خواهم به اراجیف روزنامه های دروغگو 
توجه نکنید. من به این مسائل اصلا اهمیت نمی دهم. البته آن روزنامه ای که این 
مطلب را نوشته چندین بار دیگر هم این کار را کرده است.همیشه به بازیکنانم می 
گویم می توانم یک کلید موفقیت به شما بدهم، چه در زمان مربیگری و چه در زمان 
بازی کردن. به آنها گفتم شما همه حرف و ها و حدیث ها را دایورت کنید. من نه 

به این اراجیف اهمیت می دهم و نه برایم مهم است. من یک مسئولیت سنگین 
قبول کردم و مطمئن باشید تمام تلاشم را انجام می دهم تا موفق شوم حتی اگر 
تنها باشم. افراد تنها همیشه به جز خدا به کسی تکیه نمی کنند. من یک همکاری 
فوق العاده با پین دارم ولی تا یک بازی می بریم همه شروع می کنند. ما کار بسیار 
سختی داریم و باید خوب تلاش کنیم تا موفق شویم و به این مسائل توجهی نداریم.

* برای پیروزی کاربسیار سختی داریم
سرمربی تیم فوتبال استقلال در خصوص اینکه آیا دیدار فردای تیمش هم مثل 
بازی گذشته هجومی خواهد بود یا خیر گفت: سپاهان تیم بسیار با کیفیتی است و 
فردا بازی بسیار سختی داریم. فردای بازی با پیکان از بازیکنان خواستم این دیدار را 
فراموش کنند  و تمام فکرشان روی بازی با سپاهان باشد.مطمئن هستم فردا شاهد 

بازی خوب و زیبا خواهیم بود.
* هافبک های استقلال وطایفشان را خوب انجام دادند

مجیدی در خصوص اینکه طبق آمار هافبک های این تیم در 9 بازی گذشته فقط 

3 پاس گل داده اند گفت:اگر بحث آما را کنار بگذاریم از عملکرد هر سه هافبکمان 
در بازی قبل خیلی راضی هستم. هم مهدی پور، هم نیک نفس و هم سبحان 
خاقانی در بازی گذشته خوب کار کرده اند و وظایفی که به آنها دادم  راخوب اجرا 

کردند.
* استقلال با هوادارانش شکل می گیرد

وی در خصوص اینکه مسابقه فردا هم بدون حضور تماشاگران برگزار می شود 
با هوادارانش شکل می گیرد. در زمان   ام استقلال  عنوان کرد:قبلا هم گفته 
بازی کردن و مربیگری ام فقط چند بار حضور هواداران را تجربه کردم که اتفاقا در 
هیچکدام از آنها باخت نداشتم  ولی امیدوارم مسئولان هر چه سریعتر برای بازگشت 

تماشاگران تصمیم بگیرند.
* هوادار استقلال فوتبال هجومی می خواهد

سرمربی تیم فوتبال استقلال در پاسخ به این سوال که آیا تیمش در ادامه راه هم 
با تفکرات هجومی به میدان می رود یا خیر گفت: تفکرات من همیشه هجومی 
است. در چند بازی اول به شکل باید و شاید آن طور که می خواستم تیم ما شکل 
نگرفت ولی در بازی با نفت دیدید هر توپی که روی دروازه حریف ارسال شد 5 نفر از 
تیم ما در باکس حضور داشتند. هوادار از استقلال یک بازی هجومی می خواهد و 

مطمئن باشید در دیدارهای آینده هم شاهد یک بازی هجومی خواهید بود.
* تیمی قهرمان می شود که کمتر گل بخورد

مجیدی در پاسخ به این سوال که با تیمش شکست نخورده و تنها 2 گل در 
بازی های گذشته دریافت کرده است و آیا در ادامه راه هم چنین برنامه ای دارد 
گفت:برای من خیلی مهم است که تیمم گل نخورد. شاید باور نکنید ولی از فصل 
گذشته این کار را شروع کردم، به جز پاداش برای کل تیم، پاداشی جداگانه برای 
گل نخوردن  استقلال می گذارم. امسال فقط 2 گل خوردیم و معتقدم تیمی 

قهرمان می شود که کمتر گل بخورد.
*هر تیمی آرزوی بازیکنان بلند قامت استقلال را دارد

وی در خصوص استفاده استقلال از بازیکنان بلند قامت در بازی با پیکان گفت: 
یکی از تاکتیک های ما ارسال از جناحین است. در جلسه فنی قبل از بازی از 
یزدانی، دانشگر و یامگا خواستم که بلند شوند و بایستند. به بازیکنانم گفتم یک 
دقیقه به این نفرات خوب نگاه کنند که چه قد و قامتی دارند. هر مربی آرزو دارد 
که این نفرات به این بلند قامتی داشته باشد. در دیدار با پیکان هم به نحو احسن از 

فرصت استفاده کردیم و روی ضربات ایتسگاهی به گل رسیدیم.
*پین گفت برخی تاکتیک ها در این زمین قابل اجرا نیست

سرمربی تیم استقلال در خصوص مشکلات زمین تمرین تیمش عنوان کرد: تنها 
دغدغه من همین زمین تمرین است. با وجود تلاشی که باشگاه کرد ولی برخی 
تمرینات ما در این زمین قابل اجرا نیست. حتی آقای پین چند بار در این خصوص 
به من تذکر داد که برخی از کارهای تاکتیکی در این شرایط قابل اجرا نیست. ما 
تمام تهران را گشتیم ولی زمین تمرین خوب پیدا نکردیم. البته قرار است در نیم 

فصل مشکلات حل شده و زمین تمرین ترمیم شود.

سرمربی تیم فوتبال استقلال: 

برای برد سپاهان کار سختی داریم

  

  

استان  هندبال  ملی پوش  دختران 
تیم  ترکیب  در  درخشش  با  قم 
سه  کنون  تا  ایران  بزرگسالان  ملی 
عنوان برترین بازیکن جام را به خود 

اختصاص داده اند.
بازیکنان   ، گزارش  این   براساس 
نخبه و شایسته ای که از دهه 1380 
و از دوران دانش آموزی زیر نظر یکی 
از بهترین  مربیان حال حاضر هندبال 
ایران یعنی زهرا احمدی نیا مربی با 
سابقه هندبال استان قم وارد این رشته ورزشی شده اند، اکنون در بزرگترین میدان جهانی این رشته برای ورزش قم افتخار 
آفرین هستند. این بازیکنان فاطمه خلیلی ، الناز قاسمی و نوریه عباسی هستند که از قهرمانی نوجوانان ایران در این رشته 
حضور دارند و پس از بازی در لیگ های دسته های برتر، اول، دوم و عضویت تیم های ملی ایران در مسابقات مختلف برون مرزی 
و تیم های مختلف باشگاهی، برای نخستین بار به جام جهانی رفته اند. دستاورد حضور در بزرگترین رویداد هندبالی جهان 
یعنی جام جهانی 2021 حاصل حضور درخشان تیم ملی هندبال زنان ایران در مسابقات اخیر قهرمانی آسیا است که با قرار 
گرفتن در جمع چهار تیم برتر و کسب نخستین مجوز صعود به جام جهانی همراه شد تا عباسی، قاسمی و خلیلی نخستین 
دختران هندبال قم در جام جهانی لقب بگیرند. در حالی که مسابقات 2021 هندبال قهرمانی جهان در کشور اسپانیا برگزار 
می شود سه ملی پوش قمی نیز هم اکنون در این کشور حضور دارند و اگر چه تیم ملی تجربه رویارویی با تیم های مطرح دنیا 
را ندارد و نتیجه تمام بازی های خود را واگذار کرده، اما ملی پوشان قم به واسطه نمایش بسیار خوبی که علیرغم باخت تیم 
ملی مقابل حریفان ارائه می کنند، در میان تعجب تمام حاضرین در مسابقات جهانی تا کنون سه بار به عنوان بهترین بازیکن 
میدان انتخاب شده اند. ابتدا فاطمه خلیلی که به عنوان سنگربان در ترکیب اصلی تیم ملی بازی می کند ابتدا مقابل تیم 
ملی نروژ با درخشش خیره کننده خود و بارها نجات دروازه تیم ملی ایران برترین بازیکن میدان لقب گرفت و سپس در بازی 
برابر تیم ملی آنگولا برای دومین بار عنوان برترین بازیکن زمین را به خود اختصاص داد. همچنین دیگر ملی پوش هندبال قم 
یعنی الناز قاسمی در بازی تیم ملی ایران مقابل تیم ملی ازبکستان به عنوان بهترین بازیکن زمین انتخاب شد، ضمن اینکه 
الناز قاسمی و نوریه عباسی از گلزنان تیم ملی هندبال کشورمان در بازی های این دوره جام جهانی 2021 به میزبانی اسپانیا 

محسوب می شوند.

رئیس هیئت اسکواش استان قم  گفت : تیم اسکواش ثنا قم با ترکیب 5 بازیکن در لیگ دست یک اسکواش کشور 
شرکت خواهد کرد.

سعید معارف وند صبح دوشنبه در گفتگو با خبرنگاران با بیان اینکه تیم اسکواش ثنا با حضور 5 بازیکن از 25 آذر ماه 
سال جاری به مسابقات لیگ دسته یک کشور به میزبانی استان یزد اعزام خواهد شد، گفت: با برنامه ریزی های که مدت 
هاست برای بازیکنان هیئت اسکواش در نظر گفته شده، امسال برای اولین بار هیئت اسکواش استان قم توانست تیمی 

را در قالب 5 بازیکن و یک مربی تشکیل و به مسابقات اعزام نماید.
سعید معارف وند عنوان کرد: تمرینات مستمر با مربیان مختلف در طول چندین سال نهایتاً منجر به آن شد تا هیئت قم 
موفق به جذب قاصد آبادی از اعضا تیم ملی جهت مربیگری بازیکنان قمی شود، اما از آنجا که جذب مربی از استان های 
همجوار و اعزام تیم به مسابقات خارج از استان نیاز به هزینه های بالای دارد بحمدالله توانستیم با جذب چندین اسپانسر 

که اخیر حامی اسکواش استان قم شده است، استفاده گردد.
وی افزود: حمایت های اداره کل ورزش و جوانان و فدراسیون اسکواش در ابعاد مختلف مالی و معنوی توانسته انگیزه 

تلاش بیش از پیش را در مسئولین هیئت های ورزشی که همزمان با محدودیت های کرونا بود تقویت نماید.
گفتنی است تیم اسکواش ثنا قم با ترکیب بازیکنان مسعود زمانیان، محمد منتظری، فرزاد حاتمی، سید محسن جدا، 

احمد زمانیان و با مربیگری صمیع الله قاصد آبادی به مسابقات لیگ دسته یک کشوری اعزام خواهند شد.

دیدار تیم های گل ریحان قم با مهیار ایمان سبز فارس پس از 90 دقیقه تلاش با تساوی بدون گل پایان یافت.
براساس این گزارش ، هفته پنجم لیگ دسته دوم فوتبال باشگاه های کشور بعد ازظهرروزدوشنبه با برگزاری دیدار 
تیم های گل ریحان قم با مهیار ایمان سبز فارس در ورزشگاه شهید حیدریان قم برگزار شد که این بازی پس از 90 دقیقه 

تلاش با تساوی بدون گل پایان یافت.
مسابقات لیگ دسته دوم فوتبال باشگاه های کشور در گروه دوم با حضور 14 تیم برگزار می شود که نماینده قم با 2 

باخت، یک تساوی و یک برد با 4 امتیاز در رده نهم جدول رده بندی این گروه قرار دارد.
گل ریحان قم بیست و نهم آذر در کرمان باید به مصاف مس نوین این شهر برود

با درخشش در ترکیب تیم ملی بزرگسالان ایران ؛

دختران قمی ستاره های جام جهانی هندبال
رئیس هیئت اسکواش استان قم خبر داد؛

حضور تیم قم برای اولین بار در لیگ دسته یک اسکواش کشور

درهفته پنجم لیگ دسته دوم فوتبال باشگاه های کشور رقم خورد؛ 

توقف گل ریحان قم مقابل ایمان سبز فارس

عبدول وند سرمربی موفق  تیم فوتبال سرخپوشان قم درگفت و گو با ایمان :

ظرفیت های فراوان فوتبال قم باید شکوفا شود
امیدواربه صعود سرخپوشان به لیگ ۲ کشوری هستم

ایمان : گفت و گو / رضا ملکی

دنیای مربی گری از آغاز تا پایان آن مملو از خاطرات تلخ و شیرین است.خنده 
ها و شادیها و غمها و اشکها که در مسیر هدایت مربیان در صندلی داغ مربی گری 
برای آنان رقم میخورد حکایت از این دارد که هر فوتبالیست خوبی نمی تواند مربی 
خوبی هم باشد و دراین ره آورد آنهایی موفق و ماندگار در این شغل حساس هستند 
که دارای سعه صبر و هوشی بی نظیر باشند با نگاهی به وضعیت جدید حاکم بر 
فوتبال قم و بودن نمایندگان این استان در لیگ های 2 و 3 کشوری بزرگسالان بر 
آن شدیم تا با حمید عبدل وند مربی موفق این روزهای تیم خوب سرخپوشان قم 

گفت وگوی کوتاهی داشته باشیم.
   شکل گیری رویای فوتبال درچهار دانگه و زمینهای خاکی 

با 44 سال سن جوان و شاداب به نظر می آید.به نوعی شخصیت یک مربی موفق 
در ظاهر او دیده میشود جنتلمنی خاص در مستطیل سبز که با تلاش و کوششی 
بی نظیر توانسته پله های موفقیت در مربی گری را به خوبی بپیماید.رویای حرکت 

من در زمینهای خاکی چهاردانگه شکل گرفت.
جوانان بانک ملی آغاز شروع فوتبالی من بامربی گری استاد خوبم علی دوستی 
مهر بود.جوانان و امید پرسپولیس با حسین لطفی ومحمد پنجعلی،محمود پازوکی 
و مرتضی یکه بعنوان مربیان خوبم توانست سکوی پرتاب من در تیمهای بزرگسال 

باشد.
با فجرخرم آباد،شاهین تهران،مهرکام پارس،نوژن مازندران سالهای بسیاری را در 
پست هافبک وسط سپری کردم که بسیار خرسندم از روزهای خوبی که بعنوان 

بازیکن در خدمت تیمهای مختلف بودم.
مربیگری را از تیم های پایه شروع کردم 

 B لباس مقدس مربی گری را درحالی برتن کردم که با دریافت کارت مربی گری
آسیا در لیست انتظار شرکت درکلاس A آسیا هستم.

تیم های پایه  تهران،پرسپولیس جنوب غرب،داماش ایرانیان،تهران مبدل اتحاد 

سالار تیمهایی بودند که در رده پایه ها و آسیا ویژن کار مربی گری خود را دنبال 
نمودم.

در لیگ 3 مرحله دوم با اسپیدال ،آلتون وکیان تهران روزهای خوبی را داشتم و 
شهر باران و میلاد مهر نیز تیمهائی بودند که در لیگ 2 کشوری افتخار خدمت به 
آنها را داشتم و درحال حاضر هم افتخار میکنم که در شهر پاک کریمه اهل بیت 

خانم حضرت معصومه)س( در خدمت جوانان برومند این شهر هستم.
نگاه مسئولان به رشد و شکوفایی فوتبال قم مثبت است 

عبدل وند دیدگاه خود را در خصوص فوتبال قم اینگونه بیان می نماید: ظرفیت 
عالی در تمامی موارد فوتبالی در قم دیده می شود،جوانان پر انرژی و نگاه مثبت 
مسئولان به رشد و شکوفائی فوتبال استان چیزی است که در مدت 3/5 ماه از 

حضورم در فوتبال قم شاهد بوده ام.
دکترمنعم مدیر کل محترم اداره کل ورزش و جوانان و دکتر باقری رئیس محترم 
هیئت فوتبال که جهت دیدار با بچه ها به سر تمرین ما می آیند بیانگر این است که 
مسئولان هم دلشان برای پیشرفت فوتبال در این استان می تپد.امید دارم که با 
زحمات همکاران کادر فنی و مدیران و بازیکنان تیم بتوانیم سرخپوشان را به لیگ 

دوم کشوری رهنمون سازیم.
امروزعلم در دنیای فوتبال حرف اول را می زند

عبدل وند در خصوص فوتبال ایران می گوید:سطح فوتبال با گذشته فرق کرده 
است شاید بتوان گفت از لحاظ تکنیک بچه های قدیم بالاتر از فوتبالیهای جدید 
باشند اما جایگاه علم در فوتبال امروز سطح این ورزش را بسیار ممتازتر از گذشته 
نشان می دهد. همین روند در جایگاه مربیان هم وجود دارد و مربیان فعلی از لحاظ 
علمی و بهره گیری از علم جدید فوتبال می توانند مسیر های روانتر و بهتری را در 

مستطیل سبز برای شاگردان خود پیاده نمایند.
تشکر از شهردار و رییس شورای شهر چهاردانگه 

حمید عبدل وند کارمند شهرداری چهاردانگه تهران میباشد راه قم تهران را همه 
روزه طی می نماید تا به تمرینات تیم سرخپوشان برسد در همین راستا تشکری 

ویژه دارد از مهندس شاکری شهردار محترم شهر چهاردانگه و همچنین تقدیر می 
نماید از  محبتهای رئیس شورای شهر چهاردانگه آقای خزاعی و عنوان می نماید که 
اگر محبتهای این عزیزان نبود هیچگاه افتخار خدمت را در شهر پاک قم نداشتم.
عبدل وند در پایان سپاسی دارد بر محبت ها و زحمات پدر و مادر خود و از همسر و 
تنها فرزند برومندش نیز به نیکی یاد می کند که همه گونه همکاری را با او در مسیر 

سخت مربی گری مبذول داشته اند
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جلال میرزایی فعال سیاسی در گفت وگویی مطرح کرد؛
توافق موقت در چه صورتی به نفع ایران است؟

یک فعال سیاسی درباره مذاکرات احیای برجام گفت: یک موافقتنامه موقت 
در خصوص مذاکراتی که در حال انجام است به نفع ایران است چراکه جمهوری 
اسلامی ایران نمی تواند اورانیوم 20 و 60 درصد غنی شده خود را به خارج از کشور 
بفرستد و فعالیت های نسل جدید سانتریفیوژها را متوقف کند بنابراین بهترین راه این 

است که طرفین به یک توافق موقت دست پیدا کنند. 
جلال میرزایی در گفت وگو با  ایلنا، درباره این که چرا در این دور از مذاکرات برخی 
معتقدند توافق موقت به نفع ایران است، گفت: در هفته های اخیر پس از آن که برخی 
از رسانه  های آمریکایی ایده توافق موقت با ایران را مطرح کردند، برخی از مقام های 
داخل کشور و برخی رسانه ها بدون این که تأملی در این خصوص داشته باشند و 
بدانند چیست و چرا مطرح شده است، از درِ مخالفت با آن درآمدند و بر ضرورت 

بازگشت به برجام تاکید کردند.
این نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی خاطرنشان کرد: متاسفانه ما در 
مذاکرات مانند بسیاری دیگر از کارهایمان یکسری عادات بد داریم و آن این است 
هنگامی که مذاکره و یا گفت وگویی به سمتی پیش می رود که به نظر می رسد 
بن بست است، سعی می کنیم این مذاکرات را تمام و مأموریت مان را  تمام شده 
قلمداد کنیم در صورتی که باید انعطاف لازم را برای مدیریت اختلافات و مطرح کردن 

ایده های خلاقانه داشته باشیم.
وی تاکید کرد: چرا صحبت از انعطاف پذیری است؟ برای این که اگر زمانی طرف 
مقابل ما ایده ای را برای اختلافات مطرح می کند، با آن به درستی مواجه شویم و به 

گونه ای عمل نکنیم که فرصت را از دست بدهیم. 
این فعال سیاسی بیان کرد: به نظر می رسد در صورتی که همین روند که این چند 
هفته در مذاکرات وجود داشته است، ادامه پیدا کند، احتمال این که مذاکرات به 

بازگشت به برجام برسد، کم است.
وی افزود: شانس کم است، این فرض و محاسبه که بعضی در داخل دارند مبنی 
بر این که ما ماه های آینده در موقعیت بهتری برای چانه زنی بهتری قرار می گیریم و 
در میز مذاکرات دستمان پرتر می شود و طرف های مقابل ما در موضع ضعف پای 
میز مذاکره می آیند به نظر من به سمت و سوی خوبی نمی رود و این محاسبه، یک 
محاسبه مبتنی بر واقعیات نیست. میرزایی خاطرنشان کرد: ایده توافق موقت آن 
هم درحالی که مذاکرات در خصوص بازگشت به برجام به مشکل خورده، قابل 
تامل است، بخصوص اگر با این فرض پیش  برویم که توقف در مقابل توقف صورت 
گیرد؛ یعنی آمریکایی ها تحریم ها را متوقف کنند و اجازه دهند صادرات نفت ایران 
و مبادلات بانکی از سر گرفته شود و ایران هم متقابلًا غنی سازی 20 و 60 درصد و 
فعالیت سانتریفیوژهای نسل جدید که آن ها نسبت به آن حساس هستند را متوقف 

کند، چنین ایده ای مطلوب است.
وی تاکید کرد: توافق موقت باید بر اساس این باشد که ایران اورانیوم غنی شده 
را به خارج از کشور نفرستد زیرا شرایط داخلی آمریکا شکننده است و دولت بایدن 
هم نمی تواند تضمین دهد، ضمن این که در انتخابات میان دوره ای کنگره احتمال 
دارد جمهوری خواهان اکثریت سنا را هم بگیرند؛ که در چنین وضعیتی بایدن هم 
در شرایط دشواری نسبت به برجام قرار می گیرد لذا توافق موقت می تواند بخشی از  

منافع، دغدغه و نگرانی هایی که داریم را برطرف کند.
میرزایی بیان کرد: یادمان باشد در یک توافق نباید دنبال این باشیم که همه 
خواسته های ما برآورده شود اگر با این فرض که خواسته های ما باید برآورده شود، پای 
هر میز مذاکره ای برویم به نتیجه نخواهیم رسید چه برسد به مسئله حساسی مانند 
برجام که شرایط خاصی دارد. وی ادامه داد: لذا با در نظر گرفتن وضعیت کنونی 
داخلی آمریکا و مخالفت جمهوری خواهان با برجام، ایران نمی تواند دوباره خطر کند 
که اورانیوم 20 و 60 درصد بر اساس برجام به خارج از کشور بفرستند و یا این که 
سانتریفیوژهای نسل جدید را دوباره به انبار بفرستند، لذا بهترین حالت برای ایران به 
جای بازگشت به برجام توافق موقت است؛ چراکه لزومی ندارد برخی از فعالیت های 
ایران را برچینند و یا تعطیل کنند. این فعال سیاسی ادامه داد: بنابراین اگر توافق 
موقت دربرگیرنده این باشد که ما به ازای آن صادرات نفت ایران از سر گرفته شود 
و تحریم های بانکی متوقف شود، چنین توافقی خودش می تواند راهی برای حفظ 
برجام و ایجاد فرصتی برای مذاکرات بیشتر در خصوص اختلافات در آینده باشد. 
وی تاکید کرد: وضعیت به گونه ای است اگر ما به توافقی نرسیم بر اقتصاد ما تاثیر 
می گذارد و این را نمی شود کتمان کرد، این که بیاییم واقعیت ها را نادیده بگیریم و 
فکر کنیم و استدلال و حرف بیاوریم که ما می توانیم اقتصاد را از مسئله تحریم دور 
کنیم و از مسائل سیاسی و سیاست خارجی دور کنیم یک راهی است که فقط منجر 
به آسیب بیشتر می شود. میرزایی تأکید کرد: نباید از این واقعیت غافل شویم که 
افزایش سطح تنش ها و رها کردن اختلافات به حال خودش نه تنها منافعی برای 
ایران ندارد بلکه بالعکس مخاطرات جدیدی را متوجه کشور می کند و این دقیقا همان 
چیزی است که برخی از کشورها می خواهند. نباید اجازه دهیم با طولانی شدن این 
بحران ها دیگر کشورها حتی مثل روسیه و چین به قیمت نادیده گرفتن ایران از آن 
به عنوان وسیله ای برای رسیدن به اهداف خودشان در سیاست خارجی استفاده 
کنند. وی تاکید کرد معتقدم با اذعان به اینکه نباید آب خوردن مردم را به توافق چه 
برجام چه دیگر توافق های بزنیم اما کلیت این است که وضعیت تولید در صنایعی 
همچون برق، گاز و آب و حتی سایر واحدهای تولیدی به ضرورت توافق برای کاستن 

این تنش ها وابسته است، بنابراین باید در این مسیر پیش برویم.

 عضو شورای ائتلاف نیروهای انقلاب، تاکید کرد: گفته ایم نه شرقی نه غربی 
اما نگفته ایم جنگ با شرق یا غرب؛ بنابراین ما براساس منافع خود با جهان به جز 
رژیم صهیونیستی روابط داریم و مذاکره می کنیم و در هر جایی که سیاست و منافع 

جمهوری اسلامی ایران و مردم تامین شود در آنجا هستیم.   
پرویز سروری درباره عملکرد 100 روزه دولت سیزدهم، گفت: دولت در بدترین 
شرایط ممکن پس از انقلاب زمام کار را به دست گرفت. شرایط بد اقتصادی، عملکرد 
ناکارآمد دولت سابق، شرایط به هم پیچیده منطقه و جامعه جهانی و وضعیت وخیم 
شیوع کرونا دست به دست هم داد تا دولت را در شرایط بسیار سختی قرار دهد. اما 
این دولت به دلیل اینکه دولت کار و کارآمدی است نخستین اقدامی که در دستور 

کار خود گذاشت برداشتن دیوار بی اعتمادی میان مردم و دولت بود.
نائب رییس شورای شهر تهران، افزود:  تمام نظرسنجی ها نشان می داد که بدترین 
دوره ارتباط و اعتماد مردم با دولت در دولت سابق روی داد بطوریکه اعتماد مردم به 
دولت به پایین ترین سطح خود رسیده بود. طبیعتاً دولت سیزدهم نمی توانست با 
مردمی که اعتمادی ندارند کارهای بزرگ انجام دهد. بنابراین در نخستین اقدام باید 

این اعتماد ترمیم و پیام مثبتی به مردم داده می شد.  
سروری با اشاره به رویکرد مردم مدارانه دولت سید ابراهیم رییسی، خاطرنشان 
کرد: رئیس جمهور برای مردم محرومی که هیچ فریادرس و بلندگو و دسترسی به 
مسوولان ندارند و در محروم ترین مناطق کشور زندگی می کنند روز استراحت خود 
را به سخت ترین روز هفته تبدیل می کند و از صبح تا شب میان مردم و مراکزی که با 
مشکل تولید و بیکاری مواجه هستند حاضر می شود.  این رویدادها نشان می دهد 

تیم کارشناسی روی این موضوعات کار کرده است.
پیدا  حضور  مردم  میان  مشکلات  حل  برای  رییس جمهوری  شد:  یادآور  وی 
می کند. مردم در هفته های اول ناباورانه این موضوعات را دنبال می کردند و برداشت 
آنها این بود که این برنامه ها برای نمایش است اما با استمرار سفرها و عملکرد 
غیرتبلیغاتی رییس جمهور شاهد این هستیم به رغم مشکلاتی که مردم با آن دست 

به گریبان هستند سطح محبوبیت رییس جمهور هر روز بالاتر می رود.
ایرانیان  درصدی  رضایت 72  اشاره  با  انقلاب،  نیروهای  ائتلاف  شورای  دبیر 
شرکت کننده در نظرسنجی گالوپ از عملکرد سید ابراهیم رییسی، گفت: نتایج 
این نظرسنجی نشان می دهد که اعتماد عمومی ترمیم شده و امید مردم در حال 

بازیابی است.
نباید از اردوگاه اقتصادی دولت چند صدا بیرون بیاید

سروری یادآور شد: یکی از معایبی که دولت های قبل از آن آسیب دیده است، 
ناکارآمدی تیم اقتصادی دولت است. معتقدم در دولت سیزدهم شخصیت های 
معتبر اقتصادی دور هم جمع شده اند از این دوستان می خواهم تا منسجم عمل 
کنند و همچنین از رییس جمهور درخواست می کنم بر تیم اقتصادی دقت و نظارت 
لازم را داشته باشد تا در این شرایط که مهمترین معضل، اقتصادی است، تیم 

اقتصادی دولت ادبیات، مفاهمه و برنامه مشترک داشته باشد.  
عضو شورای شهر تهران در دوره ششم  در گفت و گو با ایرنا اضافه کرد: نباید از 
اردوگاه اقتصادی دولت چند صدا خارج شود. این موضوع موتور محرکه ترمیم 
وضعیت اقتصادی کشور است و رییس جمهور هم نظارت داشته باشد و  من هم 
به عنوان کسانی که به رییس جمهور رای داده  است می خواهم که برای همگرایی، 
هم افزایی، صمیمیت، انسجام برنامه و عمل در موضوع اقتصادی، حساسیت و 
نظارت کافی داشته باشیم و نباید شاهد اختلاف بانک مرکزی با وزیر اقتصاد باشیم 

و یا معاون اقتصادی یک حرف بزند و رییس سازمان بورس چیز دیگر بگوید.
در  معتقدم  گفت:  گذشته،  ماه  در 3  دولت  وعده های  تحقق  درباره  سروری 
این زمینه دولت نمره خوبی گرفته است. ممکن است در برخی از موضوعات 
انتقادهایی وجود داشته باشند که طبیعی است و البته مشخص نیست که درست 

باشد اما در مجموع نمره خوبی به عملکرد دولت می دهم.

مردم توقع شکاف میان دولت و مجلس را ندارند
مردم  به  خدمت  راه  در  کشور  ظرفیت های  تمام  داریم  توقع  گفت:  سروری، 
مصرف شود. هر اختلاف می تواند پیام منفی را به جامعه منتقل کند چون مردم 
تحمل شنیدن اختلافات ما را ندارند. مردم دوست دارند هر روز پیام های مثبت و 
خبرهای خوشی را از همه دستگاه ها بشنوند و نمایندگان باید بدانند امروز رسالت 

و مسوولیت سنگینی دارند.
و مجلس  و دولت  دارد  بداند مسوولیت سنگینی  باید  تاکید کرد: دولت  وی 
نمی تواند از هم توقع داشته باشند که همه هماهنگی ها را دیگری انجام دهد بلکه 
این موضوعات باید در جلسات داخلی حل شود. مردم توقع شکاف میان دولت و 

مجلس را ندارند و حتماً باید اقدام موثری برای ترمیم این موضوع انجام شود.
کسی نمی تواند با تقابل با جمهوری اسلامی به جایی برسد

این موضوع  برای رفع تحریم ها، گفت:  ایران و 4+1  سروری درباره مذاکرات 
بسیار مهمی است. بالاخره کشور 8 سال با برجام زندگی کرد. مردم شبها با خبر 
برجام می خوابیدند و با برجام از خواب بیدار می شدند اما هیچ ورودی و خروجی 
از آن ندیده اند. برجام تبعات بسیار سنگینی برای کشور داشته است. دلیل آن نگاه 
غلطی بود که در تیم مذاکره کننده قبلی وجود داشت و آنها در پی این بودند که 
عزت را از دشمن گدایی کنند و به شکلی از موضع ضعف از رقیب و طرف مذاکره 

کننده امتیاز بگیرند.
این فعال اصولگرا خاطرنشان کرد: تاریخ نشان داده است که در هیچ جنگ و 
مذاکره ای طرف ضعیف برنده نبوده است و نتوانسته حقوق خود را استیفا کند. ما 
نمی خواهیم ظلم کنیم و نمی خواهیم به ما ظلم  شود. بنابراین باید با اقتدار سیاسی 

که در کشور وجود دارد بتوان حق خود را از طرف مقابل گرفت.
از کدخدا، طلب اقتدار کند. امروز  وی تاکید کرد: دولت قبل سعی می کرد 
می بینیم سیاست خارجی در مسیر درستی قرار دارد و با استفاده از ظرفیت های 
در موضوع  ما  برقرار شده است.  و صلح جویی  توانمندی  میان  توازنی  مکمل، 
سیاست خارجی برای تعامل با همسایگان سیاست های روشنی داریم به همین 
منظور روابط ما با کشورهای همسایه و منطقه رو به ترمیم است. همه کشورهای 
منطقه به تعامل در منطقه تاکید دارند و هیچ کس نمی تواند با تقابل با جمهوری 

اسلامی به جایی برسد.  
با ادبیات سیاسی و دیپلماسی  سروری اضافه کرد: امروز جمهوری اسلامی 
مشخصی با جهان حرف می زند. می گوییم صلح می خواهیم بنابراین ما و سایر 
کشورها باید زمینه برقراری صلح را فراهم کنیم که شاهد رخ دادن این اتفاق در 
منطقه هستیم. کشورهای منطقه متوجه شده اند تحت سلطه کشورهای خارجی 
قرار گرفتن مورد پذیرش جمهوری اسلامی ایران نیست چون ایران دست رد به 
کشورهای بزرگ زده است. بنابراین نمی توانند به کشورهای دیگر وابسته باشند اما 
می توانند با جمهوری اسلامی براساس منافع مشترک وارد مذاکره شوند. جمهوری 
اسلامی در پی نگاه هژمونیک در منطقه نیست بلکه ما به دنبال روابط سالم با 
کشورهای منطقه هستیم. کشورهایی که مسلمان هستند و مشترکات زیادی داریم.
این نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی، گفت: دولت مردمی سیزدهم، با دنبال 
کردن سیاست منافع محوری، سیاست غرب یا شرق محوری را اتخاذ نکرده است. 
در این چارچوب اگر )منافع ما( در شرق تامین شود با شرق و اگر در غرب تأمین 
شود با غرب تعامل می کنیم. بنابراین در هر جایی که سیاست و منافع جمهوری 
اسلامی و مردم ما تامین شود ما در آنجا هستیم. برای همین امروز وقت و هزینه 
خود را صرف ارتباطات دیپلماتیک با کشورهای غربی نمی کنیم اما آنها را هم رها 
نمی کنیم و براساس منافع  با آنها حرف می زنیم و در شرق نیز به همین ترتیب است.

پرونده برجام باید به نفع ایران بسته و حل شود 
سروری یادآور شد: ما باید این نگاه به شرق و غرب را کنار بگذاریم زیرا ما گفته ایم 
نه شرقی نه غربی اما نگفته ایم که جنگ با شرق یا غرب. ما بر اساس منافع خود 

با غرب یا شرق و با همه جهان حرف می زنیم، مذاکره یا معامله می کنیم و روابط 
دوستانه ای با جهان غیر از رژیم صهیونیستی خواهیم داشت. بنابراین روند بسیار 
مثبتی را در رفتار کشورهای دیگر با جمهوری اسلامی براساس سیاست جدید 

می بینم.
این فعال اصولگرا گفت: برجام اقتصاد کشور را فریز کرده است و انتظارات از آن 
باعث شده اقتصاد ما شرطی شود و این وضعیت برای کشور ما شبیه مخدر است. 
بنابراین پرونده برجام باید به نفع جمهوری اسلامی بسته و حل شود. بنابراین طرف 
مقابل در مذاکرات باید به مفاد تفاهم نامه عمل و خسارت رفتارهای خود را پرداخت 

کند.
فکر  و  می کردند  گویی«  »گنده  ما  برای  که  گذشت  آن  زمان  داد:  ادامه  وی 
می کردند که سیاست ها را در برجام تعیین می کنند. بدانند ما در پی این هستیم 
که حتماً حق قانونی و منطقی خود در برجام را می گیریم و این موضوع مستلزم این 
است که برای ورود و آغاز مذاکرات و بازگشت آمریکا به مذاکرات تضمینی اخذ شود 
تا بار دیگر این اتفاق نیفتد. آمریکایی ها با خروج خود از برجام، به حقوق ملت ایران 

خسارت وارد کردند و باید این خسارت پرداخت شود.
دبیر شورای ائتلاف نیروهای انقلاب، افزود: دوران گفتار درمانی به پایان رسیده 
است و  در مجموع جمهوری اسلامی ایران رفع همه تحریم ها را می خواهد. دولت 
در چندماه اخیر نشان داده است عجله ای برای مذاکرات بی نتیجه ندارد اما برای 
استیفای حقوق مردم ایران برای حضور در مذاکرات مصمم است. هر موقع که 
حقوق خود را اخذ کردیم پای میز مذاکره می رویم و مذاکره برای مذاکره یا پیش 
شرط های آنها یا چیزی فراتر از برجام را نمی پذیریم چون مهمترین طرفی که از 

حقوق خود محروم بوده، جمهوری اسلامی ایران است.
اقدامات شب انتخاباتی به همگرایی منجر نمی شود

سروری درباره موانع هم افزایی میان شورای ائتلاف نیروهای انقلاب و شورای 
وحدت اصولگرایان، گفت: به همراه مهدی چمران و غلامعلی حداد عادل جلسات 
مختلفی با دوستان وحدت داشتیم و اقداماتی جدی صورت دادیم تا بتوانیم بر 

اساس یک مدل منطقی ظرفیت ها را منسجم کنیم.  
عضو شورای ائتلاف نیروهای انقلاب، خاطرنشان کرد: در فرآیند یکساله  300 
هزار نفر در سامانه ما ثبت نام کرده بودند و کانون ها و کمیته هایی را تشکیل داده 
بودیم فرآیند رای گیری انتخاب شده بود و ارزیابی نمایندگان در دستور کار وسیع 

شورای ائتلاف بود و نمی شد در لحظه آخر یک عده را از بالا وارد مجموعه کنیم.
وی گفت: ما با شورای وحدت اصولگرایان در انتخابات یازدهمین دوره مجلس  
شورای اسلامی به نتیجه خوبی نرسیدیم. قبل انتخابات وحدت داشتیم اما بعد از 
انتخابات این وحدت وجود نداشت یعنی در مجلس شورای اسلامی میان 7 نفری 
که از شورای وحدت وارد شدند و 23 نفری که قبلًا بودند تعامل و انسجامی شاهد 
نبودیم. احساس کردیم  اقدامات شب انتخاباتی نمی تواند به همگرایی منجر شود. 
این اقدامات ممکن است در انتخابات اثرگذار باشد ولی پس از انتخابات اثری ندارد.  
سروری یادآور شد: با احترامی که برای همه 30 نفر قائل هستیم اما انسجام بعد 
از انتخابات مجلس میان این 7 و 23 نفر ندیدیم. قبل از انتخابات مجمع، خدمت 
منوچهر متکی و محمد حسین موسی پور گفتیم شما هرچقدر دوست دارید حتی 
هزار نفر به مجمع وارد کنید و به شما ظرفیت می دهیم تا چند نفر نماینده در شورای 
انتخاب داشته باشید. اما نمی شود که ما یک عده را در فرآیندی مشخص جلو ببریم 
و یک نفر بدون در نظر گرفتن این چارچوب بیاید زیرا آنهایی که از فرآیند حذف 

شده اند می  ویند چرا ما را از فرایند حذف کردید و یک عده دیگر را آوردید.
این فعال اصولگرا تاکید کرد: ما در این فرآیند نتیجه گرفته ایم. پیشنهاد ما به 
عزیزان این بود که حاضریم زمینه های ورود تمام نیروها را در کل کشور به سامانه 
فراهم کنیم ولی متاسفانه دوستان نظر دیگری داشتند و می گفتند شما مسیر 
خود را بروید و ما هم مسیر خود را می رویم. گفتیم در این فرآیند آمادگی همراهی و 
همکاری داریم اما در غیر این فرآیند نمی توانیم زیرا تمام سیستم ما به هم می خورد. 
تا آخرین لحظه تلاش کردیم  اما متاسفانه نشد. بنابراین تجربه مجلس به ما 

می گفت که توافق شب انتخاباتی به نتیجه مثبت منجر نمی شود.
نمی توانستیم به وحدتی برسیم که خود تولید اختلاف می کرد

سروری ادامه داد: ما تمام ظرفیت ها و شخصیت های موثر کشور را در این فرایند 
وارد کردیم. همچنین یک سوم کسانی که تصمیم سازی و تصمیم گیری می کردند 
زنان، جوانان و پیشکسوتان بودند. به این دلیل نمی توانستیم به وحدتی برسیم که 

خود تولید اختلاف می کرد.
وی درباره شورای ائتلاف نیروهای انقلاب، گفت: تلاش ما این بوده که همه 
ظرفیت های اصولگرایان و جریان انقلابی را در شورای ائتلاف جمع کنیم. همین 
حالا نمایندگان کسانی را که شرکت نمی کنند دعوت می کنیم و درپی راهکارهای 
برای ائتلاف و تفاهم با همه دوستان هستیم. همچنین به دنبال انسجام با دوستان 

شورای وحدت، پایداری و با دوستان مختلف جریان انقلاب هستیم.
دبیر شورای ائتلاف نیروهای انقلاب یادآور شد:  ما در حال آسیب شناسی و 
ترمیم هستیم و می خواهیم برای جبران نقاط ضعف مجامع را بازسازی کنیم و بار 
دیگر کنگره ملی خود را تشکیل دهیم. بنابراین احزاب و کانون ها را با 300 هزار 
نفر بازسازی  کرده تا خود را برای یک حرکت اجتماعی آماده کنیم تا زمانی که به 
ایستگاه انتخابات می رسیم اگرچه شورای ائتلاف، شورای انتخاباتی نیست اما در 

ایستگاه انتخابات یک توقف دارد.
وی درباره ترکیب شورای ائتلاف نیروهای انقلاب و حضور نواصولگرایان و جبهه 
پایداری، گفت: معتقدم  مشترکات ما خیلی بیشتر از اختلافات است. زمانی که به 
تمام طیف های انقلابی که نگاه می کنید می بینید که آنها در موارد زیادی مشترکات 
زیادی دارند مثلا برای خدمت به مردم و ولایت دارند. به رغم برخی اختلافات در 
روش، تمرکز بر اشتراکات موثرتر و مفیدتر است. امیدوارم اختلافات را با مفاهمه، 
گفت و گو و از این دست اقدامات حل کنیم و با انسجام بیشتری حرکت بعدی را 

انجام دهیم.

سروری دبیر شورای ائتلاف نیروهای انقلاب :

»نه شرقی نه غربی« جنگ با شرق یا غرب نیست

چهار طرح بحث برانگیز در مجلس یازدهم  از سوی نمایندگان مجلس پیگیری شده 
است که افکارعمومی در برابر آن صف آرایی جدی داشته اند. طراحی و حمایت از  این 
طرح ها از سوی نمایندگان وابسته به جبهه پایداری منجر به وصول طرح هایی شده 

است که مخاطب آنها، جوانان و نوجوانان نسل سوم و چهارم انقلاب هستند.
به گزارش خبرآنلاین، انتقاد افکارعمومی با طرح های صیانت از حقوق کاربران 
تعالی  و  پیام رسان های اجتماعی، جوانی جمعیت  در فضای مجازی، ساماندهی 
خانواده،طرح حیوانات مضر و خطرناک، از آن رو است که این انگاره در ذهن مردم 
تقویت شده است که اقلیتی خاص در مجلس شورای اسلامی، به دنبال محدود کردن 
حقوق عامه مردم در داشتن آزادی های اجتماعی هستند. در وضعیتی که کشور با 
تحریم های بانکی و اقتصادی مواجه است و مردم زیر بار فشار مقاومت در برابر تحریم 
ها به سختی زندگی می کنند، افکارعمومی درگیر ارائه طرح هایی شده است که است 
بعضا معیشت آنها را نیز تحت تاثیر منفی قرار می دهد. دو طرح جنجالی صیانت 
از حقوق کاربران در فضای مجازی، ساماندهی پیام رسان های اجتماعی با هدف 
محدودیت کاربران در دسترسی به شبکه های اجتماعی خارجی و با شعار حمایت از 
شرکت های دانش بنیان داخلی، ایده محدودسازی شبکه های اجتماعی غیرایرانی 
را دنبال می کند که میلیون ها ایرانی در آن فعالیت اقتصادی داشته و امرارمعاش می 
کنند. از سوی دیگر طرح جوانی جمعیت و تعالی خانواده،  اگرچه با هدف برآوردن 
سیاست های کلی نظام و رهبری برای افزایش جمعیت ارائه شده است اما نتوانسته 
ابزارهای لازم برای رفع موانع اصلی فرزندآوری را مرتفع نماید. افکارعمومی معتقدند 
متغیرهای اقتصادی ، مهمترین عامل در کاهش رشد جمعیت است حال آنکه طراحان 
طرح تلاش کردند در آن بر محدودسازی روش های پیشگیری از بارداری یا سقط 
جنین تمرکز کنند. این در حالی است که اگرچه پیشنهاداتی برای حمایت از زوج های 
جوان برای فرزندآوری در این طرح آورده شده است اما کارشناسان و اساتید دانشگاه 
معتقدند حل مسئله پیری جمعیت و عدم تمایل جوانان برای فرزندآوری، به بهبود 
وضعیت اقتصاد و کسب و کار مردم وابسته است. در موردی دیگر نمایندگان مجلس 

با تصویب موادی از طرح حیوانات مضر و خطرناک، تلاش کردند با تغییر ارزش های 
فرهنگی جامعه ایرانی در نگهداری حیوانات برخوردی سلبی داشته باشند و مجازات 
هایی را برای مقابله با آنچه در جامعه ایرانی در نگهداری از حیوانات به عرف تبدیل شده 

است، تغییر دهند.
کشاندن مجلس یازدهم به بیراهه

وقتی طرحی در مجلس ارائه می شود که واکنش افکارعمومی را به دنبال دارد، پای 
جبهه پایداری در میان طراحان و اتاق فکر حامیان این طرح ها پررنگ است. از موافقت 
سرسختانه مرتضی آقاتهرانی و رضا تقی پور با طرح های صیانت از حقوق کاربران در 

فضای مجازی و ساماندهی پیام رسان های اجتماعی تا حمایت مجتبی ذوالنوری و 
ناصر موسوی لارگانی از طرح موسوم به صیانت از حقوق عامه در مقابل حیوانات مضر 
و خطرناک، مجلس را از اهداف اصلی خود  و مطالبات مردم در زمینه رفع موانع تولید 
و بهبود وضعیت کسب و کار دور کرده است. چالش هایی که با ارائه طرح های فرعی 
و انحرافی، افکارعمومی را به مخالفت با خود بسیج می کند. اما جبهه پایداری برای 

مقابله با مخالفت افکارعمومی چه تاکتیکی به کار برد؟
استتار زیر تاکتیک  اصل۸5 قانون اساسی در مقابل انتقادات

اصل 85 قانون اساسی می گوید »در موارد ضروری می تواند اختیار وضع بعضی از 

قوانین را با رعایت اصل هفتاد و دوم به کمیسیون های داخلی خود تفویض کند, در 
این صورت این قوانین در مدتی که مجلس تعیین می نماید به صورت آزمایشی اجراء 
می شود و تصویب نهائی آنها با مجلس خواهد بود.« نمایندگان جبهه پایداری برای 
عبور از سد انتقادات افکارعمومی با استفاده از اصل85 قانون اساسی، تصویب طرح 
های چالش برانگیز را به کمیسیون های داخلی منتقل کردند. کمیسیون هایی که در 
آن، راه برای هدایت نظرات نمایندگان مجلس به سمت اهداف مورد نظر این جریان 
وجود دارد. موضوعی که هفته گذشته، میکروفونِ باز رضاتقی پور، عضو برجسته جبهه 
پایداری، رسوایی در کمیته بررسی »طرح صیانت از حقوق کاربران در فضای مجازی 
« را به بار آورد و نشان داد چگونه برخی نمایندگان درصدد آراء اعضای کمیسیون را 

مهندسی کنند.
مرتضی آقاتهرانی – رضا تقی پور- بیژن نوباوه وطن ؛طرح صیانت از حقوق کاربران 
،طرح  ابوترابی  ابوالفضل  یزدی خواه-  علی  سید  تقی پور-  مجازی/رضا  فضای  در 
فاطمه   - پور  قاسم  فاطمه   - الهیان  /زهره  اجتماعی  پیام رسان های  ساماندهی 
،جوانی جمعیت و تعالی خانواده/مجتبی ذوالنوری-  محمدبیگی  - مجید نصیرایی 

ناصر موسوی لارگانی- محمدحسن آصفری،طرح حیوانات مضر و خطرناک.
نمایندگان وابسته به جبهه پایداری در مجلس یازدهم  و عضویت آنها در کمیسیون 
های داخلی ،نمایانگر تمرکز این جریان سیاسی بر موضوعات اجتماعی /  فرهنگی 
و ارائه تفسیری اغلب، نادر از این موضوعات که در تقابل با مطالبات اکثریت جامعه 
و عرف ایرانی است. موضوعاتی که اگرچه اهمیت دارد اما درشیوه اجرا و نحوه قانون 
گذاری و ارائه طرح در صحن علنی مجلس، با ارائه راهکارهای سلبی و غیرمنطقی، 
نهاد مجلس را در برابر مردم قرار داده و انتقاد حداکثری افکارعمومی را به همراه داشته 
است. طرح های چالش برانگیزی که با استفاده از اصل85 قانونی اساسی، نظرات 
نمایندگان مخالف و منتقد را محدودسازی می کند. اما مشخص نیست آیا نمایندگان 
مجلس، درون زمین طراحی شده اقلیت جبهه پایداری ایفای نقش خواهند داشت یا 

خواهند کوشید معیشت مردم را در اولویت طرح های آینده خود قرار دهند؟

رد پای پررنگ»پایداری«ها درطرحهای جنجالی مجلس؛

چگونه موضوعات اجتماعی انحرافی، جایگزین مطالبات اقتصادی مردم می شوند؟
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به کتاب خدا چنگ زنید؛ زیرا آن، ریسمان 
استوار و نورِ روشنگر است .
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راننده فرمول یک ایرانی که دنیا را تکان داد کیست؟
نیکولاس لطیفی در آخرین مرحله از رقابت های فرمول یک تصادف کرد و باعث شد 
همیلتون قهرمان نشود و به رکورد تاریخی خود نرسد!بعد از تصادف او به دلیل ورود ماشین 
امنیتی به مسابقه، فاصله زمانی همیلتون و ورستاپن از بین رفت و در نهایت راننده هلندی 
در دور آخر توانست همیلتون را بگیرد و قهرمان شود.ورستاپن قبل از سانحه تصادف 
لطیفی لاستیک های ماشین خود را به نرم تغییر داد اما همیلتون که در فاصله 6 دور به 
پایان مسابقه تصور می کرد به دلیل اختلاف 12 ثانیه ای قهرمان است، لاستیک های 
ماشین خود را عوض نکرد.بعد از این اتفاقات، نام نیکولاس لطیفی از روزیکشنبه سر زبان 
ها افتاده است. خیلی از رسانه های جهان او را عامل تغییر نتیجه فرمول یک قلمداد کردند. 
این راننده فرمول یک زاده کبک کاناداست ولی اصلیتی ایرانی دارد. پدر او یکی از سرمایه 

داران کانادایی است و چند مجموعه غذایی را تحت مالکیت خود دارد.

آخرین وضعیت کرونا در استان قم
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در 24 ساعت منتهی به بیست و دوم آذرماه 
1400، یک نفر بر اثر ابتلا به ویروس کرونا در این استان جان خود را از دست داد. به 
گزارش عصر دوشنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، محمدرضا قدیر با اشاره به 
آخرین وضعیت کووید 19 در قم، افزود: در این مدت 28 بیمار با علائم ابتلا به ویروس کرونا 
در بیمارستان های این استان پذیرش شدند.وی اضافه کرد: از این تعداد، 20 نفر بستری و 
19 نفر از افراد مبتلا به کرونا که در روزهای گذشته بستری شده بودند، ترخیص شدند.وی 
ادامه داد: در حال حاضر 107 بیمار مبتلا به ویروس کرونا در این استان بستری هستند که 
15 نفرشان بدحال می باشند.قدیر بیان کرد: در 24 ساعت منتهی به بیست و دوم آذرماه، 
192 تست تشخیص کرونا از شهروندان گرفته شده که 15 مورد مثبت بوده است.وی گفت: 
تاکنون یک میلیون و 414 هزار و 655 دُز واکسن کرونا به شهروندان قمی تزریق شده است.

امتحانات پایان ترم تمام دانشگاه ها حضوری شد 
تمام  ترم  پایان  امتحانات  شدن  حضوری  از  عالی  آموزش  ریزی  برنامه  دفتر  مدیرکل 
دانشگاه ها با توجه به شرایطی فعلی کرونا خبر داد.محمدرضا آهنچیان ، درباره نحوه 
برگزاری امتحانات پایان ترم دانشگاه ها گفت: تصمیمات درباره نحوه برگزاری امتحانات 
پایان ترم بستگی به آمادگی دانشگاه ها در زمینه اسکان دانشجویان و رعایت شیوه نامه های 
بهداشتی در جامعه دارد.او افزود: تاکید وزارت علوم بر برگزاری امتحانات حضوری دانشگاه 
هاست، چرا که بهبود کیفیت مطالعه دانشجویان و تاکیدات ستاد ملی مقابله با کرونا مبنی 
بر بازگشایی دانشگاه ها از لحاظ حضور دانشجویان در کلاس و محیط دانشگاه و امتحانات 
اهمیت دارد.آهنچیان تصریح کرد: تا برگزاری امتحانات ترم اول دانشگاه ها حدود 15 الی 
20 روز فاصله داریم و در این زمان تمام اتفاقات پیش رو درباره ویروس کرونا بر حضوری 

شدن یا نشدن آزمون ها موثر خواهد بود.

13۵ هزار میلیارد تومان فرار مالیاتی درکشور
رییس سازمان امور مالیاتی گفت حدود 50 درصد مالیاتی که وصول می کنیم فرار مالیاتی 
داریم که بر این اساس این مبلغ 135 هزار میلیارد تومان برآورد می شود.داوود منظور درباره 
اجرای قانون مالیات بر خانه های خالی گفت باید اطلاعات این خانه ها را از سامانه وزارت 
راه و شهرسازی دریافت کنیم که بر اساس آیین نامه مصوب دولت باید تا پایان آذر یعنی 
کمتر از ده روز دیگر اطلاعات قطعی در اختیار ما قرار گیرد.وی درباره مالیات خانه های 
لوکس نیز گفت: در حال تکمیل بانک های اطلاعاتی هستیم و سامانه های لازم را ایجاد 
کرده ایم و مکاتبات لازم نیز با دستگاه های مختلف از جمله شهرداری ها برای دریافت 
اطلاعات انجام شده است. منظور افزود: سعی می کنیم تا پایان بهمن قانون مالیات بر 

خانه های لوکس را اجرا کنیم.

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم :

سهم ناوگان عمومی در سفرهای 
شهری کاهش یافته است

رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم گفت: در 
15 سال گذشته تعداد خودروهای شخصی 3 برابر شده و سهم سفرهای 

شهری از خودروهای شخصی به دو برابر رسیده است.
و  نوزدهمین جلسه رسمی  در  روزدوشنبه  سیدمحمد حسین دهناد 
علنی شورای اسلامی شهر قم در سالن جلسات ساختمان شهید باکری 
اظهار داشت:حمل ونقل یکی از مهم ترین عرصه های مدیریت شهری 
با آن  یا غیرمستقیم  بوده که تمام شهروندان روزانه به صورت مستقیم 

سروکار دارند و در قم روزانه 2 میلیون سفر درون شهری انجام می شود.
بودجه سالانه شهرداری قم صرف  از  نیمی  اینکه حدود  بیان  با  وی 
مباحث حمل ونقل و ترافیک می شود اما با این وجود هنوز به اهداف 
تعیین شده پیرامون حمل ونقل نزدیک نشده ایم، ابراز کرد: در 15 سال 
گذشته تعداد خودروهای شخصی 3 برابر شده و سهم سفرهای شهری از 

خودروهای شخصی به دو برابر رسیده است.
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر قم تصریح 
کرد: در 15 سال گذشته تعداد سفرهای درون شهری با استفاده از ناوگان 

عمومی در حدود 50 درصد کاهش یافته است.
تصادفات  اثر  بر  شهروند   100 سالانه  باختن  جان  وی،  باور  به 
درون شهری به همراه روند رو به افزایش روزهای آلوده از اثرات مخرب 

کاهش استفاده از ناوگان عمومی در سفرهای شهری است.
وی اضافه کرد: برای توسعه متوازن شهر باید در کنار استفاده از تجربه 
شهرهای موفق نسبت به مدیریت شهری نیز تغییراتی در سطح کلان رخ 

دهد.
قم  عمومی  حمل ونقل  راهبردی  سند  تهیه  اینکه  بر  تأکید  با  دهناد 
به عنوان نخستین گام برای رسیدن به اهداف توسعه پایدار شهری نهایی 
از  شده است، گفت: برای بهره گیری بیشتر شورای اسلامی شهر قم 
ظرفیت پژوهش و مباحث علمی، مرکز پژوهش های شورای اسلامی شهر 
و روستا برای چابک سازی ساختار و استفاده از پژوهش های مسئله محور 

راه اندازی شده است.
وی خاطرنشان کرد: مرکز پژوهش های شورای اسلامی شهر قم به دلیل 

محدودیت های بودجه ای با کارایی واقعی خود فاصله دارد.

مرکز پژوهش های شورای شهر قم 
تقویت می شود

برای  شهر  اسلامی  شورای  برنامه  از  قم  شهر  اسلامی  شورای  رئیس 
تقویت مرکز پژوهش ها خبر داد.

شورای  علنی  و  رسمی  جلسه  نوزدهمین  در  امروز  اسلامی  حسین 
اسلامی شهر قم در سالن جلسات ساختمان شهید باکری این شورا، 
با اشاره به روز ملی پرستار اظهار داشت: به هر میزان که امنیت شغلی 
بیشتری برای پرستاران ایجاد شود، امنیت روانی کادر پرستاری و سلامت 

عمومی جامعه افزایش خواهد یافت.
قم،  پژوهش های شورای اسلامی شهر  مرکز  اهمیت  بر  تأکید  با  وی 
خاطرنشان کرد: راه اندازی این مرکز یک اقدام کلان جهت استفاده از 

ظرفیت پژوهش در تصمیمات مجموعه مدیریت شهری  قم است.
مرکز  تقویت  به  شورا  اینکه  بیان  با  قم  شهر  اسلامی  شورای  رئیس 
گفت:  دارد،  ویژه  تأکید  و  اهتمام  شهر  اسلامی  شورای  پژوهش های 
مرکز پژوهش ها بودجه مستقلی از شورای اسلامی شهر قم نداشته و 
بودجه های  از  استفاده  با  باید  شهر  اسلامی  شورای  بخش های  تمام 

تصویب شده اقدام کنند.
فرصت  عمومی  حمل ونقل  خدمات  ارتقای  برای  داشت:  بیان  وی 
مطلوبی در شورای شهر و شهرداری به وجود آمده که باید از این ظرفیت 

استفاده بهینه ای شود.
به گفته اسلامی، مرکز پژوهش ها در شورای اسلامی شهر و شهرداری 

در یک مسیر حرکت کنند و فعالیت های آن مکمل یکدیگر هستند.
 

سرپرست معاونت برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم 
مطرح کرد:

شناسایی چالش ها و راهکارهای 
برون رفت از مشکلات شهری

سرپرست معاونت برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم از تدوین 
نقشه راه جدید پژوهش در مدیریت شهری قم خبر داد.

اظهار  پژوهش،  هفته  فرارسیدن  تبریک  با   ، محمدرضاخانی  مجید 
داشت: با توجه به مصوبه شورای تعالی و تحول سازمانی شهرداری قم، 
نقشه راه پژوهش در دو بازه کوتاه مدت و بلندمدت و بر اساس مسائل و 
چالش های موجود پژوهش در کارگروهی فرعی، ذیل شورای تحول در 

حال بررسی و تدوین است.
وی با اشاره به اقدامات صورت گرفته در این کارگروه تصریح کرد: تاکنون 
در این کارگروه مسائل و چالش های پژوهش شهرداری شناسایی شده و 
مقررشده تا مبتنی بر این مسائل و بر اساس نقشه راه پژوهش شهرداری، 
راهکارهای برون رفت از این چالش ها نیز تدوین و بر اساس سند راهبردی 

عملیاتی دوم شهرداری ارائه گردد.
قم  شهرداری  انسانی  سرمایه  و  برنامه ریزی  معاونت  سرپرست 
تحول  و  تعالی  شورای  در  تصویب  از  پس  طرح  این  کرد:  خاطرنشان 
سازمانی شهرداری در مسیر اجرا قرار می گیرد. وی اضافه کرد: امروز 
ایفای درست مأموریت های شهری مستلزم ایجاد پیوند میان بخش های 
طراحی  که  است  یکپارچه  و  منسجم  به صورت  پژوهشی  و  عملیاتی 
پروژه های پژوهشی مبتنی بر نیازهای کاربردی در بخش های مختلف 
شهرداری به صورت یک رویکرد راهبردی مدنظر معاونت برنامه ریزی و 

مدیریت نوسازی و تحول سازمانی این مجموعه قرار دارد. 

مالکین و مستاجرین هرچه سریع تر برای توافق مراجعه کنند؛

ضرب الاجل برای تعیین تکلیف 
غرفه های میوه و تره بار میدان مطهری 
مدیرعامل سازمان میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری 
ساماندهی  و  زیست محیطی  دغدغه های  رفع  راستای  در  گفت:  قم 
مشاغل شهری و همچنین تکلیف به تملک املاک میدان میوه و تره بار 
شهید مطهری، مصمم به توافق با مالکین هستیم. علیرضا مظفری با 
اشاره به تلاش مجموعه مدیریت شهری برای ساماندهی میدان شهید 
مطهری اظهار داشت: پروژه تملک پلاک های باقیمانده میدان میوه و 
تره بار شهید مطهری و پرداخت منافع متصرفین این مجموعه بزرگ، با 
هدف ساماندهی و استفاده بهینه از فضای موجود صورت می پذیرد که 
لازم بوده هر چه سریع تر اجرا و تعیین و تکلیف گردد. وی ادامه روند تملک 
املاک میدان مطهری را در گرو توافق با مالکین و مستاجرین ارزیابی کرد 
و افزود: از حضور کلیه سهام داران و مالکین استقبال و دعوت می کنیم تا 
برای انجام مذاکره و توافق در خصوص حق کسب و پیشه غرف با ارائه 

مدارک مالکیت به سازمان میادین شهرداری قم مراجعه کنند.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:
انهدام باند کلاهبرداری با ارسال پیامک جعلی سامانه ثنا 

فرمانده انتظامی استان قم گفت : اعضای یک باند 3 نفره که از طریق پیامک جعلی سامانه ثنا و درگاه 
جعلی بانک از هموطنان کلاهبرداری کرده بودند با تلاش پلیس فتا قم دستگیر شدند.

سردار میرفیضی اظهارداشت : در پی شکایت تعدادی از افراد مبنی بر اینکه شخص و یا اشخاصی با 
ارسال پیامک جعلی ابلاغیه ثنا و فریب آن ها به  روش نصب نرم افزار جعلی بر روی گوشی تلفن همراه 
کاربران، اطلاعات گوشی و کارت بانکی شان را هک و مبالغ قابل توجهی برداشت شده است، بلافاصله 
موضوع در دستور کار مأموران پلیس فتا استان قم قرار گرفت. وی افزود: طی اقدامات صورت گرفته 
توسط کارشناسان پلیس فتای استان، متهمان که به صورت باندی اقدام به این کار می کردند شناسایی 
و با هماهنگی مقام قضائی استان 3 تن در این رابطه دستگیر شدند. سردار میرفیضی، برابر اعلام نظر 
کارشناسان پلیس، رقم کلاهبرداری را بیش از 15 میلیارد ریال اعلام و اضافه کرد: اعضای این باند با 
ارسال پیامک جعلی سامانه ثنا از افراد می خواستند که برای مشاهده ابلاغیه، نرم افزار جعلی را نصب 
و آن ها را به صفحات جعلی بانک هدایت و از حساب شان برداشت می کردند. فرمانده انتظامی استان 
قم با بیان اینکه در این پرونده 45 تن از شاکیان شناسایی شده اند، تصریح کرد: در نهایت افراد دستگیر 
شده با توجه به شواهد موجود به جرم خود اعتراف و برای انجام مراحل قانونی به همراه پرونده تشکیل 

شده تحویل مرجع قضائی استان شدند.
 

رئیس مرکز فوریت های پزشکی قم خبر داد؛
مسمومیت خانواده ۸ نفره قمی با گاز مونوکسیدکربن

رئیس مرکز فوریت های پزشکی قم از مسمومیت خانواده 8 نفره قمی بر اثر استنشاق گاز مونوکسیدکربن 
خبر داد. حمیدرضا باقری گفت: دومین مورد حادثه گازگرفتگی در سال 1400 استان قم ساعت 23 
و 3 دقیقه شب گذشته در یک منزل مسکونی در کوچه سوم خیابان کارگر رخ داد. وی افزود: در این 
حادثه اعضای خانواده ای 8 نفره بر اثر استنشاق گاز مونوکسید کربن مسموم شدند که بلافاصله با چهار 
دستگاه آمبولانس پس از انجام اقدامات اولیه درمانی به بیمارستان منتقل شدند. باقری ادامه داد: 
نقص ایمنی و اشکال در خروجی و اتصالات بخاری نتیجه اش سوختن ناقص و درنتیجه تولید گاز سمی 
مونوکسید کربن بود که منجر به اختلال در سطح هوشیاری اعضای این خانواده شده بود. رئیس مرکز 
مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم تاکید کرد: اولین و مهم ترین اقدام در برخورد با افرادی که 
دچار مسمومیت با گاز مونوکسید کربن شده اند، خروج فرد از فضایی که مسموم شده و رساندن هوای 

تازه به او و هم زمان با حفظ خونسردی تماس با اورژانس 115 است.
  

  رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی استان قم :
تاخیر در تمدید گواهینامه ۲5 هزار تومان جریمه دارد 

رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی استان قم از جریمه 25 هزار تومانی برای هر سال تاخیر در تمدید 
گواهینامه خبر داد.  سرهنگ غلامرضا صدفی بیان کرد: رانندگان مراقب اعتبار گواهینامه های رانندگی 
باشند زیرا رانندگی با گواهینامه فاقد اعتبار تخلف است. وی افزود: دارندگان گواهینامه های رانندگی 
یک ماه زودتر، قبل از اتمام اعتبار گواهینامه خود به دفاتر پلیس +10 مراجعه کنند. رئیس پلیس راهور 
استان گفت: به موجب قانون تاخیر در تعویض به موقع گواهینامه، به ازای هر سال تاخیر 25 هزار تومان 
برای دارنده جریمه در پی دارد. وی در ادامه اظهار کرد: رانندگی با گواهینامه فاقد اعتبارعلاوه بر تخلف 

برابر قانون در صورت کنترل توسط پلیس مشمول جریمه 30 هزار و 600 تومانی است.

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد:

کشف ۱۲ دستگاه ماینر قاچاق 
فرمانده انتظامی شهرستان قم از کشف 12 دستگاه استخراج ارز دیجیتال و 2 دستگاه پاور قاچاق خبر 
داد. سرهنگ مراد حسین جعفریان با اعلام این خبر گفت: در پی وصول گزارشی مبنی بر نصب ماینر 
و استخراج رمز ارز دیجیتال در منزلی در حوزه استحفاظی کلانتری 17 شهید بهشتی، ماموران گشت 
این کلانتری با هماهنگی مقام قضائی به محل اعزام شدند و از این محل 12 دستگاه ماینر کشف کردند.
سرهنگ جعفریان ادامه داد: در بازرسی از منزل مذکور و حصول اطمینان از نصب دستگاه های 
استخراج رمز ارز دیجیتال، ماموران با رعایت قوانین مربوطه، پس از فک قفل وارد منزل شده و تعداد 12 

دستگاه ماینر و 2 دستگاه پاور که داخل یک جعبه چوبی جاسازی شده بود را کشف کردند.
وی افزود: کالا های قاچاق جمع آوری، مالک منزل بازداشت و پرونده تشکیل شده برای سیر مراحل 

قانونی به پلیس امنیت اقتصادی استان ارسال شد.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم:

باید سهم تاکسی های درون شهری درسرویس مدارس افزایش یابد

طرح:مهدی عزیزی 

تورم کنترل شد، خیالت تخت!

شهردار قم بر ضرورت توجه بیشتر به امور پژوهشی در مباحث مدیریت شهری 
باهدف رفع نیازها و حل معضلات و مشکلات شهری تأکید کرد.

دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در نوزدهمین جلسه رسمی و علنی شورای 
شهر قم روز دوشنبه با حضور رئیس و اعضای شورای اسلامی شهر، برخی از 
معاونین شهرداری و مدیران شهری در سالن جلسات ساختمان شهید باکری 
برگزار شد با اشاره به 27 آذرماه روز وحدت حوزه و دانشگاه عنوان کرد: هدف 
از وحدت حوزه و دانشگاه این بود که روح حوزه در دانشگاه دمیده شود و 

دانشگاه ها بر مبنای آن نسبت به برنامه ریزی و پژوهش در کشور اقدام نمایند.
شهردار قم همچنین 25 آذر ما روز ملی پژوهش را نیز مورد تأکید قرارداد و 
بیان کرد: در شهر قم 600 مرکز پژوهشی فعال است اما امروز ازنظر کارکردی و 

کارآمدی این مراکز در سطح جامعه علامت سؤال وجود دارد.
وی اصل مباحث پژوهشی در هر امری را مهم دانست و ادامه داد: در قرآن 
کریم همواره بر اصل پژوهش و تفکر تأکید شده است؛ چراکه علم بدون پژوهش 

یک مقوله ابتر است.
دکتر سقائیان نژاد تصریح کرد: یکی از مشکلات بزرگ که با آن مواجه هستیم، 
سیستم آموزشی است؛ پژوهش و سایر ارزش ها باید از دوران مدرسه در بین 

دانش آموزان نهادینه شود و وقتی این مهم در بین دانش آموزان نهادینه نشود 
صحبت کردن از آن معنا و مفهومی نخواهد داشت.

شهردار قم نظام آموزشی امروز مدارس و دانشگاه با حاکمیت محفوظات را 
از آسیب های این نظام دانست و گفت: اساتید و معلمان در این نظام آموزشی 
عموماً متکلم وحده هستند و دانش آموزان و اساتید از بهره فکری و پژوهشی 
خود به نحو درستی بهره نمی برند و این مسئله در دوران بعد از فارغ التحصیلی بر 

اصل کارآفرینی جامعه ضربه می زند.
شهردار قم این نقص سیستم آموزشی را دلیلی بر عدم کارایی بسیاری از 
فارغ التحصیلان در جذب شدن به بازار کار و کارآفرین دانست و عنوان کرد: 
توجه به مسئله پژوهش یک امر مهم است اما مهم تر از آن نهادینه کردن رویکرد 

تفکر و پژوهش محوری در بین دانش آموزان و دانشجویان است.
وی توجه به پژوهش در مباحث مدیریت شهری را نیز ازجمله موارد مورد تأکید 
در قم دانست و اظهار داشت: مرکز پژوهش های شهرداری قم که از گذشته 
فعالیت داشته و مرکز پژوهش های شورای اسلامی شهر قم که در دوره ششم 
ایجادشده است نباید در دام موازی کاری گرفتار شوند بلکه دو مرکز باید به سمت 

مباحث کاربردی و حل معضلات شهر و شهروندان معطوف شود.

شهردار قم تاکید کرد:

ضرورت توجه به مباحث پژوهشی برای حل مشکلات شهری

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم به هزینه های بالایی که صرف نگهداری 
شهر می شود اشاره کرد و گفت: سالانه 400 میلیارد تومان برای نگهداری 

شهر هزینه می شود.
محسن محرری در گفت وگویی ، همکاری جهاد دانشگاهی با مجموعه 
شهرداری در بخش های مختلف را امری مهم تلقی کرد و گفت: نتایج این 

نظرسنجی به بهبود عملکرد شهرداری کمک می کند.
وی با اشاره به فعالیت های پژوهشی شورای اسلامی شهر قم، تصریح کرد: 
با استفاده از ظرفیت پژوهشی جهاد دانشگاهی در بحث اشتغال در رشته های 

معماری و شهرسازی می توان به جمع بندی های مفیدی دست یافت.
اینکه در خصوص وضعیت  بیان  با  سخنگوی شورای اسلامی شهر قم 
اشتغال فارغ التحصیلان رشته های فنی مهندسی و معماری در حال حاضر 

پروژه های  اقتصادی  شرایط  دلیل  به  چراکه  دارد،  وجود  جدی  مشکلات 
عمرانی در استان قم به حداقل رسیده اند گفت: جهاد دانشگاهی پتانسیل 
فنی  رشته های  این  در  پذیری  اشتغال  فرصت های  شناسایی  در  خوبی 
مهندسی دارد. وی در ادامه به هزینه های بالایی که صرف نگهداری شهر 
می شود اشاره کرد و افزود: در حوزه خدمات شهری سالانه 400 میلیارد 

تومان برای نگهداری شهر هزینه می شود.
محرری گفت: برای جلوگیری از این هزینه های سنگین باید آموزش های  
لازم در خصوص بهبود فرهنگ شهروندی صورت گیرد که در انجام این کار 

نقش جهاد دانشگاهی بسیار مهم است.
سخنگوی شورای اسلامی شهر ضمن تأکید بر لزوم شهر هوشمند، گفت: با 

فرهنگ سازی صحیح در قطعاً می توان به شهری با نشاط دست یافت.

 سخنگوی شورای اسلامی شهر قم:

سالانه ۴۰۰ میلیارد تومان هزینه نگهداری شهر قم می شود

از  قم  شهرداری  ترافیک  و  حمل ونقل  معاون 
تغییر نگاه شهرداری در حوزه حمل ونقل از ورود 
خبر  حمل ونقلی  به روز  و  حرفه ای  خدمات  به 
و  آموزان  دانش  حمل ونقل  دادگفت:آیین نامه 
بگیرد؛  قرار  باید موردبازنگری  سرویس مدارس 
هم اکنون تاکسی های درون شهری سهم چندانی 

در سرویس مدارس ندارند 
نوزدهمین  در  دوشنبه  روز  طبیبی  مسعود 
جلسه رسمی و علنی شورای شهر قم در سالن 
جلسات ساختمان شهید باکری، با اشاره به 26 
آذرماه روز ملی حمل ونقل بیان کرد: ارائه خدمات 
حمل ونقلی در شهر قم با نگاهی به روز و مبتنی بر 

اصول علمی در حال برنامه ریزی و اجراست.
وی برنامه ریزی ارتقای کیفی خدمات مسافر در 
ناوگان اتوبوس رانی بر مبنای مشارکت شهروندان 
اولویت های  از  را  ناوگان  این  خدمات  بهبود  در 
اولویت  کرد:  اضافه  و  اعلام  قم  شهرداری 
شهرداری قم در اداره ناوگان حمل ونقل عمومی 
شرکت  یک  به جای  ترجیحاً  که  است  این  بر 
قدرتمند  خصوصی  شرکت  چند  از  خصوصی 
استفاده کند تا با ایجاد رقابت به ارتقای کمی و 

کیفی خدمات نیز برسیم.
مسافت  طی  میزان  از  دقیق  اطلاع  طبیبی 

ناوگان اتوبوس رانی و همچنین مصرف سوخت 
از طریق ارتقاء سامانه های الکترونیکی را یادآور 
افزایش  علی رغم  متأسفانه  کرد:  ابراز  و  شد 
سفرهای درون شهری، سهم حمل ونقل عمومی 
تاکسی های  که  به گونه ای  است  کاهش یافته 
اینترنتی حجم بالای این سفرها را انجام می دهند 
که  است  واقعیت  این  نمایانگر  موضوع  این  و 
تاکسی های اینترنتی این مسئله را ثابت کردند که 
شهروندان حاضر هستند به شرط ارتقای کیفیت 
درون شهری  سفرهای  برای  بیشتری  هزینه 

پرداخت کنند.
تاکسی رانی  ناوگان  اولویت  به  توجه  طبیبی 
راهبردهای  از  را  شهری  حمل ونقل  سهم  در 
شهرداری دانست و عنوان کرد: در تلاش هستیم 
تا در نرم افزارهای مربوط به تاکسی های اینترنتی، 
قم  درون شهری  تاکسی های  برای  اولویتی 
اختصاص دهیم تا این افراد زودتر از سایر رانندگان 

از درخواست سفرها مطلع شوند.
خدمات دهی به موتورسیکلت سوارها ارتقا 

می یابد
قم  شهرداری  ترافیک  و  حمل ونقل  معاون 
حمل ونقل  آیین نامه  داشت:  اظهار  همچنین 
دانش آموزان و سرویس مدارس باید موردبازنگری 

قرار بگیرد؛ هم اکنون تاکسی های درون شهری 
سهم چندانی در سرویس مدارس ندارند.

وی با اشاره به ضرورت ورود به خدمات حرفه ای، 
و  مارکت  تاکسی  گردشگری،  تاکسی  گفت: 
تاکسی ویژه برای پوشش بیماران غیر اورژانسی 
از مواردی است که اجرای آن به صورت جدی در 
سطح سازمان تاکسی رانی قم موردتوجه قرارگرفته 
است. طبیبی بی نظمی موتورسیکلت ها را ازجمله 
عوامل دخیل در ناهنجاری های سیما و منظر 
شهری عنوان کرد که در شهرداری قم و برای حل 
این مسئله به دنبال انجام مباحثی همچون ارتقای 

خدمات دهی به موتورسیکلت سوارها هستیم.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم کنترل 
سرعت و فاصله طولی برای کاهش تصادفات را از 
دیگر برنامه های شهرداری قم اعلام کرد و گفت: 
همراه  به  غیراستاندارد  سرعت گاه های  اصلاح 
اصلاح تابلوها برای بازتابندگی کافی در شب در 

دستور کار شهرداری قم قرارگرفته است.
طبیبی یادآور شد: در بازبینی تابلوهای شهری 
اختصاص  با  گردشگری  شاخص  مرکز   70
بارکدهای اختصاصی برای متصل شدن مستقیم 
خواهند  اضافه  توریستی  اماکن  به  گردشگران 

شد.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

ثبت ۲5 هزار تماس مردمی با دفتر نظارت همگانی  
فرمانده انتظامی استان، با اشاره به انتقال 
با  انتظامی  مسئولان  حضوری  دیدارهای 
مردم از محل دفتر نظارت همگانی)197( به 
مساجد سطح شهر و پاسخگویی به مطالبات 
شهروندان، به 25 هزار تماس مردمی با دفتر 
نظارت همگانی )197( طی سال جاری اشاره 

کرد  
حاشیه  در  میرفیضی  محمود  سید  سردار 
دیدارهای هفتگی و ملاقات حضوری با مردم 
در راستای رسیدگی به مسائل و مشکلات آن ها 
که این هفته در مسجد طفلان مسلم برگزار شد، 
اظهارداشت: دفتر نظارت همگانی 197 پل 
ارتباطی پلیس و مردم است که شهروندان می 

توانند ناظر بر عملکرد پلیس بوده و انتقادات و 
پیشنهادات خود را از این طریق مطرح کنند.

حضوری  دیدارهای  انتقال  به  اشاره  با  وی 
مسئولان انتظامی با مردم از محل دفتر نظارت 
همگانی )197( به مساجد، گفت: با توجه به 
این رویکرد انشاالله بتوانیم پاسخگوی بهتر و 

سریع مطالبات مردمی در محلات باشیم.
فرمانده انتظامی استان قم اضافه کرد: در این 
دیدار مسئولان تمام رده های این فرماندهی که 
به نوعی به پاسخگویی مشکلات مردمی مرتبط 
بوده حضور داشته و مردم به صورت حضوری و 
چهره به چهره مسائل و مشکلات خود را مطرح 
می کنند و به سرعت پی گیری و رسیدگی می 

شود.
این است که  ما  ادامه داد: هدف دیگر  وی 
در  را  محله  هر  مطالبات  و  کرده  نیازسنجی 
دیدارهایی که برگزار می شود به پایین ترین رده 
که کلانتری ها و پاسگاه ها هستند ابلاغ تا برای 

حل آن ها برنامه ریزی و چاره اندیشی شود.
با  بحمدالله  کرد:  اضافه  میرفیضی  سردار 
فروکش کردن انتشار ویروس منحوس کرونا و 
قرارگرفتن استان قم در وضعیت آبی، از ابتدای 
دیدار  مرحله   16 حدود  تاکنون  جاری  سال 
چهره به چهره با مردم برگزار کرده ایم که در 
شهروندان  از  نفر  مشکلات 567  به  مجموع 

رسیدگی شده است.

اعلام کاهش تورم در کنار رشد بی رویه قیمت 
و  کنترل  عدم  و  غذایی  مواد  و  اساسی  کالاهای 

نظارت مطلوب در قیمت گذاری این اجناس.


